
Președintele Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușescu 

împreună cu regina Elisabeta a ll-a și ducele de Edinburgh — 

un dialog cu profunde semnificații pentru evoluția relațiilor dintre cele două țări, 

pentru înțelegere, pace și colaborare in lume

„Astăzi, între România și Marea Britanie există largi 
raporturi economice, tehnico-științifice, cultural-artistice, 
se amplifică tot mai mult conlucrarea în domeniul vieții 
internaționale. Contactele politice la diferite niveluri, 
schimburile de vizite din ce în ce mai frecvente în ultimul 
timp au contribuit și contribuie la mai buna cunoaștere și 
apropiere intre cele două țări și popoare. Actuala noas
tră vizită constituie o elocventă expresie a bunelor relații 
româno-engleze, cit și a dorinței comune de a le imprima 
un curs continuu ascendent".

Personalitatea dumneavoastră, domnule președinte, 
ca om de stat de renume mondial, cu experiență și influ
ență, este larg recunoscută. Atit România, cit și Marea 
Britanie doresc să slăbească încordarea și să îmbunătă
țească relațiile internaționale in Europa și in întreaga 
lume. Deși societățile noastre și sistemele de guvernă- 
mint sint foarte deosebite, avem multe interese comune, 
iar relațiile noastre bilaterale s-au dezvoltat in mod remar
cabil in cursul ultimilor zece ani".

REGINA ELISABETA A ll-A

Acesta fu visul și lucrarea 
înaintașilor, acesta este și 
va fi totdeauna gîndul, 
năzuința și truda noastră :

România liberă, unită, in

dependentă

(reportajul marii adunări popu
lare din Capitală consacrată ani
versării revoluției de la 1848 și 
naționalizării principalelor mijloace 
de producție — in paginile 12—13)



■ TRASEELE PĂCII, PRIETENIEI Șl COLABORĂRII

EVENIMENT MEMORABIL ÎN CRONICA RELAȚIILOR

Imagini din timpul ce
remonialului primirii ofi
ciale de la gara Victoria.

■ Președintele Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușescu primiți la Londra cu

deosebită căldură, cu cele moi înalte onoruri, într-o ambianță caracteristică ceremoniilor

deosebite

■ Pe marile artere londoneze împodobite sărbătorește, aplauze și ovații însuflețite

pentru întărirea prieteniei romăno-britanice

„LONG LIVE THE ANGLO-ROMANIAN FRIENDSHIP"

în aceste zile, prin intermediul televiziunii, 
al radioului și presei, întreaga țară urmărește 
cu viu interes și sentimente de deplină apro
bare și satisfacție vizita pe care președintele 
României, tovarășul Nicolae Ceaușescu, și tova
rășa Elena CeaușeScu o întreprind la invitația 
reginei Elisabeta a Il-a și a ducelui de Edin
burgh în Regatul Unit, al Marii Britanii și Irlan
dei de Nord.

Eveniment cu profunde semnificații politice, 
prezența în insulele britanice a solilor poporu
lui român marchează un moment remarcabil în 
evoluția relațiilor de colaborare romăno-engleze, 
constituie o expresie a dorinței comune a celor 
două țări de a amplifica dialogul și a extinde 
relațiile bilaterale — a căror concludentă întru
chipare o constituie Declarația comună sem
nată în 1975 cu prilejul vizitei premierului bri
tanic la București — în interesul reciproc, ca și 
al cauzei generale a cooperării și înțelegerii în
tre națiuni, a destinderii și securității pe conti
nentul nostru și în întreaga lume.

Primirea înalților oaspeți români a fost ofi
ciată cu cele mai înalte onoruri rezervate șefi
lor de stat, cu deosebit fast și strălucire, și în 
același timp cu deplinătatea sentimentelor de 
stimă și considerație față de personalitatea 
unuia dintre cei mai remarcabili și dinamici 
oameni de stat ai vremurilor noastre — cum a 
scris presa britanică în zilele acestea — unanim 
prețuit pentru excepționala activitate depusă în 
slujba ideilor păcii și colaborării internaționale, 
s libertății popoarelor.

Ambianța festivă în eare se desfășoară vizita, 
atmosfera însuflețită, mulțimea care aclamă pe 
întregul traseu oglindesc, în felul concret al sen
timentelor de stimă și prietenie, aprecierea de 
care se bucură România, rangul ei egal cu toate 
popoarele lumii, consfințesc totodată faptul că 
este pe deplin posibil ca state deosebite în ce 
privește orînduirea socială să colaboreze amical, 
atunci cînd se pornește de la principiul egalită
ții și respectului reciproc, al dreptului fiecărei 
națiuni de dezvoltare de sine stătătoare, în con
formitate cu interesele și aspirațiile sale.

„Astăzi, a arătat tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
în toastul rostit la banchetul oferit în onoarea 
sa și a tovarășei Elena Ceaușescu de către re- 
gina Elisabeta a Il-a și ducele de Edinburgh, 
între România și Marea Britanie există largi ra
porturi economice, tehnico-științifice, cultural- 
artistice, se amplifică tot mai mult conlucrarea 
în domeniul vieții internaționale. Contactele 
politice la diferite niveluri, schimburile de vi
zite din ce în ce mai frecvente în ultimul timp 
au contribuit și contribuie la mai buna cunoaș
tere și apropiere între cele două țări și popoare. 
Actuala noastră vizită constituie o elocventă ex
presie a bunelor relații româno-engleze, cît și a 
dorinței comune de â le imprima un curs conti
nuu ascendent.

Sîntem convinși că dezvoltarea multilaterală 
a colaborării dintre România și Marea Britanie, 

Ipe baza deplinei egalități în drepturi, a respec
tului independenței și suveranității naționale, 
neamestecului în treburile interne și avantaju
lui reciproc — principii consemnate în Declara
ția comună româno-britanică din 1975 — co
respunde pe deplin, intereselor popoarelor noas
tre, înscriindu-se, totodată, ca o contribuție con
cretă la cauza securității și cooperării pe conti
nentul european zși în întreaga lume. Intemein- 
du-se și în viitor pe aceste principii, relațiile 
româno-britanice vor oferi, fără îndoială, în 
contextul lumii de azi, un viu exemplu de ra
porturi între două state cu orînduiri sociale di
ferite, dornice să trăiască în înțelegere și prie
tenie".

„Noi, cei din Marea Britanie, a spus regina 
Elisabeta a Il-a, sîntem astăzi impresionați de 
poziția hotărîtă pe care ați adoptat-o pentru a
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DE COLABORARE ROMÂNO-BRITANICE

In cea de a doua caleașcă iau loc tovarășa Elena Ceaușescu și ducele de EdinburghPreședintele Nicolae Ceaușescu și regina Elisabeta a II-a iau loc în prima caleașcă 
regală, splendid decorată, trasă de trei perechi de cai albi

susține "această independență. Ca urmare, 
România deține o poziție distinctă și joacă un 
rol semnificativ în afacerile mondiale. Perso
nalitatea dumneavoastră, domnule președinte, 
ca om de stat de renume mondial, cu experi
ență și influență, este larg recunoscută. Atit 
România, cit și Marea Britanie doresc să slă
bească încordarea și să îmbunătățească relațiile 
internaționale în Europa și în întreaga lume. 
Deși societățile noastre și sistemele de guvernă- 
mînt sînt foarte deosebite, avem multe interese 
comune, iar relațiile noastre bilaterale s-au 
dezvoltat în mod remarcabil în cursul ultimilor 
zece ani. Vizita la București a lui Sir Harold 
Wilson, în calitate de prim-ministru, în 1975, a 
constituit o piatră de hotar în creșterea înțele
gerii reciproce. Declarația comună semnată 
atunci a fost primul document bilateral de acest 
fel semnat după Conferința de la Helsinki pen
tru securitate și cooperare în Europa și a re
prezentat un exemplu al modului cum trebuie 
traduse unele principii și prevederi ale Actului 
final în acțiuni practice efective. In acest mod 
am demonstrat de ambele părți angajamentul 
nostru față de colaborarea pașnică între na
țiuni".

La ora cînd tipărim aceste rînduri vizita so
lilor români în Regatul Unit al Marii Britanii și 
Irlandei de Nord continuă. Sîntem martorii pri
mirii călduroase făcute de populația Londrei 
președintelui Nicolae Ceaușescu și tovarășei 
Elena Ceaușescu, omagiului adresat de repre
zentanții cetățenilor londonezi și în atmosfera 
cordială cu care au fost înconjurați, în cuvintele 
de înaltă stimă care le-au fost adresate, des
prindem semnificațiile mai largi ale rolului pe 
care țara noastră, președintele Nicolae Ceaușescu, 
— care i-a ridicat prestigiul și autoritatea in
ternațională pe culmi neatinse niciodată în tre
cut — îl au în lumea contemporană, în procesul 
vast al democratizării relațiilor internaționale, 
în opera de făurire a unei noi ordini politice, 
economice, internaționale.

„Vizita pe care o facem în Marea Britanie la 
invitația Maiestății Sale regina Elisabeta a H-a 
și a ducelui de Edinburgh, a spus tovarășul 
Nicolae Ceaușescu la primirea pe care a 
făcut-o reprezentanților cetățenilor londonezi, 
are drept scop promovarea largă a colaborării 
româno-britanice atît în ce privește schimburile 
economice care — așa cum pe drept cuvînt ați 
menționat — în împrejurările actuale au o deo
sebită însemnătate pentru fiecare națiune și 
pentru progresul general, cît și în domeniul 
tehnico-științific și cultural, al contactelor 
umane. Tot ceea ce țara mea, România, între-' 
prinde atît în dezvoltarea social-economică in
ternă, în edificarea societății socialiste, cît și în 
politica sa externă, urmărește să contribuie la 
cauza progresului și civilizației, la promovarea 
în viața internațională a principiilor noi ale 
egalității și respectului reciproc, independenței 
și suveranității naționale, neamestecului în tre
burile interne și avantajului reciproc, în scopul 
făuririi unei lumi în care popoarele să se simtă 
cu adevărat stăpîne pe destinele lor, să benefi
cieze plenar de marile cuceriri ale științei și 
tehnicii moderne, ale geniului uman".

în acest spirit se desfășoară în aceste zile vi
zita președintelui Nicolae Ceaușescu și a tova
rășei Elena Ceaușescu în Regatul Unit al Ma
rii Britanii și al Irlandei de Nord, în acest spi
rit și în dorința de a găsi căile concrete ale co
laborării în domenii largi de activitate care să 
contribuie la mai buna cunoaștere și apropiere 
între cele două țări și popoare, în interesul re
ciproc, al triumfului cauzei păcii și colaborării 
în lume.

ION CRISTIAN ■ La Palatul St. James, fostă reședință a suveranilor Angliei pînă la urcarea pe tron a reginei Victoria, președintele 
Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușescu au primit, mărfi - după-amiaza, omagiul reprezentantilor cetățenilor 

Londrei
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B GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII

„Pe neștiutor îl poți convinge

doar cu autoritatea profesională și cu responsabilitatea ta"

Radu Suman — director general 
al Trustului de construcții chimice 
Constanța (T.C.C.H.). S-a născut la 
lași la 3 mai 1934. A terminat li
ceul la Roman și facultatea de con
strucții la Iași. A lucrat pe șantiere 
din Bacău, Onești, Suceava, Slatina, 
Brăila. A fost o perioadă inginer 
șef, iar in 1970 a fost numit director 
general al Trustului de construcții 
industriale Constanța care, în 1977, 
a devenit trust de construcții chimi
ce. In acest răstimp de opt ani, 
T.C.I.N.D. (apoi T.C.C.H.) a conștruit 
printre altele, șantierele navale de 
la Brăila, Constanța, Mangalia, fa
brica de ciment de la Medgidia și 
fabrica de zahăr de la Țăndărei, iar 
astăzi ridică Combinatul petrochimic 
Midia-Năvodari, una din cele mai 
mari investiții industriale aflate in 
construcție la ora actuală in țară.

Birou improvizat exact în mijlocul 
șantierului de la Midia-Năvodari. Pe 
pereți, tablouri, grafice, fotografii. îi 
spun din capul locului, ca să nu uit, că 
Îmi trebuie o fotografie pentru inter
viu. Dă un telefon acasă și o roagă pe 
soție să-i facă rost de o poză pe care 
să poată da autografe. Puternic accent 
moldovenesc. După cîteva minute îl 
sună soția : nu găsește nici o poză în 
care tovarășul director general să arate 
bine. Renunță și îmi povestește ceva 
din timpul studenției,- ceva despre lite
ratură, rugîndu-mă să nu scriu. Firește 
că procedez invers.

°— Deci, în facultate scriați poezii. 
Părinții știau ?

— Știau toți. Scriam poezii vesele, în 
genul lui Topîrceanu. Am vrut să le 
arunc, dar m-a rugat un coleg să i le 
dau lui crezînd că mai tîrziu o să le 
caute editurile cu luminarea. Colegul 
cu pricina a fost șeful șantierului poli
tehnicii bucureștene și se pare că poe
ziile nu i-au folosit prea mult.

— In afară de poezie, ce pasiuni mai 
aveați ?

— Matematica, pentru că aveam un 
profesor deștept, și anatomia, pentru că 
vroiam să ajung doctor.

— Poezie, matematică, anatomie. Fi
resc, ați ales construcțiile. Dar, apropo, 
eum erau anii de studenție la iași prin 
cincizeci și ceva ? Poate aveți vreo în- 
tîmplare.

— Uite, îți dau una. Stăteam cu încă 
trei colegi într-o cameră cu chirie și eu 
lemne, lîngă Teatrul Național, motiv 
pentru care se spunea despre noi că 
sîntem cei mai culți. Unul chiar era. 
Se numește Nicojae Ungureanu și este 
conferențiar la Iași. Deci, ne încălzeam 
cu lemne și lemnele se găseau greu. Ne 
eîrpeam și noi cum puteam, astfel că 
milițianul de sector era cam tot timpul 
cu ochii pe noi. Ca să ne mai slăbeas
că, vorbeam cu colegii despre proiecte 
în fața lui.

— Nu înțeleg. Ce legătură avea mili
țianul eu proiectele ?

— Așteaptă puțin. De pildă, efortul 
din punctele de reazem, în construcții, 
se numește reacțiune. Noi ne întrebam 
pe scurt, cum mai stai cu reacțiunea și 
cînd auzea omul de așa ceva se îngăl
benea și sărea imediat: hai, hai, cir
culați. Și pleca primul. Pe urmă, era 
simplu, făceam rost de lemne.

— E clar, cu lemnele stăteați bine. 
Cu ce mai stăteați la fel ?

— Cu florile. Se întrebau colegii de 
unde avem atîtea flori pentru toate fe
tele din facultate.

— Și de unde le aveați ?
— De pe peluza din fața teatrului. 

Aveam să le dăm chiar și actrițelor.
— După facultate care a fost primul 

oraș în care ați lucrat?

— Bacăul, dar n-am stat mult, că am 
plecat la Onești.

— Cum era Oneștiul în 1959 ?
— Un sat în care se construiau pri

mele locuințe.
— Voi trece restul amănuntelor dum

neavoastră biografice în caseta interviu
lui, așa că vă rog să-mi spuneți ee este 
nou aici, pe șantierul acestei mari in
vestiții a țării, Combinatul petrochimie 
Midia-Năvodari, unde v-ați instalat și 
biroul de director general al trustului, 
deși mai răspundeți și de alte peste 
treizeci de investiții pe lingă cea men
ționată ?

— Nou e totul sau aproape totul. Tot 
ee este mai modern în construcțiile in
dustriale din punct de vedere al tehno
logiilor de execuție.

— De exemplu.
— Observi care este poziția șantieru

lui : lîngă mare. Ei bine, am smuls din 
mare o suprafață de 100 de hectare de 
teren prin hidrorambleiere. Un volum 
fantastic de muncă. Șapte milioane 
metri cubi de nisip. Apoi, consolidări 
cu coloane de balast Pînă la ora ac
tuală am băgat peste 30 000 de asemenea 
coloane pentru consolidarea terenului. 
Am fundat rezervoare direct pe nisip. 
Turnări pe nisip s-au mai făcut doar 
în puține locuri în lume.

— Ce este dincolo de beton, de fun
dațiile făcute direct pe nisip ?

— Cum v-am spus, o muncă fantas
tică. O imensă satisfacție (cuvintele 
le-am luat tot de prin reportaje, dar să 
știi că este adevărat) profesională. Un 
pămînt gol, sterp care prinde viață. 
Chestie care nu se mai măsoară în 
tone. Este, de fapt, satisfacția vieții, a 
muncii de constructor. Gîndiți-vă ce 
șansă extraordinară am avut eu, mol
dovean, dar nu prea liniștit, să fac șan
tiere navale sau mai nou combinate 
petrochimice. Am avut bucuria în a- 
cești ani să vorbesc cu președintele 
țării, pentru că întreaga renaștere a 
industriei constănțene, ca și a întregii 
țări, se leagă de numele acestui mare 
bărbat. Am avut prilejul să-i explic 
cum gîndesc o construcție, o soluție. 
M-a impresionat logica și rațiunea 
secretarului general al partidului, re
ceptivitatea la tot ceea ce este nou, cu
rajul său, curaj pe care îl vrea al tu
turora, puterea sa de a îndrăzni.

— După cei 22 de ani de șantier cîți 
aveți dumneavoastră, ee credeți că este 
curajul ?

— Să treci peste îndoielile tuturor, 
deci și peste ale tale cu argumente ști
ințifice. Să nu te strecori. Sînt mulți 
sfătuitori deștepti care te pot opri din 
teama de a nu fi ei întrebați în cazul 
unui eșec.

— Este limpede din ceea ee îmi spu
neți că acest curaj nu presupune și ha
zard.

— Hazard în tehnică ? Haida de ! 
Cui îi folosește ? Pe banii cui ? Este 
vorba de curajul întemeiat pe adevăr. 
Să calculezi totul foarte >ine. Să ai 
intuiție și fantezie, dar în limita calcu
lelor tehnice. Curajul fără responsabi
litate nu face doi bani, dimpotrivă, dău
nează.

— Lucrați nu numai cu soluții teh
nice, ci și cu oameni.

— Mai ales cu oamenii. Soluțiile sînt 
ale lor. Oamenii m-au ajutat, de la ei 
am învățat Uite, de pildă, la Suceava 
am construit eram doar inginer, Com
binatul de celuloză și hîrtie și Combi
natul de industrializare a lemnului. De 
la primul cui, pînă la predarea inte
grală. A fost perioada în care am învă
țat meserie cu adevărat. Revin și îți 
spun că iubesc oamenii, pe cei de curaj 
și nu vedetele. Am fugit întotdeauna de 
vedete care au întotdeauna pretenții 
mari Și fac treabă puțină. Este motivul 

pentru care îmi și apăr oamenii, mun
citori, ingineri, la care țin. In oala mea 
cu borș, numai eu bag mina.

—.Sînteți un tip comod sau unu] care 
deranjează ?

— Nu sînt deloc comod, ci dificil. 
Catîr. Țin la ale mele pentru că le 
cumpănesc bine și am argumente. Am 
lucrat la Slatina, în ’63, în prima etapă 
de construcție a uzinei de aluminiu. 
Atunci m-au înjurat mulți, deși am 
muncit enorm și, zic eu, și bine. ,Am 
plecat de acolo, dar timpul a confirmat 
că am avut dreptate. Neștiutorul nu 
poate fi convins deeît eu autoritatea 
profesională și eu responsabilitatea.

— Ar reieși din toate acestea eă sîn
teți un tip de luptător.

— într-adevăr, îmi place să lupt 
Cînd toate sînt pe roate, te blazezi. 
Atunci este loc pentru mai mult, dar 
unora le place apa călduță. Probleme 
ai mereu, viața nu este la fel iii fie
care zi și adevărul acesta nu l-am des
coperit eu, dar îmi place să țin seama 
de el.

— Vorbeați ceva mai devreme de oa
menii de pe acest șantier, aproape 7 009, 
Cum trăiesc ei ?

— Bine, însă ne batem și muncim 
pentru asta. Iată că proiectul legii pri
vind îmbunătățirea retribuirii după 
cantitatea și calitatea muncii are în ve
dere tocmai acest adevăr că acela care 
muncește mai mult și mai bine trebuie 
să eîștige pe măsura muncii lui. Desi
gur, ei, oamenii de pe acest șantier, pot 
să trăiască și mai bine. Eu visez să am 
pentru ei cluburi, locuri de agrement. 
Pentru ei și nu pentru mine. Unii cred 
că în postul de director general mănînci 
mai mult Nu este adevărat, nu poți 
mînca deeît tot o singură friptură ca și 
ceilalți.

— Mi-ați spus ce visați. Spuneți-mi 
acum și ce au oamenii trustului.

— Aproape 5 000 de locuri în cămine, 
800 de apartamente și mai construim 
încă 700, cantină. Ne zbatem să facem 
și o sală de sport, vrem să facem și un 
teren de rugby, fiindcă echipă avem, 
am mai vrea și un bazin de înot, dar 
iată eă iar am ajuns la dorințe.

— Toate acestea costă. Cu ce bani le 
puteți realiza ?

— Cu economiile rezultate din orga
nizarea de șantier.

— Cum se poate vorbi de creșterea 
productivității muncii pe șantier ?

— De organizare am vorbit. Mai sînt 
disciplina, tehnologiile de execuție mo
derne, dotarea Datorită acestora, față 
de 1971, am dublat producția. Este ade
vărat că în privința dotării cu utilaje 
de mare capacitate se mai pot face 
multe lucruri bune. Aiei se poate vorbi 
de scurtarea perioadei de omologare a 
utilajelor respective. De pildă, pompa 
de beton s-a omologat în cinci ani. E 
prea mult pentru ritmul rapid în care 
se dezvoltă industria noastră.

— Cu ce stare de lucruri nu vă pu
teți obișnui ?

— Cu lipsa de pricepere și de înțele
gere a unora. Nu-mi dau seama cum se 
poate ca unii specialiști, cu care statul 
a cheltuit bani serioși ca să gîndească 
și să aplice totul în practică, șovăie 
cînd e vorba de nou.

— Cită vreme stați pe șantier ?
— Nu sînt de principiul muncii așa 

zis eroice. Erou de operetă. Stau cit e 
nevoie și cînd simt că îi încurc pe alții, 
plec. Unii îi mai apreciază pe conducă
torii de unități după numărul de ore 
petrecute în unitate și nu după ce ră- 
mîne în urma lor. Stai ore în șir, con
sumul nervos este enorm și a doua zi 
trebuie să fii proaspăt. Lucrează fie
care cît trebuie, pentru că fiecare are 
viața lui. Cui folosește să țin oameni 

fie peste program, fie duminica, cînd 
nu fac nici prea multă treabă, iar a 
doua zi sînt obosiți.

— Revin la aeest gigant eare este 
Combinatul petrochimic. Cum va arăta?

— Combinatul încorporează 27 de fa
brici. Primele probe vor începe la sfîr- 
șitul acestui an.

— Am aflat de o acțiune inițiată de 
trustul pe care il conduceți, acțiune in
titulată „Nova", in ce constă ?

— Mai precis, în ce a constat Mă 
explic. Era un colocviu, un schimb de 
idei privind aplicarea de tehnologii de 
execuție deosebite care conduceau la 
un spor de productivitate. Se ținea 
sîmbăta și duminica și veneau toate fir
mele de construcții din țară. Ei bine, 
duminica, în încheiere se făcea un fel 
de masă tovărășească. Au fost unii 
care n-au văzut deeît masa tovărășească 
și astfel că inițiativa s-a dus pe apa 
sîmbetei, mai exact pe apa duminicii. 
Ultima a fost acum doi ani pentru că 
nimeni n-a văzut cîștigul.

— îmi mărturiseați la început eă, in 
timpul liceului, visul dumneavoastră a 
fost să ajungeți medic. Iată însă că unii 
dintre oamenii de pe șantier spun eă 
uneori sînteți cam aspru™

— Ai vrut să zici dur...
— N-am vrut, dar poate fi și așa. 

Cum s-ar fi împăcat medicina eu a- 
eeastă asprime ?

— Să-ți spună mai întâi unul din 
acești oameni dacă n-am fost cinstit 
cu el.

— In numele cinstei față de cineva 
se și poate greși.

— Se poate, dar încerc să țin mereu 
cumpăna dreaptă. Cînd spun că sînt 
cinstit față de un om, nu vreau să-mi 
ascund cine știe ce vinovății. Viața de 
șantier este aspră. Oamenii aceștia au 
venit în majoritatea lor de la țară. 
Unii mai devreme, alții mai de curînd. 
Cu toții au devenit muncitori. Și asta 
presupune în primul rînd disciplină și 
conștiință de muncitor. Nu eu sînt dur, 
ci viața noastră este dură. Altfel nu 
construiești. De multe ori n-ai timp 
să-i explici fiecăruia de ce trebuie să 
facă un lucru acum și nu mai tîrziu și 
dacă el se codește, desigur eă mai ridici 
și glasul. Este vorba în ultimă instan
ță de o asprime pe care mi-arn im- 
pus-o mie însumi.

— Cum se manifestă Ia Trustul de 
construcții chimice Constanța conduce
rea colectivă ?

— Așa cum prevede legea. Există un 
comitet al oamenilor muncii, se fac 
propuneri, se discută, se votează. Dar 
nimeni nu se supără dacă propunerile 
bune se aplică imediat în procesul de 
producție, pentru că nimeni nu este 
oprit să gîndească. Vreau să spun că 
dincolo de mecanismul conducerii co
lective, mai bine spus direct implicată 
în acest mecanism se află dorința oa
menilor de a munci mai bine, întâi 
pentru că viața lor. calitatea ei ține de 
calitatea muncii prestate și pentru că 
nu le este cîtuși de puțin indiferentă 
firma. Nu este puțin lucru să spui că 
pînă acum zece sau cincisprezece ani ai 
lucrat la ogor, iar apoi ai învățat să 
construiești șantiere navale sau fabrici. 
Mîndria mea este și mîndria lor. Și ca 
să nu mă faci demagog, am să concre
tizez și să-ți spun că în urmă cu cîtăva 
vreme am avut unele necazuri prici
nuite de lipsa unor proiecte și a unor 
scule și am rămas în urmă cu planul. 
Am recuperat mult, foarte mult și ne 
străduim ca, din punctul nostru de ve
dere, combinatul să n-aibă de suferit, 
astfel ca probele să înceapă la sfîrșitul 
lui 1978. Cauza combinatului a devenit 
astfel cauza noastră, prin eforturile tu
turor muncitorilor. Și asta, cred eu, în
seamnă într-adevăr conducere colec
tivă.

RÂZVAN BĂRBULESCU B
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Ei, tractoriștii,
acești mineri 

de la suprafață
Tractoriștii — îmi spune Uie Albu; pre

ședintele Consiliului intercooperatist și 
directorul S.M.A. Rojiște — sînt ca mi
nerii. Ei sînt minerii de la suprafață, cu 
șansa soarelui, a văzduhului, a ozonului. 
Dar munca lor e aproape la fel de aspră, 
uneori aproape la fel de năprasnică, și 
unii și alții se bat cu pămîntul cu aceeași 
neosteneală, fie câ sapă galerii spre adînc, 
fie că sapă spre soare, cantitatea de 
eroism, uneori, e cam la fel, calitatea 
eroismului, deseori, atinge — desigur, 
păstrînd proporțiile — cote identice, sau, 
mă rog, nu prea departe una de alta, 
cel puțin ca intensitate a dăruirii. Bine 
— zic — dar...

O bătaie în ușă. Intră secretara.
— E tot aici — zice.
Ilie Albu se încruntă. încruntarea lui. 

ca o fîlfîire de aripi de umbră, de parcă 
sprîncenele-i negre și-au luat zborul prin 
aer, umple odaia micuță, biroul cît o cutie 
de jucării. în care stăm. E o odaie, in
tr-adevăr, foarte mică (voi afla mai tîr- 
ziu și povestea ei), directoreasca statură 
a lui Ilie Albu, bărbat voinic, cu umeri 
de taur, cu burtă falnică, dar puternică, 
fermă, abia încape în golul pereților, 
abia încape la masa de scris. Către mine, 
scuzîndu-se :

— M-așteaptă cineva.
— Vă rog...
Intră o femeie între două vîrste, în port 

de țărancă doljeancă, cu un of mare pe 
chip. Albu îi face semn spre un scaun. 
Femeia rămîne în picioare, în spatele 
scaunului, încleștîndu-se cu amîndouă 
mîinile de spătar.

— Nu i-ați dat transferul lu’ bărba- 
tu-meu — zice, cu o voce subțire, dar 
grea, încărcată, abia stăpînită.

— Nu — zice Albu. Și nici nu i-1 dau. 
Am nevoie de el.

— Și eu am nevoie de el.
— II ai destul.
— Cînd, noaptea ?
— Păi cînd ? El, ziua, nu trebuie să 

muncească ?
— Tovarășe director — începe rar, cu 

eforturi de stăpînire, femeia — tovarășe 
director... (S-a așezat pe scaun, dînd a-n- 
țelege că nu va ceda, că aici va rămîne, 
pînă va cîștiga ce vrea să cîștige.) To
varășe director, pe ulița noastră sînt 
paișpe căși. Toți ăilalți se duc la fabrică, la 
Craiova, vin acasă ca oamenii, îi văd pe 
la patru-cinci, pe lumină, îi văd pe prispe, 
se spală, se berberesc la oglindă, mai ies 
prin curte, mai văd de vite, mai dau o 
palmă copilului, seara se duc la bufet, 
numai al meu nu-i ca ei. Noaptea, cînd 
vine, eu dorm. Cînd pleacă, eu dorm, că 
pleacă pe beznă, cînd dorm și cîinii. Nici 
cîinii nu-1 simt. Mi-1 luați și duminica. 
Eu n-am bărbat. Vă rog eu frumos, to
varășe director, dați-i transferul, să se 
ducă și el la fabrică, să aibă și copiii, 
că am patru, tată, să fiii și eu ca femeile 
ălelalte.

— Ia, zi-mi, face Albu (și parcă vocea 
lui nu mai e atît de rotundă ca adinea
ori), ia, zi-mi, Mărio, dumneata de ce nu 
vrei să înțelegi că nu se poate ? El a 
înțeles.

— Păi el, zice femeia (și nici vocea ei 
nu mai e atît de rotundă, ceva s-a spart, 
niște cioburi rîd, niște cioburi plîng, și 
peste toate plutește o mare mirare), păi 
el, dracu’ să-l pieptene, zice că îi con
vine aici, că-i place, ce Doamne iartă-mă 
i-o fi plăcînd ?

— Lasă — zice Albu — mai vorbim noi.
— Păi să știi c-o să mai vorbim.
Femeia pleacă, cu un fel de ușurare 

pe chip și în ființa-i deodată mai sprin
tenă. Știa, desigur, că n-o să cîștige, dar 
cel puțin și-a vărsat năduful.

Tractoriștii, zice Ilie Albu, sînt ca mi
nerii. Niște mineri cu șansa soarelui, mai 
puțin cu cea a nopții. Ei dorm mai puțin. 
Ei se scoală la 3—4 din noapte, ei se 
întorc acasă la 10—11 din noapte. Și asta 
nu o zi, nu un anotimp, ci toate. Dar 
iarna ?, zic. Stai să vezi, îmi retează Albu, 
Va să zică, ei intră-n campanie cînd e 
încă zăpadă, în prag de februarie. Pătrund 
în cîmpul virgin, cu albe ierburi de nea 
în care din toamnă n-a pășit vietate. ILIE PURCARU ■

nici aburii răsuflării de om. Deci ei in
tră-n campanie cam pe 1 februarie și sfîr- 
șesc prin noiembrie sau decembrie, de 
obicei prin decembrie, cînd soarele s-a 
făcut prea mic, cînd el nu mai poate cu
prinde nicicum cîmpul zilei, iar cîmpul 
de lut a încremenit sub zăpezi. Deci ei 
sînt cuprinși, cu ființa lor și cu truda lor, 
in întreg spectacolul cosmic al trecerii 
anotimpurilor, cuprinși, desigur, prin în
săși condiția lor de țărani, aceeași de 
veacuri, aceeași la toți țăranii, dar ei sînt 
cuprinși în acest spectacol mai mult, mai 
adînc decît toți țăranii. Fiindcă așa este 
munca lor. Fiindcă așa, mai ales, e aici, 
pe nisipuri, aici sîntem în zona nisipu
rilor, în hotarul faimoasei ..Sahare oltene”, 
cele șase, cooperative agricole ale consi
liului intercooperatist (Rojiște, Bratovo- 
iești, Gioroc, Tîmburești, Mîrșani, Do- 
brești) își înfig vetre mari în nisipuri, iar 
nisipurile, ca să ne facă grîie, cer o ast
fel de campanie de durată, întinsă pe trei 
anotimpuri, ba rupînd o felie și din cel 
alb. Deci ei, din februarie în decembrie, 
trag tare, trag zi-lumină, dar o „zi-lu- 
mină“ cu rădăcinile și frunzișul pierdute-n 
noapte, ei se scoală la 3—4 din noapte, 
ei se culcă la 10—11, ceasul vieții și-al 
muncii lor se învîrte nu după ceas, 
ceasul lor e un ceas astral, una din limbi 
e Luceafărul, semnalul trezirii, cealaltă e 
Cloșca cu pui, semnalul somnului iepu
resc între două brazde. Fiindcă munca, 
aici, pe nisipuri, e cea mai grea, nisipul 
atacă fierul, brăzdarele se tocesc, se fac 
iuți și lucii, apoi se macină, utilajele se 
strică des, trebuie mereu să te oprești, 
să dregi, să schimbi (dacă ai cu ce !), 
trebuie deci să pierzi niște ceasuri, mai 
trebuie ca, într-o zi, măcar un ceas să 
întreții mașina, ca să previi neprevăzutul, 
apoi, în luptă nu cu nisipul, ci cu timpul, 
trebuie să tragi din greu, mai tare, ca 
să recuperezi și ceasul acela, și celelalte. 
Se muncește greu în nisipuri, trebuie să 
înbami un tractor la două mașini, unde 
mai pui că tractoarele, des, se răstoarnă, 
aderența lor la nisip e slabă, încă se-aș- 
teaptă mult promisele utilaje pentru ni
sipuri, cu pneuri late, ca să adere bine. 
Deci, alt timp irosit, care trebuie recu
perat, smuls din timpul care-a rămas, și 
asta numai printr-un efort, printr-o în
cordare mai mare. Se muncește greu în 
nisipuri, nu-i vorba numai de nisip, ci 
și de climă, aici e o climă abrașă, impre
vizibilă, cu o densitate a oscilațiilor, 
foarte mare, primăvara asta a plouat cite 
șaișpe ceasuri pe zt mii de hectare au 
fost sub apă, efortul recuperării a fost 
mai mare ca niciodată, aici perioadele 
optime sînt foarte scurte, deci foarte aglo
merate de munci, și dacă mai vin și fur
tunile de nisip, de nisip zburător, desple
tit de vînt peste pămînturi și peste oa
meni... Dar stai, tovarășe Albu, zic, te-am 
întrebat mai adineaori ceva, dar m-ai 
purtat cu vorba, nu mi-ai răspuns. Te-am 
întiebat : dar iarna ? Există totuși și 
iarna, atunci vă odihniți... Ilie Albu mă 
privește cu ochi mari. Nu știu dacă ac
ceptă ideea, se pare că nu, observ mai 
curînd efortul de înțelegere. L-am scos, 
cu întrebarea mea, dintr-ale lui, și acum 
pare uimit, derutat, ca un navigator de
barcat pe un alt tărîm. Cum adică, iarna ?, 
zice. Cum adică, iarna ?, repetă. Păi, zice, 
iarna e epoca cea mai grea, iarna, din 
decembrie în februarie, trebuie reparate 
și pregătite toate mașinile și utilajele, 
două sute și ceva de tractoare, 65 de „Glo
rii", peste 1 000 de mașini agricole de tot 
felul, adică tot ce trebuie pentru primă
vară, vară și toamnă. Ai fost vreodată, 
mă întreabă, iarna, înțr-o S.M.A. ? Nu, 
n-am fost. Ai văzut vreodată cum se lu
crează. iarna, la repararea mașinilor, nu, 
nu în marile S.M.A.-uri, care au vaste 
și moderne ateliere, ci în cele ce încă 
n-au, în care adeseori se muncește sub 
cerul gol, sub zero grade, cînd mina, de», 
ger, se lipește de fier ? Nu, n-am văzut? 
Știai că și iarna sînt tractoare pe cîmp, 
la fertilizări, la împrăștieri de îngrășă
minte ? Da, asta mai știam.

Deci, tovarășe Albu, e greu. Nu, zice 
el, n-am spus că e greu, am spus doar 

că tractoriștii sînt ca minerii. Bine, zic, 
dar munca minerilor, care, cred eu, e to
tuși mai dură, e înscrisă precis între niște 
ore, după care oamenii se duc acasă, pe 
cînd bărbatul Măriei... Ce-ar fi, totuși, 
să-i dai transferul, femeia părea tare 
amărîtă... Nu pot, zice Albu, mie îmi crapă 
buza după oameni, cum să-i dau pe cei 
pe care-i am ? Știi dumneata că la vre
mea recoltei eu sînt in pom ? 65 de trac- 
toi iști urcă pe „Glorii", deci 65 de trac
toare, absolut necesare la întreținerea al
tor culturi, zac fără om. S-a luat o foarte 
bună măsură, aceea ca toate cadrele 
S.M.A.-ului, ale C.A.P.-urilor. inclusiv i 
membrii cooperatori, să învețe tractorul. 
Asta, ca să acoperim toate urgențele în 
epoca recoltării. Și, deopotrivă, ca să-1 
asigurăm tractoristului „un schimb", o 
mină mai odihnită, cînd mina lui nu mai 
poate. Numai că tractoristul, ca orice me
seriaș. greu își dă scula pe mina altuia. 
O dă doar atunci cînd puterile nu-1 mai 
țin. altfel rămîne cu ea pîn’la miezul 
nopții, sau o dă doar atunci cînd nu mai 
are ce face, cînd trece de pe tractor pe 
„Glorie". E scula lui, e pîinea lui, dacă 
i-o strică ălălalt, cel ce abia s-a dedat 
cii ea ? Problema, desigur, este soluționa- 
bilă în viitor, cînd învățăceii de astăzi 
vor deveni maeștri, dar pînă atunci...

Dă-mi, zic, tovarășe Albu, niște nume 
de tractoriști, de fruntași. Păi, zice, no
tează : Dan Florea, Ion Dinescu, Petre 
Stănucă, Constantin Preoteasa, Constan
tin Rotaru, Vasile Mieilă (ăsta-i mecanic 
de întreținere), Florea Nină (ăsta-i poli- 
calificat, e și strungar, și electrician, și 
sudor, știe să facă de toate), mai notează, 
te rog, și niște șefi de secție, notează-i 
pe Dumitru Avram, pe Nicolae Vrăjitoru, 
pe... Dar stai, să nu uit : scrie, te rog, că i 
oamenii ăștia au dat, în cincinalul trecut, 
beneficii de 24 milioane de lei. Așa, ca 
o nostimadă, cum vrei s-o iei, deși ches
tiunea e cît se poate de importantă, no
tează că noi, ăștia din Rojiște, am dat. 
pe țară, oul cu cel mai mic preț de cost. 
(Avem pe raza consiliului și un mare 
complex avicol.) în cincinalul ăsta, în pri
mii doi ani. am dat beneficii de 17 mili
oane de lei. Dar vorbeam despre oameni. 
Să-ți mai spun nume ?

— Aș putea sta de vorbă cu vreunul 
din ei ?

— Cu care ?
— Cu oricare
Se duce spre geam, îl deschide, strigă : 
— Bre, care ești acolo ?
— Eu !, răspunde o voce, din fundul 

grădinii. (Toată curtea din spate a 
S.M.A.-ului e o grădină, fiecare palmă 
de loc e cultivată, de aceea e sediul mic, 
ca să fie grădina mare.)

— Vino un pic 1
Intră pe ușă un bărbat între două vîrste, 

în salopetă de tractorist, ne salută cu un 
deget dus leneș la bascul murdar de ulei, 
așteaptă.

— Ce făceai acolo, Ioane ?
— Beam apă, răspunde omul. Trecui 

pe-aici și intrai să beau apă.
— Dragă — zice, rar, Albu — și zici că 

vrei să-ți dau transferul ?
Omul face ochi mari, pălește, înghite 

în sec, privește spre Albu, privește spre 
mine, iar spre Albu :

— De ce, tovarășe director ? De ce să 
mi-1 dai ? Ce făcui ?

— Dînsul e soțul Măriei ?, întreb.
— N-are importanță, zice Albu. Către 

el : — Dragă, noi lucrăm împreună din 
’71, de cînd s-a înființat Semeaul, așa-i ?

— Da, atunci ai venit dumneata direc
tor De ce să-mi dai transferul ? Pleci și 
dumneata ? Mie îmi pare rău că pleci...

— Dînsul e soțul Măriei ?, repet.
— N-are importanță, repetă și Albu. Că

tre el : — Tovarășu’ vrea să te întrebe 
ceva.

Tovarășu’ nu prea știe ce să întrebe. To
varășu’ totuși se decide :

— Aveți o muncă frumoasă, dar grea. 
Omul mă privește cam dintr-o parte. 

Propoziția asta o știe. A mai auzit-o, a 
mai citit-o. Altceva 7, par să mă întrebe 
ochii Iui.

— Și chiar — zic — de ce nu-ți iei 
transferul, să te duci în industrie, să 
muncești la oraș, să vii mai devreme 
acasă 7

— Și pîinea cine s-o facă .7 .
A zis „pîinea" cu un glas care-mi ră

sună în inimă. A zis „pîinea" ca și cum 
ar fi zis „țara". Ca și cum ar fi zis „vi
itorul", ca și cum ar fi zis ..pace". „socia
lism", „bunăstare". A zis „pîinea" punînd 
în această vorbă nemaipomenit de mult 
soare, nemaipomenit de multă „țară", ne- ; 
maipomenit de multe înțelesuri, grele, 
înalte, cutremurătoare înțelesuri. Cînd a 
zis „pîine". dincolo de fereastră, în spa
tele lui, nesfîrșlte lanuri au început să 
capete reflexe de aur.

Ce i-o fi plăcînd în munca asta a lui 7, 
se miră, undeva, depărtat, o femeie. Dar, 
de fapt, nici ea nu se miră.

FLACĂRA 

INTERVIU

„Cind spui Galați, 
spui combinat, , 
dar și oameni!" j

Convorbire cu tovarășul NICOLAE 
CONSTANTIN, prim-secretar al Comitetului 

județean Galați al P.C.R.

— Tovarășe prim-secretar, din datele 
pe care le-am cules pregătindu-ne pen
tru acest interviu reiese că județul Ga
lați se situează la ora actuală pe locul 
al treilea în ierarhia județelor Români
ei socialiste, luîndu-se în considerație 
valoarea producției industriale. Cele 
35 de miliarde pe care Galațiul 
le-a realizat în 1977 reprezintă totoda
tă de 63 de ori cifra producției indus
triale a anului 1938 la Galați, ceea ce 
atestă o dimensiune greii de întilnit in 
alte locuri, chiar în România de azi, a 
cărei dezvoltare gigantică o cunoaștem 
cu toții. V-am ruga să ne precizați în 
primul rînd dacă această creștere cu 
adevărat spectaculoasă va continua în 
următorii ani și care vor fi principalele 
sale direcții.

— Este bine să precizăm mai întîi 
că, deși județul nostru a ajuns la un 
nivel de dezvoltare la, care creșterile 
sînt într-adevăr spectaculoase, ritmu
rile anuale se mențin și în conti
nuare ridicate. în 1975 Galațiul 
a realizat producția anului 1938 în 
8 zile. Anul trecuț aceeași producție se 
putea face numai în 6 zile, dar fără în
doială este mult mai greu să crești de 
la 35 de miliarde la 52 de miliarde, de
cît de la cîteva milioane la cîteva miliar
de ! Ați amintit de locul al treilea în 
ierarhia județelor, atestat prin valoarea 
producției globale industriale, a expor
tului și a mărimii fondurilor fixe puse 
în funcțiune, adică a investițiilor. în 
persoectiva sfîrșitului de cincinal, a- 
tunci cînd Galațiul va produce de circa 
52 de miliarde lei, va trebui să ne re
vină locul al doilea între județele țării, 
excentînd municipiul București, care 
ocună un loc aparte. Trebuie desigur 
subliniat că ritmul mediu anual de 
creștere a producției industriale este la 
Galați de 15 la sută, cu 3,5 la sută 
mai mare decît cel ne țară, și România, 
e bine cunoscut faptul, este o țară 
avmd unul dintre cele mai r’dicate rit
muri de dezvoltare! în aceste 
condiții, în 1975 Galațiul a par- 
t’cipat cil 4.3 la sută la producția glo- 
ba’ă industrială a tăvii. dar în 1989 
ponderea sa seva ridică la 5 2 la sută. 
La sfîrsitui cincinalului, dună estimă
rile specialiștilor, numai Bucureștiul și 
Brașovul vor produce mai mult dei^t 
Galațiul — și diferențele de dotare și 
tradiție industrială între aceste centre și 
județul nostru nu mai trebuie desigur 
încă o dată relevate, ele au fost și sînt 
încă evidente.

— V-am ruga să ne trasați, în cîteva 
linii, specificul industrial al județului 
dumneavoastră.

— Se fac Ia Galați 5,7 milioane de 
tone oțel, adică aproape jumătate din 
producția țării, 5 milioane tone de fon
tă și exact 28 la sută din pro
ducția de nave a României — cifre la 
nivelul anului curent. Industria meta
lurgică reprezintă două treimi din forța 
industrială a județului, aici incluzînd 
Șantierul naval, întreprinderea mecani
că navală și, din toamnă, o întreprinde
re pentru fabricat elice de nave, pri
ma de acest fel în țară. Există apoi în
treprinderi din specificul industriei chi
mice, industriei ușoare și industriei ali
mentare, fabrici de lapte, pîine, bere, 
textile, de industrializarea cărnii și un 
combinat avicol pe sistem industrial 
care produce circa 20 de milioane găini 
pe an. Fără îndoială însă, principala 
forță a județului, specificul său indus
trial aparte îl constituie Combinatul si
derurgic, una dintre cele mai remarca-

(Continuare în pagina 16)

DUMITRU GRAUR ■
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E CU SIMȚUL DATORIEI FAȚĂ DE CETĂȚEAN

(NVÂTÂMiNTUL: 

Hm muncă mai multă, 
ci efort de concepție!

Interlocutor: profesor universitar 
doctor inginer MIHAI GAFIȚEANU, 
rectorul unității producătoare de cali
tate umană care este Institutul poli
tehnic.

— Nivelul calității, al responsabilității 
dumneavoastră mă obligă la o între
bare pe măsură : care vă este concep
ția despre calitate în învățămînt ?

— în țările care au un înalt nivel 
de dezvoltare, învățămîntul superior 
produce o elită profesională, o mino
ritate care va lucra cu o forță de mun
că pregătită, atît profesional cît și ca 
nivel de trai. Noi, trăind și muncind în 
condițiile unei explozii de dezvoltare, 
avem nevoie de profesioniști superior 
pregătiți, dar care, totodată, să fie și 
mobilizatori sociali. De aceea, n-ar fi 
destul să preluăm un învățămînt mo
dern de la alții, ci trebuie să ne con
cepem singuri un învățămînt care să

Convorbiri 
ieșene 
despre 

calitate
răspundă nu cerințelor altora, ci ace
lora ale lumii noastre. Comanda socia
lă nefiind dată la Viena, ori la Paris, 
ei la noi, trebuie să ne gîndim proce
sul, mersul spre calitate, singuri. Parti
dul ne dă coordonatele generale ; po
litica locului dș muncă, însă, trebuie să 
ne-o gîndim noi înșine. Fiecare om 
trebuie să gîndească. Pentru că dacă 
ți-ai gîndit bine politica, ai rezultate 
bune, și ai ce raporta. Partidul ne cere 
să ajungem la un venit de peste două 
mii de dolari pe cap de locuitor nu 
prin muncă mai multă, ci printr-un 
efort de concepție.

— Și Ia Institutul politehnic din 
Iași, cum se realizează — concret! —- 
această gindire, această descoperire a 
politicii locului de muncă ?

— Eficiența înțeleasă prin cantitate 
se obține mai ușor și se măsoară mai 
ușor ; eficiența înțeleasă prin calitate e 
mai dificilă din toate punctele de ve
dere. Totuși trebuie s-o obținem. Au 
fost puse la dispoziția oamenilor din 
institut cele mai recente informații, re
levate la congresele internaționale și-n 
literatura de specialitate, și li s-a cerut 
să imagineze scenarii de desfășurare 
optimă a propriei lor munci.

— Numiți-mi factorii de eficiență 
calitativă care acționează încă de acum 
în invățămîntul practicat la Institutul 
politehnic din Iași. Desigur, doar cei 
mai importanți.

— Unul este constituit de accentul 
pe care-1 punem pe formativ. Sigur, și 
informativul are importanța sa, numai 

că în epoca noastră noutățile se peri
ma repede ; iar absolvenții noștri de 
acum vor fi specialiști și în anul 2 000. 
De aceea ținem seama că unele cunoș
tințe au o valabilitate generală, iar al
tele trăiesc mai scurt. Important este 
ca absolventul nostru să fie ■— atunci 
cînd va lucra în producție — harnic, 
disciplinat și receptiv la nou, curios 
față de nou. Numai așa îi putem asi
gura- posibilitatea de a se recicla, po
sibilitatea de a ține pasul cu mersul 
vremii sale, de a corespunde calitativ 
cerințelor vremii sale.

•— Dar acum, în timpul formării, 
cum țin studenții institutului pasul cu 
mersul vremii lor ?

— Nu numai studenții, ci și corpul 
didactic, toată forța de muncă din in
stitut este direcționată către realizarea 
de lucruri de mare importanță actuală. 
Dacă am să numesc o parte din ele nu 
va mai trebui să adaug nici un cuvînt 
explicativ. Institutul și-a asumat mun
ca de cercetare, proiectare și realizare 
a 80 de prototipuri de scule pentru re
gimuri grele de așchiere, pentru Com
binatul de utilaj -greu ; a 25 tipo-di- 
mensiuni de ventilatoare, pentru între
prinderea de ventilatoare din Vaslui ; 
a motorului cu metanol, pentru auto
mobile, care, dealtfel, este realizat dar 
căruia i se mai aduc îmbunătățiri ; a 
noi modele de panouri pentru construc
ția de locuințe, noi modele de castele 
de apă și a unor modete de baraje, 
de asemenea asigurate împotriva peri
colului seismic ; a aparaturii electro- 
medicale pentru recuperări funcționale 
(am și predat 6 prototipuri Spitalului 
de recuperare) ; a biostimulatoarelor 
cardiace ; a jocului de fotbal electro
nic, pentru Ministerul Turismului; a 
pompelor dozatoare cu membrană (care 
sînt o invenție a noastră) ; a unei stații 
pilot pentru prelucrarea deșeurilor tex
tile nefilabile; a unor vehicule necon- 
venționale de transport, pentru uzinele 
Electroputere; a unui sistem național 
de irigații și îmbunătățiri funciare.

INDUSTRIA:
Răspundem de calitatea 
a 40 la sută din producția 
de țevi a țării

Interlocutor: inginerul ONOFREI 
PARASCAN, directorul marii unități 
producătoare de țevi și profile care 
este întreprinderea metalurgică.

—- Nivelul calității, a responsabili
tății dumneavoastră mă obligă, din 
nou, Ia întrebarea aceea esențială: 
care vă este concepția despre calitate ?

■— Concepția noastră a fost stabilită 
prin planul de stat: toată producția să 
fie de calitate superioară. Nu ne îngă
duim să mergem pe două căi : numai 
produse de calitatea întîia! Răspun
dem de 40 la sută din producția de țevi 
a țării și răspundem de calitatea unei 
game foarte mari de sorto-tipo-dimen- 
siuni. Producem țevi și profile pentru 
construcții speciale. Livrăm mult la 
export. N-avem nici un fel de recla- 
mații ; însă avem o reputație foarte 
bună, aș numi-o reputație calitativă; 
și mai avem cereri atît de multe încît 
nu le putem face față. Produsele noas
tre se aliniază la toate normele de cir
culație internațională.

— Concret, cum ați ajuns la aceste 
rezultate ?

- — Anul trecut, la 14 septembrie, 
secretarul general al partidului, tova
rășul Nicolae Ceaușescu, a făcut cea 
de-a patra vizită în întreprinderea 
noastră. Au fost toate acestea prilejuri 
de a ne analiza munca noastră, puterile 
noastre, dacă vreți calitățile noastre, 
și, firește, de a ne face un program 
foarte precis și foarte exigent. Să dau 
cîteva exemple, foarte concrete, cum 
mi-ați cerut! Nu asimilăm orice pro
dus, ci numai produse de mare calitate 
și, implicit, de mare dificultate pentru 
noi : țevile noastre sînt sudate nu la
minate, de aceea au pereții subțiri și, 
datorită nouă, beneficiarii nu mai bagă 
degeaba metal în pămînt. Ne perfec
ționăm mereu tehnologiile: acum, de 
pildă, folosim sudura cu curent de 
înaltă frecvență. Nu mai folosim calea 
perceperii vizuale pentru testarea cali
tății produselor, ci folosim aparatură 
de control nedestructiv. Dealtfel, tot 
sistemul de control al calității a fost 
reorganizat. Aparatură nouă și exigen
ță sporită 1 începînd chiar de la re
cepția materiei prime. Oamenii cu ex
periență practică au fost distribuiți la 
control. în programa analitică a învă- 
țămîntului de perfecționare a specia
liștilor noștri, atît din control cît și din 

secții, au fost introduse primele lecții 
legate numai de calitate. Colaborăm, 
cu eficiență calitativă, cu Institutul 
politehnic. Vom optimiza producția fo
losind programarea pe calculator. 
Ne-am însușit latura cantitativă. Putem 
acționa și acționăm liniștiți asupra cali
tății. Pe noi, saltul revoluționar pe care 
ni-1 cere partidul ne-a găsit pregătiți. 
Asta nu înseamnă că ne este ușor. Dar 
nu. atît de greu ca pentru acei pe care 
nu i-a găsit pregătiți : pentru că, din 
păcate, sînt și astfel de unități, de co
lective în economia noastră.

Intr-una din halele întreprinderii 
metalurgice " era agățată o lozincă : 
„Tovarășe, muncește cu gîndul la mun
că și vei afla, fără să-ți propui, secre
tul reușitei în viață“. Am ținut s-o 
copiez aici, pentru că nu suna nici în
vechit, nici exagerat, ci firesc, înțelept, 
c-un bun-simț contemporan.. O lozincă 
de calitate.

COMERȚUL:
Cea mai mare și mai moderna 
hală comercială din țară

Interlocutorul, mulțumită căruia am 
obținut informațiile din rîndurile care 
urmează : VIRGIL BORDEIANU, șeful 
Complexului comercial „Hala centrală".

Cea mai mare (9 900 mp) și cea mai 
modernă — deocamdată — hală din 
țară. O investiție de amploare, intrată 
în larg obștească folosință cu vreo nouă 
luni în urmă : la 22 august 1977. Deci, 
o premieră comercială. Am spus data și 
locul, pentru că, exact de atunci, și 
exact de acolo, leul — unitatea noastră 
monetară — este mai cuprinzător. Adi
că, de atunci, acolo, acel care cumpără 
primește mai mult pentru fiecare leu 
pe care-1 dă. Adică, de atunci, acolo, 
leul este cu putere mai mare de cum
părare. Și aceasta pentru următoarele 
motive foarte concrete :

Avînd cămări foarte mari și, unele, 
cu instalații frigorifice (numai în depo
zitul de frig pentru carne intră necesa
rul pe o lună al întregii populații a o- 
rașului) ; avînd furnizori numeroși și 
serioși (14 întreprinderi, cărora li se a- 
daugă producătorii particulari) ; avînd 
gestionari care fac comenzi bine gîndite 
(să nu trecem cu vederea că gestiunile 
lor sînt de ordinul milioanelor) — Hala 
înseamnă o aprovizionare centralizată 
și rațional dirijată, îhseamnă o asigu
rare, pe termene lungi, împotriva deze
chilibrelor, a absențelor de mărfuri. Cu 
alte cuvinte, pe leii lor, cumpărătorii 
primesc, acolo, și o cotă parte de certi
tudine. Certitudine care, coborîtă la ni
velul prozaic dar vital al tarabei, sună 
așa : „în permanență, de la 6 și 15 di
mineața pînă la 20 seara, avem carne : 
de vită, de pasăre, organe (însă, de un 
timp, nu, în permanență, și de porc.“ ; 
„Avem mălai la discreție și sîntem 
bucuroși că în condițiile halei — bă
nuim că ajută și preambalarea — mă
laiul rezistă mai bine decît în maga
ziile vechilor prăvălii din Piața Halei" ; 
„Tot la discreție și-n butoaie cu vizor 
avem briază „Moldova" ; „Lapte, brîn- 
ză, smîntînă găsiți, de asemenea, în tot 
cursul zilei" ; „Pîinea, chiar și aceea 
neagră, este atîta că rămîne de pe-o zi 
pe alta".

Fiind proiectată de un profesionist cu 
gust și cu picioarele pe pămînt, avînd 
acoperiș, căldură, aer condiționat, ves
tiare, dușuri, halate albe chiar șl pen
tru producătorii particulari ; avînd flu
xul de aprovizionare și acela de cum
părare bine gîndite, asigurînd preservi- 
cii (spălare, cîntărire, ambalare) și asi
gurînd accesul direct al cumpărătorilor 
la marfă ; avînd un foarte solicitat res
taurant cu autoservire (300 de locuri) 
și avînd vînzători intensiv școliți — 
Hala înseamnă comerț de calitate. Cu 
alte cuvinte, pe leii lor, cumpărătorii 
primesc, acolo, și frumusețe arhitectu
rală, și ocrotire de vreme rea (cine n-a 
văzut piețele de după război, iarna, 
noaptea, pe ger, ori, toamna, pe ploaie, 
cu țăranii adăpostiți sub mese, sub ta
rabe, îngrămădiți între saci, acela poate 
socoti că-i ridicol c-am început cu ob
servația — de prisos, la prima vedere 
—- că Hala înseamnă un acoperiș), și 
igienă, și grijă pentru timpul lor, și 
bucuria de a-și alege singuri marfa, și 
un contact blind și chiar un sfat bun 
din partea vînzătorilor. în Hala centra
lă din Iași se practică un comerț care 
are de ce să mulțumească pe ambii par
teneri ai contractului de vindere-cum- 
părare.

NELU IONESCU S

MELA
sau ceva mai dulce 
decît zahărul

Pînă la siropul alimentar extras din 
celuloză și anunțat de viitorologi, cer
cetătorii timișoreni s-au gîndit să ex
ploateze un subprodus din industria 
zahărului, siropul rămas în urma cris
talizării, numit melasă. Preocupările 
cercetătorilor în frunte cu inginerul 
Neguț Gheorghe de la Centrul de 
igienă și sănătate publică Timi
șoara s-au îndreptat în direcția valo
rificării resurselor existente în me
lasă : zaharoză 51%, săruri minerale 
13%, aminoacizi 3% și alți componenți 
demni de luat în seamă. Studiile s-au 
fructificat într-un procedeu fizico-chi- 
mic de purificare a melasei din care a 
rezultat un produs superior denumit 
MELA.

— Tovarășe inginer, vă rog să ne 
spuneți ce este, de fapt, MELA ?

— Acest produs se prezintă sub 
forma unui lichid siropos cu un con
ținut de glucide de 48%, elemente mi
nerale 10%, substanțe protidice 8%, 
acizi organici 6% și alți componenți.

— Ați spus că MELA este un sirop 
alimentar. Ce calități prezintă din 
acest punct de vedere ?

— Am ajuns la această concluzie nu
mai după testarea produsului pe cul
turi celulare. S-a demonstrat astfel 
lipsa totală a oricărei toxicități. Ca ali
ment pot afirma că MELA este supe
rioară zahărului.

— Prin ce se susține această afir
mație ?

— Zahărul este numai un aliment 
energetic, MELA, pe lîngă valoarea 
energetică de 231,6 calorii/100 grame, 
mai aduce organismului uman valori 
biologice reprezentate prin microele- 
mente, aminoacizi și pectide.

— Prin ce se particularizează acest 
nou produs dacă-1 comparăm cu ali
mentele complexe existente ?

— în afara conținutului mare de 
zaharoză, MELA se recomandă în mod 
expres cardiacilor prin cantitatea mare 
de potasiu din compoziția sa și prin 
acidul glutanic, element vital al me
tabolismului organic.

— Cred că este timpul să vă întreb: 
ce gust are acest aliment ?

— Fiind un produs bogat în potasiu, 
are, evident, un gust ușor medicamen
tos. Poate fi comparat și ca aspect și 
ca gust cu mierea.

— Una din marile probleme cu care 
se confruntă orice aliment este con- 
servabilitatea lui. Ce ne puteți spune 
în această direcție ?

— Concentrația mare în substanță 
uscată (70%) constituie un factor con- 
servant cară împiedică dezvoltarea ger
menilor saprofiți. Din punct de vedere 
microbiologic conservabilitatea produ
sului este asigurată timp de 12 luni.

—- Ca produs alimentar, MELA poate 
fi consumată ca atare sau poate fi uti
lizată și la realizarea diferitelor pre
parate ?

— Comparația cu mierea se pare că 
mă va ajuta să vă răspund la această 
întrebare : sigur, MELA se poate con
suma ca atare, la fel ca mierea. MELA 
mai poate intra în compoziția diferite
lor preparate alimentare ea: blaturi 
pentru torturi, creme de lămîie, pișco- 
turi, prăjituri, înghețată, bomboane, 
marmeladă și chiar- prepararea turtei 
dulci.

— Ce înseamnă pentru industria za
hărului realizarea acestui nou produs ?

— Producerea lui pe scară indus
trială nu reclamă investiții suplimen
tare. Ba chiar mai mult : acest pro
dus se va realiza în perioada de re- 
mont a unei fabrici de zahăr, ceea ce 
va determina sporirea productivității 
muncii pe toată industria zahărului. 
Tot la capitolul eficiență, mai trebuie 
menționat faptul că, după calculele 
noastre, obținerea produsului MELA 
prin purificarea melasei va duce la 
realizarea unei economii de aproxima
tiv 183,5 milioane lei anual pe indus
tria zahărului.

— Cînd credeți că îl vom găsi pe 
piață ?

—■ Tehnologia de fabricație nu com
portă nici o dificultate, dar ultimul cu
vînt îl are Ministerul Agri culturii și 
Industriei Alimentare care, sperăm, va 
urgenta producerea pe scară industrială 
a acestui produs superior, socotim, noi, 
zahărului.

SORIN ENACHE ■
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Mă numesc Petru Maier și 
domiciliez în Timișoara, strada 
Aleea Corniștilor nr. 3, aparta
mentul 18. Vă rog să binevoiți 
a primi călduroasele mulțumiri 
ale mele și familiei mele pen
tru demersurile făcute prin in
termediul revistei FLACĂRA în 
vederea situației mele locative. 
Vă încunoștințez că, urmare a 
acestor demersuri, am primit o 
locuință cu două camere și de
pendințe, cu încălzire centrală, 
creîndu-mi-se prin aceasta con
diții de locuit civilizate, găsin- 
du-mă astfel astăzi lipsit de 
griji și avînd posibilitatea de a 
mă angaja cu toate forțele și 
cu tot sufletul în munca pen
tru realizarea și depășirea pla
nului de stat al întreprinderii 
in care lucrez — întreprinderea 
pentru prelucrarea lemnului 
din Timișoara. Rog, dacă este 
posibil, ca mulțumirile mele a- 
dresate revistei, organelor loca
le de partid și de stat cît și 
conducerii I.P.L. Timișoara să 
fie publicate în coloanele revis
tei FLACĂRA.

Din partea Consiliului popu
lar al sectorului 2 :

„Ca răspuns la scrisoarea a- 
dresată revistei FLACARA de 
către Maria Serbăcău din Bucu
rești, prin care solicită atribui
rea unui spațiu corespunzător 
în urma demolării imobilului 
din Șoseaua Ștefan cel Mare 
nr, 146, vă jnformăm : Comite
tul Executiv al Consiliului 
popular al sectorului 2, în șe
dința din 4 martie 1978, i-a 
atribuit spațiul din strada Icoa
nei nr. 90, format din cameră, 
baie, bucătărie de 9 mp, cameră 
de serviciu și vestibul“.

Preocuparea pentru cartea 
veche este și la Tulcea, ea în 
orice colț al țării, una din con
dițiile esențiale ce dovedesc 
activitatea oricărui iubitor avi
zat de literatură. Din păcate, 
pînă în momentul de față, în 
noul și frumosul peisaj arhitec
tonic al municipiului de la por
țile Deltei Dunării, nu și-a gă
sit locul alături de librăriile 
existente nici un anticariat. 
Dacă edilii municipiului ar avea 
curiozitatea să verifice o dată 
încărcătura trenurilor sau ca
mioanelor cu așa-zisa macula
tură — publicații, cărți, al
bume etc. — care ia drumul fa
bricilor de hîrtie pentru reto
pire, ar observa cu surprindere 
prezența unui foarte mare nu
măr de cărți cu care orice bi
bliotecă modernă s-ar putea 
mîndri. Nu mai adaug că feno
menul cultural al oricărui județ, 
se reflectă printre altele și prin 
preocuparea organelor de re
sort pentru cartea veche. Spe
răm, în numele miilor de iubi
tori al literaturii din Tulcea, să 
vă putem informa cît mai cu- 
rînd posibil de împlinirea 
acestui deziderat al nostru : în
ființarea acestui atît de necesar 
anticariat. (Iulian Filip)

Primim din partea întreprin
derii de sere „CODLEA“, ju
dețul Brașov :

„Ca urmare articolului „CO
MERȚUL CU FLORI", publicat 
în nr. 21/1978 al revistei, solici
tăm a se publica o rectificare, 
în sensul că întreprinderea de 
sere „CODLEA" nu mai deține 
nici un magazin de vînzarea 
florilor în Piața Unirii din 
București, magazinul de care 
este vorba în articolul de mai 
sus fiind predat întreprinderii 
de sere „VITAN" încă din mai 
1977, aceasta desfăcîndu-și pro
dusele sub firmă proprie, lucru 
omis a fi observat de către au
torul articolului".

Din partea Municipiului Bucu
rești — Consiliul popular al 
sectorului 5 :

„Referitor la scrisoarea adre
sată revistei FLACĂRA de 
către loanicie Trocan, vă facem 
cunoscut că problema solicitată 
de acesta a fost rezolvată în 
mod favorabil : sus-numitului i 
s-a atribuit un apartament cu 
patru camere în strada Compo
zitorilor, blocul C 1, etajul 5, 
apartamentul 21, sectorul 7. 
București".

Sîntem un grup de tineri din 
comuna Clinceni, județul Ilfov 
și propunem prin aceste rînduri, 
forurilor în drept, analiza posi
bilităților înființării unei aso
ciații sportive în comuna noas
tră. Această comună are o tra
diție fotbalistică, de pildă, care 
a început de prin anul 1947 și a 
continuat, permanent, pînă în 
1964, moment din care aici, la 
noi, nu a mai avut loc nici o 
activitate sportivă. De atunci 
ni se tot promite că se va face 
ceva pe această linie, dar totul 
rămîne numai pe hîrtie. în mo
mentul de față, tinerii acestei 

comune sînt incluși în echipele 
de fotbal ale comunelor înveci
nate, cînd normal ar fi să re
prezentăm comuna noastră, lu
cru pe care, sîntem convinși, 
l-am face cu pasiune și mai 
ales cu cinste. Sîntem oameni 
disciplinați, încadrați în muncă, 
am dori ca educația noastră să 
se completeze și prin sport. In 
cursul anului trecut s-a amena
jat un fel de teren de sport pe 
malul Sabarului, acesta este, 
însă supus permanent degra
dării datorită inundațiilor. în 
momentul de față se susțin me
ciuri — neorganizate — pe te
renul Școlii generale nr. 1, unde 
de cele mai multe ori sîntem 
dați afară și trimiși să jucăm 
pe stradă. Ni s-a promis că în 
primele luni ale anului în curs 
situația se va rezolva, iată-ne 
însă în vară și nu se face nimic. 
Dorim să amintim că din rîn- 
durile noastre s-a ridicat actua
lul jucător de la F.C. Bihor 
Constantin Bigan, și sînt. mulți 
dintre noi care am dori să-i ur
măm exemplul. (Scrisoarea este 
semnată de un număr de 20 de 
tineri).

Vă prezentăm situația locui
torilor din străzile Bărbătescu 
Vechi, Sălaj și Calea Rahovei 
din București, sectoarele 5 și 6, 
datorată numitului Traian Ciu- 
că din strada Calea Rahovei nr. 
223, sectorul 6. Acesta crește 
anual circa 30-40 de porci în 
condiții ce contravin oricăror 
reguli sanitare, punîndu-ne în 
pericol sănătatea, dezvoltînd un 
permanent focar de infecții. 
De asemenea, prin sistemul de
fectuos de preparare pentru 
porci, arzînd într-o sobă în 
aer liber diverse resturi, 
sîntem învăluiți în fum și 
funingine, ca să nu mai amintim 
pericolul de incendiu existent 
în permanență. Spre exemplifi
care, vă trimitem aceste două 
fotografii, reprezentînd, prima 
— în prim plan — crescătoria, 
iar în fundal clădirea albă a 
Creșei de copii de pe strada 
Bărbătescu Vechi, pînă unde 
ajunge mirosul ; în cea de-a 
doua, așa-zisul depozit de ali
mente al crescătoriei, veritabil 
focar de infecții. Menționăm că 
ne-am adresat în mai multe 
rînduri atît Consiliului popular 
al sectorului 6, ' cît și Inspecto
ratului agro-zootehnic, pom
pierilor etc. ; pentru exempli
ficare, vă trimitem în xerox un 
număr de 6 răspunsuri oficiale 
ăle acestor instituții prin care 
fie că Traian ducă este somat 
să păstreze curățenia, fie pro
pus pentru evacuare, fie amen
dat. Cu toate acestea, situația 
continuă să rămînă aceeași, 
spre disperarea noastră, a lo
cuitorilor din împrejurimi. (în 
numele locuitorilor, semnează 
Ioan Gheorghiu).

Din partea Comitetului oră
șenesc Curtea de Argeș al 
P.C.R,

„La scrisoarea adresată re
dacției FLACĂRA de către Ste- 
lică M. Bebeșelea din comuna 
Corbeni, județul Argeș, prin 
care se arată că dr. Gheorghe 
Gherghescu, directorul Spitalu
lui teritorial Curtea de Argeș, a 
săvîrșit o serie de abuzuri, pre
cizăm următoarele : prin, apli
carea decretului nr. 398/1977, la 
circumscripția medicală Corbi 
s-a redus un post de asistentă 
medicală ; din analizele făcute 
de organele locale a rezultat 
că tovarășa Silvia Bebeșelea, 
soția lui S.M.B., are cea mai 
mică vechime în funcția de 
asistentă, stabilindu-se să fie 
transferată la Spitalul teritorial 
Curtea de Argeș. în această si
tuație, Silvia Bebeșelea a în
cercat în mai multe situații să 
rămînă în comună. în ultimă 
instanță a discutat cu directorul 
spitalului care i-a promis că c 
lasă pe post în comună, pretin- 
zînd pentru aceasta un porc de 
100 kilograme și suma de 1 500 
lei. Ca urmare, asistenta Silvia

Bebeșelea a cumpărat un porc, 
pe care l-a sacrificat și trans
portat cu autosalvarea dispensa
rului Corbi la locul stabilit de 
director, după care s-a deplasat 
la locuința acestuia dîndu-i și 
suma de 1 500 lei. Aceste grave 
abateri ale directorului au fost 
cercetate de organele județene 
de miliție și procuratură, care 
i-au dat 1 000 lei amendă admi
nistrativă și l-au obligat să res
tituie tovarășei S.B. suma de 
1 500 lei și contravaloarea por
cului primit. De asemenea, or
ganele județene de procuratură 
i-au făcut dr. Gheorghe Gher
ghescu o demascare publică la 
care au participat toți medicii 
din teritoriul spitalului Curtea 
de Argeș. Pentru abaterile de
osebit de grave săvîrșite, doc
torul Gheogghe Gherghescu a 
fost destituie din funcția de di
rector al spitalului.

Mă numesc Aurel Iliescu, do- 
miciliez în București, și vin cu 
aceste citeva rînduri pentru a 
vă relata următoarele : am 
avut soția bolnavă de reuma
tism cronic și de foarte mulți 
ani am consultat mulți medici 
reumatologi, soția a urmat tra
tamente la toate stațiunile pre
scrise de aceștia, însă totul a 
fost în zadar. Pe data de 18 mai 
a.c. am plecat la Timișoara, la 
un frate al meu. Știind că în 
acest oraș își desfășoară activi
tatea profesională doctorul Va- 
sile Boici, m-am gîndit să o iau 
și pe soția mea pentru a fi vă
zută de dînsul. într-un cuvînt 
— a fost vindecată ! Ceea ce 
timp de ani de zile a însemnat 
suferință și chin pentru soția 
mea, acest om deosebit în nu 
mai două ședințe, a făcut să 

devină un lucru uitat. Cînd vă 
scriu aceste rînduri soția mea 
plînge, plînge, da, acesta e 
adevărul, nici acum nu-i vine să 
creadă că e în rîndul oameni
lor și ținem să transmitem îm
preună, prin intermediul revis
tei dumneavoastră, cele mai 
calde mulțumiri acestui om.

Din partea Consiliului popu
lar al municipiului Iași :

„Referitor la sesizarea tova
rășei Maria Leu, vă facem cu
noscut că s-au stabilit următoa
rele : somarea tovarășului Vlad 
Dănulescu în sensul de a des
ființa volierele, restrîngîndu-și 
activitatea în spațiul oferit de 
magazia propriu-zisă ; desfiin
țarea anexei improvizate pe la
tura dinspre nord a imobilului, 
desființarea cuștilor pentru pă
sări de curte, în zona respecti
vă nefiind permisă creșterea 
unor astfel de păsări".

De ani de zile se discută în 
coloanele mai tuturor ziarelor 
despre calitatea sub orice cri
tică a capsulelor de autosifon. în 
legătură cu producerea și desfa
cerea către populație a unor 
mărfuri, alimentare și neali
mentare, de calitate necores
punzătoare, există o Lege des
tul de recent promulgată, care 
prevede sancțiuni concret for
mulate. aplicabile atît unități
lor producătoare, cît și respon
sabililor acestora. Ce poziție a 
înțeles să adopte Inspectoratul 
General de Stat pentru Contro
lul Calității Produselor, în legă
tură cu calitatea necorespunzâ- 
toare a acestui produs destinat 
consumului public ? Din partea 
forului răspunzător de produce
rea capsulelor au parvenit în 
presă, asigurări câ a început 
livrarea Ia centrele de schimb, 
a unui nou tip de capsulă care 
nu se mai autodescarcă. 
A trecut atîta vreme, dar 
atît subsemnatul cît și alți 
consumatori, cît șl responsabili 
ai centrelor de schimb, cu care 
am discutat, n-am întîlnit pînă 
acum nici măcdr 1 — una ! — 
capsulă de tip nou ! (R. Aîe- 
xandrescu. București).

în ziua de 29 mai, orele 11,45, 
aflîndu-mă la Filiași pentru 
cumpărături, am vrut să intru 
în Alimentara cu autoservire 
din cadrul Complexului comer
cial dar ușa era închisă, deși 
în magazin mai erau circa 10 
persoane. Cerînd explicații lu
crătoarei care se afla în spa
tele ușii, aceasta mi-a arătat cu 
multă aroganță afișul lipit 
peste programul de funcționare 
al unității, pe care scria „Avem 
ședință". Am «rugat-o frumos, 
civilizat, să mă servească cu c 
conservă, am încercat. să-i ex
plic că stomacul meu cere 
mîncare și nu ședință în timpul 
programului, lucrătoarea s-a 
înfuriat, a început să-mi adre
seze cuvinte jignitoare, ajun- 
gînd să mă bruscheze. Am ce
rut condica de reclamații și 
atunci, un cetățean în haine 
civile, care s-a dat. drept „șef 
de unitate", mi-a dat conserva 
solicitată contra cost, refuzînd 
însă să-mi aducă și condica, pe 
motiv că „aș fi avantajat, pri
mind conserva în afara progra
mului — ?! — că mi se va da 
condica numai după reluarea 
serviciului și că, dacă sînt un 
derbedeu, să mă duc acolo unde 
îmi este locul !“. Tovarăși, vă 
rog să mă credeți că și acum, 
cînd vă scriu, tremur de indig
nare după ce am văzut și auzit 
ceea ce am văzut și auzit. Sînt 
muncitor, mă întreb : de cînd 
trebuie ca un om al muncii să 
cerșească la poarta unui maga

Poșta redacției
Florie» Petre — Brăila. 

B-au dat indicații Oficiului 
de asigurări sociale și pensii 
să vă achite pensia ce vi se 
cuvepea pe lunile august, 
septembrie. și octombrie 1977.

Petronela Rădianu — Iași. 
Ați fost ajutată să vă califi
cați în meseria de confecțio- 
neră la întreprinderea de 
confecții Iași. Cursurile de 
calificare vor începe în a 
doua jumătate a lunii iunie.

Gheorghe Decu — Bucu
rești. întreprinderea nu are 
calitatea legală de a vă gira 
în vederea obținerii unui cre
dit pentru construirea unui 
apartament proprietate per
sonală în condițiile Legii nr. 
4 din 1973. Vă poate gira nu
mai o persoană fizică, nefiind 
obligatoriu ca aceasta să vă 
fie rudă.

Ion Trandafirescu — Con
stanța. Sînteți inclus pe lista 
de priorități a unității, ur
mînd ca din cota ce o va 

zin asupra căruia este dealtfel 
proprietari ca și toți ceilalți, și 
asta pentru că un tovarăș direc
tor s-a hotărât să țină ședință 
la 11,45 ? (Gheorghe Dragu, în
treprinderea Transformatoare 
mici, strada Uzinei nr. 2, Filiași, 
jud. Dolj).

Din partea Consiliului popu
lar al județului Vîlcca :

„Privind scrisoarea adresată 
revistei FLACĂRA de către 
Gheorghe P. Coconu, din comu
na Mateești, sesizînd că orga
nele locale fac greutăți iniția
tivei unor cetățeni care doresc 
să introducă apă potabilă la 
școala și grădinița din comuna 
Mateești, satul Greci, vă comu
nicăm : în prezent, 5 gospodă
rii, școala și grădinița sînt ali
mentate cu apă potabilă... Pînă 
la 10 iulie a.c. toate gospodă
riile de pe drumul comunal vor 
fi branșate la noua conductă. 
Pînă la 1 iulie a.c. s-a stabilit 
ca Centrul județean de proiec
tare și Secția gospodărie comu
nală și locativă Govora să de
finitiveze studiile GEO și pro
iectul pentru a doua sursă de 
apă, care va asigura alimenta
rea a încă 50 gospodării. Nemul
țumirile cetățenilor au fost' 
provocate de atitudinea ingine
rului agronom Marin Ion și 
profesorului Dumitru Diaconu 
(cei doi inițiatori ai acțiunii, 
dar care ulterior s-au certat în
tre ei — N.R.). precum și de 
faptul că Biroul executiv al 
Consiliului popular al comunei • 
Mateești nu a preluat organi
zarea acestei inițiative și reali
zarea ei, cu asigurarea respec
tării stricte a normelor legale".

Comitetul județean Galați al 
U.T.C. :

„La scrisoarea adresată revis
tei FLACARA de către Aurica 
Tănase, elevă la Liceul ener
getic Galați, yă informăm că 
cele două probleme pe care le 
ridică în scrisoare au fost re
zolvate în mod favorabil, astfel: 
1. I s-a pus viza de flotant pe 
o perioadă de 3 luni de zile — 
fără să aibă nevoie de contract 
de . subînchiriere. urmînd ca la 
expirarea acesteia să i se pre
lungească domiciliul flotant în 
municipiul Galați pînă la ter
minarea studiilor (liceu, facul
tate). sau în continuare ca om 
al muncii încadrat conform re
partiției eliberate de Ministerul 
Educației și învățămîntulUi. 2. 
Conform normelor în vigoare, 
în situația în care o persoană 
este întreținută de unul din 
membrii familiei sale, cum este 
cazul tovarășei Aurica Tănase, 
nu mai este nevoie să se în
cheie contract de- închiriere în
tre gazdă și chiriaș ; ca urmare, 
Secția financiară a Consiliului 
popular municipal a anulat taxa 
de 400 lei care trebuia să o 
achite sora Auricăi T„ pe anul 
1978".

• ' Anunțatei pe cititorii 
noștri care doresc să ni se 
adresere oersonal in rezol
varea diferitelor orobleme câ 
o oot face in fiecare ti intre 
orele 10—13 iar luni, marți ți 
miercuri intre orele 10-17.

• FLACARA" nu io in 
considerare scrisorile anoni- 
me. Scrieti-ne cît mai concis. 
Și nu uitați să vă iscăliți.

primi în acest an să vi se a- 
tribute și dv. o locuință.

Nicolae Florea — comuna 
Blejești (Teleorman). Ați 
fost încadrat pe post de infir
mier la spitalul Videle.

Corneliu Preoteasa — Bucu
rești. S-au luat măsurile ne
cesare de remediere a defec
țiunilor blocului în care lo
cuiți, stabilindu-se termenul 
de execuție în trimestrul III 
1978.

Nicolae Bătușaru — Toha- 
nu Vechi (Brașov). La solici
tarea noastră, cazul dv. a 
fost discutat de către cei în 
drept. Ținîndu-se seama de 
starea sănătății dv., vi s-a 
schimbat locul de muncă, la 
lotizarea produselor.

Dumîtrița Mitrofan — Bucu
rești. Comitetul executiv al 
Consiliului popular al secto
rului 2 v-a aprobat extin
dere de spațiu.

MARGA NEOELEA ■
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O COLECTIVITATEA, PLENUL ETICII Șl ECHITĂȚII

Trei prieteni 

care au făcut 
lumină într-o 
fabrică de becuri

„Era către ora prînzului cînd instala
ția de asamblat tuburi fluorescente s-a 
pornit să meargă cum scrie la carte.
Instalația asta e tare gingașă. De ce să 
n-o spunem drept, pînă atunci părea că 
nu vrea să meargă decît cum o taie pe ea 
capul, cînd mai bine, cînd mai rău, ni
ciodată cum s-ar fi cuvenit ca să ajun
gem la producția zilnică normală. Oa
menii se chinuiseră destul cu ea, dar 
zadarnic. Se crease, aș spune, impresia 
că nu se poate mai mult, că nu se 
poate mai bine. îi convinsesem cu greu 
să mai încercăm, să nu ne lăsăm pă
gubași. Iar în ziua aceea se dovedise 
că am avut dreptate, fiindcă pînă pe 
la ora 14 deja tăcuserăm vreo șase mii 
de tuburi, de două ori mai multe decît

Directorul Alexandru Preduchin, directo- 
rul-comercial Gheorghe Andreoiu, ingine- 
rul-șef Vasile Toader. Trei prieteni. De 
fapt patru, cu Gheorghe Șerban, secreta

rul comitetului de partid 

reușiserăm în ziua precedentă. Mun
ceau oamenii, transfigurați, și nu le ve
nea să creadă. Și, curios lucru, nu mai 
vorbea nimeni. Fiecare dintre cei pa
truzeci de muncitori își făcea meseria 
atent, fără greșeală, și mi s-a părut că 
ghicesc în ochii lor teama că dacă 
se vor opri, mașina va începe iarăși să 
meargă prost. Cred că mi se năzărise 
și mie același gînd, fiindcă înainte cu 
vreo jumătate de oră de a ieși din 
schimb, cînd a venit tovarășul Gheorghe 
Șerban, secretarul comitetului nostru 
de partid, ca să ne anunțe că după pro
gram avem o ședință, i-am spus că ar 
fi bine s-o amînăm, lucru cu care dîn- 
sul a fost de acord imediat. Dar ce, cre
deți că muncitorii au plecat la 15, la 
ora cînd se termina schimbul ? Am ră
mas pînă la șapte seara și am făcut în 
ziua aceea 13 000 de tuburi".

Ceea ce-mi povestește Gheorghe An
dreoiu, directorul comercial al între
prinderii „Romlux" din Tîrgoviște, 
s-a întîmplat la cîteva luni după tran
sferarea sa în interes de serviciu de 
la „Steaua electrică" Fieni, unde lucra 
ca șef al serviciului producție. Tot în 
iunie anul trecut, mai precis în ziua de 
17 a acelei luni, au fost transferați și 
Alexandru Preduchin, directorul co

mercial de la „Steaua electrică41, și Va
sile Toader. șeful secției mecano-ener- 
getice, unde primului i-a fost încredin
țată la „Romlux“ funcția de director iar 
al doilea a devenit inginer-șef. Au găsit 
aici, la „Romlux", o întreprindere care 
mergea slab, care schimbase vreo șapte 
directori în cîțiva ani și care simțea, 
iată, nevoia de a-1 avea și pe-al optulea, 
ba, chiar o echipă întreagă, nouă, de 
conducere. La un an de la venirea lor 
aici, toată lumea e de acord că la 
„Romlux" lucrurile s-au schimbat mult 
în bine, o cifră cum ar fi aceea că pe 
primele cinci luni ale acestui an, spre 
deosebire de aceeași perioadă a anu
lui trecut, s-a obținut un plus de pro
ducție în valoare de cincizeci de milioa
ne, nereușind să arate decît în parte 
ce s-a realizat aici, de-a lungul ultimu
lui an. „Cînd am venit, spune directo
rul Alexandru Preduchin, plecau 
50—60 de oameni pe zi. Acum, au în
ceput să se întoarcă, lumea a început să 
vorbească despre „Romlux" ca despre o 
fabrică bună...“ Cum s-a petrecut o 
asemenea schimbare în viața fabricii ? 
Directorul de astăzi și cei doi prieteni 
ai săi, cu care lucrase la Fieni timp de 
zece ani, Gheorghe Andreoiu și Vasile 
Toader, sînt de acord că dintre toate di
ficultățile întîmpinate cea mai serioasă 
era starea de inerție și neîncredere în 
care intrase colectivul fabricii. Planul 
nu se îndeplinea întotdeauna, calitatea 
producției lăsa de dorit iar retribuțiile 
oamenilor erau pe măsură. Unii, după 
cum am văzut, nemulțumiți de această 
stare de lucruri, încercau să plece la 
alte întreprinderi. Alții, care nu vroiau 
să plece, se mulțumeau cu bani mai 
puțini dar și, evident, cu muncă mai 
puțină. „Adevărul, spune Alexandru 
Preduchin, este că am făcut și pe soa
crele, n-aveam încotro — noroc că n-am 
fost niciodată oameni de birou — așa 
că nu ne-a fost chiar peste mînă". 
Ceilalți doi, directorul comercial și 
inginerul șef, îl aprobă: „Stă, fie
care, cam două schimburi în 
fabrică". Iar Gheorghe Șerban, 
secretarul comitetului de partid, adau
gă : „Și înainte era un fel de socreală, 
dar, nu știu cum, dinafară, de la dis
tanță, fără nici o urmă asupra oame

nilor. N-aș vrea să-mi mai amintesc, 
dar au trecut pe-aici directori care pur 
și simplu se rătăceau prin fabrică, nu 
știau unde e o secție sau alta. Acum, 
să nu se supere, dumnealor exagerau în 
sens invers, la început ședeau toți trei, 
ziua și noaptea, aici. Pe urmă, de fapt 
pe măsură ce lucrurile s-au mai îndrep
tat, i-am convins că trebuie să se mai și 
odihnească și să facem cu schimbul, pe 
rînd, astfel încît și acum, la orice oră 
din zi sau din noapte, este imposibil ca 
unul dintre noi patru să nu se afle în 
întreprindere". Simțind alături niște 
oameni dispuși să-i asculte la orice oră 
și cu orice problemă — în treacăt fie 
zis, datorită acestui mod de lucru al 
conducerii fabricii, la audiențe aproape 
că nu mai vine nimeni — muncitorii 
au început să aibă idei și să lucreze cu 
inimă și cu spor. Maistrul Constantin 
Petrescu, de exemplu, a conceput cu 
oamenii săi un dispozitiv de inversare 
automată a focurilor la cuptoare, mo
dern și eficient, nu ca înainte, cînd „u- 
nul fluiera iar altul începea să tragă 
la manivelă". Printre acțiunile de auto- 
utilare ni se mai vorbește și de execu
tarea unei bucle de reglare automată 
a presiunii oxigenului, care — pentru 
că s-a crezut că oamenii nu pot s-o 
facă — a fost prevăzută în planul de 
import și urma să sosească abia în anul 
viitor ! Se pot găsi multe exemple de 
felul acesta, astăzi, la „Romlux", între
prindere care în acest an n-a mai pri
mit nici o reclamație privind calitatea 
produselor sale, spre deosebire de anii 
din urmă, cînd reclamațiile priveau 
valori de multe milioane. Iată opinia 
unuia dintre reglorii întreprinderii, 
Constantin Dumitrache : „Lucrez aici 
din 1973. E adevărat că „Romlux" era o 
problemă. Chiar la linia de asamblare 
unde muncesc eu și care a făcut cele 
mai multe becuri în fabrica asta, oa
menii cîștigau între 1200 și 1600. A- 
cum se iau cam 2 600-2 700. Așa mai 
merge. Să fiu cinstit, îmi pusesem și eu 
în gînd să plec. N-am fost lăsat, că 
altfel aș fi făcut-o, și mi-ar fi părut 
rău".

DUMITRU ELIADE ■

De ce sînt menajați acești paraziți?
Printre cei care ne-au scris în ultima 

vreme se numără și Ana Savu din 
București, o bătrînă de 77 de ani, după 
cum spune, pensionară, domiciliată în 
Calea Ferentari nr. 72, aleea A, bloc 
10, scara B, etajul 1, apartamen
tul 12, care se plînge că este pur 
și simplu terorizată de către coloca
tarii de apartament. Este vorba 
de o familie, Dincă. Ana Savu deține o 
cameră, bucătărie și cămară. Manda 
Dincă, titulara celuilalt contract de în
chiriere — și ea, la rîndu-i, pensionară 
— împreună cu fiul, Aurel, cu nora, 
Angela, și cu doi nepoțel ocupă alte 
două camere, bucătărie și cămară. 
Baia și holurile sînt în folosință co
mună. Amănunt banal, desigur, această 
folosință comună. Cu condiția însă ca 
— oricine ar fi — cei ale căror biografii 
cuprind un asemenea amănunt să fie, 
atît, dar numai atît : oameni civilizați. 
Atribut, din păcate, cu totul străin, 
în multe împrejurări, celor din familia 
Dincă — ne asigura scrisoarea amin
tită, așa cum, dealtfel, și reporterul 
avea să-i audă susținînd pe aproape 
toți din cetățenii aparținînd aceleiași 
asociații de locatari, cu care a stat de 
vorbă, oameni care au prezentat fapte 
cunoscute, fapte grave ale celor trei, 
aflați, de lungă vreme, într-un „război" 
meschin, inegal și nedrept cu bătrîna 
de 77 de ani, și nu numai cu ea.

în 1976 Ana Savu i-a chemat în ju
decată pe cei trei colocatari ai săi, pe 
motiv că îi fac viața imposibilă. Din 
sesizarea sa precum și a comitetului 
asociației de locatari, coroborate cu 
depozițiile a mai multor martori, instan
ța a reținut că inculpatii Dincă Manda, 
Dincă Angela și Dincă Aurel prin com
portarea lor au împiedicat pe recla
mantă să folosească în condiții norma
le dependințele comune ale apartamen
tului ; i-au stricat soneria, au încuiat-o 
în bucătărie încît a fost nevoită să 
apeleze la vecini; au făcut dese scan
daluri prin care au tulburat liniștea în 
apartament și în bloc, s-au bătut și 
insultat între ei chiar ș.a. Prin sentin
ța penală nr. 943 din 21 aprilie 1976 a 
Judecătoriei sectorului 6 cei trei erau 
condamnați la cîte trei luni închisoare. 
Este adevărat, ei n-aveau să execute 
pedepsele întrucît — cum se constata 
în chiar amintita sentință — acestea 
erau grațiate. Tot în acel an, la aceeași 
judecătorie, s-a derulat și un proces 
civil în care Ana Savu — pentru ace
lași soi de fapte și pricini — cerea eva
cuarea cîrcotașilor săi vecini de aparta

ment. Instanța a dispus în adevăr eva
cuarea, prin sentința civilă nr. 3 356. 
Hotărîrea a rămas definitivă la 12 no
iembrie 1976 cînd Tribunalul munici
piului București respingea recursul.

Ceea ce era firesc să se întîmple 
însă nu s-a întîmplat. Familia Dincă 
a rămas de atunci pînă acum netulbu
rată și fără să-și schimbe năravurile, 
în același spațiu locativ.

Joi 8 iunie a.c. am intrat pe tihnita 
alee din Ferentari. Am stat de vorbă 
cu mai mulți cetățeni care cunosc lu
crurile. Iată ce am aflat. Ion Jucan, ap. 
11, sc. B, la același etaj, cu Ana 
Savu și ceilalți de la ap. 12 (pe 
fiecare palier sînt două apartamente 
față-n față) : Am crescut aici, avîndu-i 
vecini pe Relu Dincă și pe mama sa. 
Cu el am fost coleg de clasă pînă 
într-a opta, că n-a mai urmat. Am 
crescut împreună. îmi pare rău că a 
ajuns în situația asta. Și eu cred că 
spațiul e cam vînat. Mai pot să vă 
spun că împreună cu ei a stat mereu 
cineva. Discuții au fost și cu locatarii 
anteriori. E adevărat că or fi tulburat 
și liniștea publică. Relu are faimă de 
bișnițar. L-au vizitat și cetățeni străini. 
A fost reținut de mai multe ori pentru 
cercetări de către organele de miliție 
cu care se are nici prea rău, nici prea 
bine. El iese mereu basma curată. E 
drept să vă spun, de asemenea, că, la 
proces, maică-mea a fost mai întîi mar
tor al acuzării, apoi al apărării. Ana 
Bălteanu și Maria Vrsu (fiică), ap. 10, 
parter : Toți cei care au stat cu 
ei, de douăzeci și ceva <e ani, au 
avut necazuri. Mulți au plecat nu
mai să scape de asta. Pe 12 mai iar a 
fost bătaie. Ana Savu s-a refugiat la 
noi. Nu se putea ține pe picioare. 
Avea un cucui în frunte cît o jumătate 
de măr. Ne e și teamă să vă poves
tim... sînt capabili de orice. Ion Pitaru, 
ap. 9, parter: Neamurile Anei Savu 
au încercat un schimb de apartament 
cu Dincă și au fost refuzați. Aurel 
Dincă, dacă nu vrea să muncească, e 
treaba lui. Băiatul n-a deranjat pe 
nimeni. Ștefan Geac, pensionar, fost 
maistru la întreprinderea „23 August", 
fost arbitru internațional de fotbal — 
cum ține să menționeze — președintele 
asociației de locatari : Nu știm ce să ne 
mai facem cu acest om (Aurel Dincă — 
n.n.) că provoacă numai scandaluri. Nu 
se poate abține. Se bate și cu nevasta 
mereu. Pe Ana Savu o insultă, o lovesc... 
E cunoscut bișnițar. Au relații de a- 
faceri dubioase cu tot felul de persoa

ne. Odată eu am chemat miliția, că 
intraseră la ei niște străini, și toți din 
jur știu despre ce e vorba. Totdeauna 
ei scapă însă și nimeni nu mai înțelege 
nimic. Tudor Șerbănescu, ap. 18, sc. C, 
pensionar, președintele comitetului de 
cetățeni din circumscripția electorală 
35 a sectorului 6 : Stau aici, ca foarte 
mulți, de 25 de ani. Manda Dincă și-a 
crescut fiul singură, muncind din greu. 
Dar lui, cartea nu i-a plăcut, că doar 
și eu am fost muncitor o v-iață-ntreagă 
și-ai mei sînt ingineri. Cu unul dintre 
ei a fost coleg. Aurel s-a apucat de 
prostii. Pe cînd era adolescent venea 
maică-sa să se plîngă că o bate să-i 
dea jumătate din pensie... Așa a ajuns 
ce îl știe toată lumea : bișnițar, unul 
care fuge de muncă cinstită. Acum o 
terorizează pe Ana Savu. Au pățit la 
fel și cei care au stat acolo înaintea ei. 
Mai mulți. Toți cetățenii cinstiți și paș
nici de aci vrem să scăpăm de rușinea 
pe care ne-o face. Vrem să avem liniște.

în apartamentul 12 am găsit-o 
pe Ana Savu cu necazurile și spai
mele ei. Manda și Angela Dincă 
mi-au spus că ei toți sînt victime
le răutății bătrînei care ar mai 
fi și destul de voinică — ridicolă și 
amară insinuare ! — încît le pune în 
primejdie securitatea. Angela Dincă 
face un vizibil efort de voință ca să 
revină la un ton civilizat de la cel 
spre care o prăvălise uimirea formu
lată prin : „Cum de ați ajuns dumnea
voastră tocmai la noi ?“ Și, culmea, la 
12 mai a amendat-o miliția tot pe ea. 
Aflu apoi că un executor judecătoresc 
a fost cîndva aici. Le-a spus că nu-i dă 
nimeni afară, dar să se mai potolească 
și ei. „Ne-a chemat și la judecătorie și 
tot așa a zis. A fost tare cumsecade". 
Aurel Dincă e plecat la serviciu, la 
I.C.A.B. Nu s-a întors nici la ora 18, 
cînd plec de pe aleea liniștită în a- 
parență. în stația lui 23 mă salută 
veselă Angela Dincă. E dichisită cu vi
zibilă grijă. Se duce în oraș să-1 întîl- 
nească pe Aurel, care i-a telefonat 
acasă.

A doua zi, Ia I.C.A.B., aflu că Aurel 
D, este cititor. Desigur de contoar. Și 
mai aflu că n-a dat pe la serviciu de 
la 1 iunie. A lipsit și în alte rînduri de 
la lucru. A.D. are un carnet de muncă 
abia început. La 28 de ani n-a muncit 
nici 20 de luni. Soția... asemenea. Deci 
tot pensia bietei mame... Dar, desigur 
și afacerile lui. Nu însă muncă cinstită.

La Judecătoria sectorului 6 benefi
ciez de amabilitatea și de solicitudinea 
vicepreședintelui lancu Caramihai.

— în ce condiții se poate obține amî- 
narea executării unei hotărîri de eva
cuare ?

— Legal, nu se poate obține. Cîte o 
îngăduință, pe timp scurt, mai acor
dăm, din spirit de omenie, cînd între
prinderea la care lucrează cetățeanul 
spune că este pe punctul de a-i oferi 
alt spațiu. Pentru asta însă convoc 
ambele părți, eu sau președintele. A- 
cordul lor comun, în fața noastră, e 
absolut necesar. Demersurile pentru 
obținerea unui nou spațiu le facem 
noi.

Despre cazul de mai sus aflu că spa
țiul locativ n-a răspuns unei adrese 
oficiale. „După scandalul din 12 mai 
am văzut-o și eu pe bătrînă vînătă, 
bătută. De aceea, spune vicepreședin
tele, la 24 mai ne-am adresat Comi
tetului executiv al Consiliului popular 
al sectorului. Așteptăm răspunsul". E- 
xecutorul Nicolae Ivan, cel care a fost 
la fața locului și a încheiat proces- 
verbal, ne-a precizat : „Sînt foarte re
calcitranți. Au țipat că vor da cu to
porul..." Tovarășul lancu Caramihai a 
mai spus : „Au o sumedenie de recla
matii acești oameni certați cu munca 
cinstită. în caz de opunere la execu
tare, așa cum au făcut ei, trebuia ca 
executorul să spună asta clar într-un 
proces-verbal, iar noi să-1 trimitem 
Procuraturii cu cele de rigoare. Așa e 
normal. De executori eu răspund..."

Iată însă că, din păcate, nu s-a pro
cedat normal, adică legal. Nu este sin
gurul moment, nici singura împreju
rare în care tinerii Aurel Dincă și An
gela Dincă au beneficiat de clemența 
ciudată a cîte cuiva. Și, cum nimeni 
n-are dreptul să se substituie ad-hoc 
legilor noastre ferme față de cei cer
tați cu munca cinstită, este limpede că 
„dezinteresații" și „miloșii" care acordă 
o astfel de clemență fac acest lucru 
pe cont propriu, sfidînd, la rîndul lor, 
legalitatea și morala socialistă. Opinia 
răspicată a vecinilor onești și pașnici 
cu care am stat de vorbă este una de 
dezaprobare fermă a parazitismului 
social cvasicamuflat al celor doi. La 
fel gîndesc și oamenii din unitatea în 
care lucrează „cititorul" A.D.

Colectivitatea gîndește limpede și 
drept. Judecata ei n-are umbre, n-are 
echivocuri. Cum nici legile noastre 
n-au. Nefirescul vine de la demenții 
„dezinteresați" de care aminteam și 
care își strecoară „bunătatea" în șoaptă 
și-n umbră. La lumina zilei, nu știu, 
n-au auzit.

Iar oamenii de lege — pentru că aici 
este vorba explicit de respectarea legii, 
ca și de autoritatea lucrului judecat — 
oamenii de lege sînt cei dintîi datori 
să n-aibă ezitări și amnezii în nobila 
lor muncă.

DORIN GHERGHINESCU ■
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La 10 iunie 1978, 

PETRU CONSTANTIUS 

a împlinit 

100 de ani
Pe strada Alexandru Depărățeanu, 

străjuită de tei uriași, la' numărul 26, lo
cuiește Petru Constanțius, un om care la 
10 iunie a împlinit 100 de ani. O casă cu 
ușile larg deschise, bați si nu-ti răspunde 
nimeni. îndrăznim să pătrundem în su
fragerie. De acolo. într-o altă odaie. îl 
zărim pe bătrînul Petru Constanțius așezat 
în fața unui șevalet, lîngă fereastră, pictînd 
netulburat. O lumină care îi cade pe 
mîini de o sută de ani. Pictează flori. 
Cum multe lucruri nu-1 miră, prezența

noastră Ii este de la bun început fami
liară.

— M-am născut la Iași, spune dînsul, 
si am trăit o bucată de vreme pe strada 
Ghica Vodă. Ca inginer geometru — deși 
am terminat și bele-artele la Iași — am 
pavat citeva sosele ce străbat Moldova și 
chiar Capitala, dar din cauza scumpirii 
materialului de construcții ele se încheiau 
exact acolo de unde ar fi putut fi conti
nuate. Vă dati seama cum arată un drum 
închis 7

— Prea bine.

— Din 1907 am fost angajat la Direcția 
lucrărilor de alimentare cu apă a orașului 
Iași, lucrare unică în acea vreme în țară, 
fiind vorba de realizarea unei conducte 
de 101 kilometri, executată în întregime 
din tuburi de beton armat. în 1909 mă 
aplecam asupra planului orașului Roman 
în vederea alimentării sale cu apă din 
conducta Timișesti-Iași. Apoi apă si dru
muri pentru Vaslui, lucrări la conducta 
de petrol Băicoi-Constanta. lucrări edili
tare si iarăși apă : canalizarea în Bucu
rești. Cum s-ar zice, multă apă curge pe 
Dunăre, dar nu curge degeaba. Proiectul 
de execuție al halei din Curtea de Argeș, 
pe care o vedeți aici în fotografie. îmi 
aparține. între 1927 și 1930 am lucrat efec
tiv la construcția acestei clădiri. Mi-aduc 
aminte că mai multe parale am dat decît 
am cîștigat. Toți cereau cu nemiluita că
rămizi ca să-si ridice pasele lor. Din fo
losul public. Să vă mai vorbesc despre 
clădirea Uniunii obștilor din Botoșani, 
de sala unui vechi cinematograf din Sla
tina. despre drumuri și case... 7 După 
cum se vede, drumul vieții unora e chiar 
drum și casa, casă ! Dar visul meu era 
să lucrez în anul 1920 la construcția unei 
uzine hidroelectrice pe Olt. Proiectul era 
aprobat de Consiliul tehnic superior al 
cărui președinte era inginer inspector ge
neral Elle Radu. Proiect care trebuia să-l 
lumineze pe mulți, dar care din lipsă de 
fonduri a rămas doar o intenție. Asa că 
Oltul a mai dus la vale multă noapte. Am

In agricultură 
TREBUIE SĂ FACI GRlU, 
NU HlRTII

La Sarinasuf, pe malul lacului Ra- 
zelm, unde-ți bate peștele cu coadă-n 
geam și iama suflă vîntul de-ți tre
buie ancoră sau pietre-n buzunar ca să 
n-ajungi expres de Mahmudia. pre
ședinte de C.A.P. și inginer șef este 
un munte de om de 28 de ani pe nume 
Constantin Buluță, un tînăr cu privire 
blîndă, mustăți de Taras Bulba și vor
bă de Ferentari, un om topit de drag 
după tractoare și tehnică înaltă, un 
om care, alături de alți ingineri pe po
trivă, a făcut dintr-un C.A.P. mediocru 
unul foarte bun, cu producții ce au 
rupt inima județului.

— De unde sînteți, tovarășe inginer 
șef 7

— Bucureștean, copil al asfaltului, 
plin pînă în vîrful degetelor de dor de 
ducă, dar atît de plin, că la termina
rea liceului umblam ca nebunul după 
ceva ce nu exista.

— După ce 7
— După o facultate care să se ocu

pe cu de toate.
— Și ați găsit-o 7
— Nu, și de asta am ajuns la horti

cultura.
— Atunci, de unde pînă unde la 

cultura mare 7
— Păi, destul de simplu. După ce 

am terminat facultatea, am intrat în

spital cu hepatită, potrivită eu grijă, 
chiar cînd se dădeau repartițiile. S-a 
dus taică-meu cu un prieten de-al 
meu la facultate, s-au uitat pe tabele, 
unde nu mai rămăsese liber decît ju
dețul Tulcea, iar prietenul ăsta al 
meu a zis hai să luăm Sarinasuf, că 
sună bine. Iar după ce am terminat 
cu hepatita, am luat și eu, harnic și 
curios, drumul Murighiolului.

— Cum a fost prima zi 7
— De la Direcția agricolă, pe seară, 

m-am dus la C.A.P., era în 15 octom
brie 1975.

— Dar a doua zi 7
— Inginerul șef era bolnav și lipsea. 

Fostul președinte, mecanizatorii și 
cam toți cei care mai erau pe acolo 
s-au năpustit cu întrebări, să vadă ce 
am în cap. Cum se face aia 7 Dar cea
laltă 7 Ia dă un ordin de lucru 1 
Treabă pe care n-o prea făcusem în 
facultate, dar care, dacă te duce capul, 
te descurci.

— Cum mergea C.A.P.-uI pe atunci 7
—Așa și așa.
— Și pe urmă 7
— Pe urmă a venit directorul gene

ral al direcției agricole, om de mare is
pravă, și m-â întrebat dacă aș putea 
fi inginer șef. Eram stagiar, și am zis 
da, dînd din cap a nu. Și am rămas.

— Sînteți singurul inginer șef de 
vârsta, aceasta 7

— Da de unde. Cei din Consiliul in- 
tercooperatist Mahmudia au o medie 
de vîrstă de 27 de ani. Și sînt niște oa
meni unu și unu.

— Ce rezultate a avut apoi 
C.A.p.-ul ?

— în 1976 a crescut producția de 
grîu, iar anul trecut a fost a treia pe 
județ. Tot în 1977 am făcut și planul 
la lapte, iar acum_ construim o fermă 
de vaci, modernă, ultimul țip, cu sta-

bulație liberă. Adică umblă vacile de 
colo-colo, și după două-trei generații 
se asigură o reproducție mult mai 
bună.

— Ce ați făcut la început, ca să 
schimbați lucrurile și să se vorbească 
de bine de C.A.P.-ul din Sarinasuf 7

— Cooperativa are 2 500 de hectare 
de teren arabil, totul irigat și profilat 
pe cultură mare, iar eu sînt tînăr și 
mor după tractoare. Deci, eu am zis 
că tractoristul este cel mai important, 
adică totul e mecanizarea. Mașinile 
pe care le ai în dotare le poți folosi, a- 
daptîndu-le, pe orice teren, fără să te 
plîngi toată ziua că n-ai una sau alta. 
Așa am obținut la sfecla de zahăr, în 
primul an de cultură, 50 de tone la 
hectar, de am speriat fabrica din Țăn- 
dărei și n-am livrat decît 60 la sută 
din producția totală. E drept că și cei 
de la fabrică au avut greutățile lor.

■—Deci, mecanizarea este primul lu
cru la care ați umblat

— Exact. Eu îmi încep ziua de lucru 
cu Vasile Marin, maistru mecanic, doc
tor în tractoare și alte mașini agrico
le. însă toți băieții sînt buni. Și-au lă
sat căruța la ei în sat, s-au șsolit și, 
firește, reciclat, iar acum sînt ași în 
mecanizare.

— Și, totuși, să conteze numai meca
nizarea 7

— Are pondere, dar lucrează mînă-n 
mînă cu organizarea. O organizare 
șnur. Trebuie să te și orientezi. Cam
pania, propriu-zis, durează puțin, însă 
pregătirea ei ține o lună. Aici e ingi
neria : după pregătire, cînd ai pocnit 
din degete, să meargă totul strună.

— Cît timp stați în cîmp și cît în 
birou 7

— N-a inventat nimeni agricultura 
în ghiveci, adică în birou. Un fermier

o sută de ani si uite că am anucat acum 
în anii noștri, de fapt si ai mei. să văd 
o salbă de hidrocentrale pe Olt.

...Cînd pictez privesc lumea fără oche
lari, la ce e scris mă uit cu lupa, iar ce 
e de înțeles, lucrurile noi. le înțeleg din- 
tr-o dată, cum trebuie.

— Ce sfat ați putea da la o sută de 
ani 7

— Aaaa ! Sfaturi nu pot da. Uite ce 
este ! Să fii cinstit. Dar nu de unul singur.

Pe o stradă din București ce poartă 
numele unui poet ce s-a săvîrșit atât de 
tînăr. pe strada unde Nicolae lorga a 
poposit într-o vreme. întors după război 
din Moldova, un om obișnuit, care nu si-a 
petrecut viata nici pe înălțimile Tibetului, 
nici la poalele Himalayei, unde se aude 
că unii oameni ating vîrste matusalemice, 
împlinește 100 de ani. în fiecare curte ce 
se învecinează cu casa lor cresc hortensii. 
Pe soția sărbătoritului o cheamă Hortan- 
sa. Are 96 de ani. Se spune că un om 
în trecerea sa pe pămînt trebuie să creas
că măcar un copil și să sădească un pom. 
Copii au avut. Iar teii ce aduc răcoare 
si intimitate întregii străzi Depărățeanu 
si care acum. în luna iunie. înfloresc 
amețitor sint sădiți de soții Constanțius. 
La vremea teilor in floare le urăm să le 
simtă parfumul încă multi ani fericiti. 
Cînd ne-am îndepărtat, bătrînul Petru 
Constanțius picta și cinta.

ADI CUSIN ■

american, singurul agricultor care a 
primit Premiul Nobel, spunea că în a- 
gricultură ai două posibilități : ori dai 
grîu, ori dai hîrtie. Sau cam așa ceva, 
ideea contează. Dacă stau în birou și 
mă omor cu hîrtiile, de unde grîu ? Și 
ședințele le țin pe cîmp, la fața locu
lui. Seara, după muncă, cui îi mai arde 
de ședințe, că au toți familii, copii și 
numai de așa ceva nu le mai arde 
după o zi de muncă.

— De zootehnie nu mj-ați spus mare 
lucru.

— E bună. 800 de capete la bovine, 
3 700 de oi și 2 500 de porci. V-am 
spus că vom avea și o fermă de vaci 
care are încălzire'centrală și pe lîngă 
care putem amenaja și o seră cu ră
saduri pentru legume, de unde mai ies 
ceva beneficii. Pentru că vorbim de 
beneficii, cred că ar trebui să mai în
vățăm să și vindem. Liceele agricole 
pregătesc specialiști în economie, con
tabilitate, dar nu-i învață tot ce tre
buie. Acel tot care pornește de la cîmp. 
Eu. inginerul, produc, el, specialistul 
de care pomenesc, trebuie să știe să 
vîndă.

— Revin cu o întrebare pe care am 
mai pus-o pe la început : cum s-a îm
păcat marea cultură cu specializarea 
dumneavoastră în fiori ?

— Ei, simțul estetic ml-a rămas șl a- 
cum, cine vede tarlalele C.A.P.-ului se 
convinge. Dar, e drept, la început a 
fost mai greu, nu făcusem nici o oră 
de zootehnie la facultatea de horticul
tura, chestie cam firească aș zice, dar 
am citit, am întîlnit și oameni cumse
cade și, în plus, colegii ,mei sînt extra
ordinari, sfințesc locul, nu alta.

MIRCEA RAICIU ■

... .

Sub deviza „Cea mai frumoasă, cea 
mai bună și cea mai ospitalieră unitate 
de alimentație publică", restaurantul 
„Continental" din Timișoara vrea să 
confirme că cele trei milioane de lei 
realizate lunar din mîncăruri gustoase 
și băuturi diverse se obțin nu prin 
simpla deschidere a porților. Cei doi 
șefi de unitate, Cornel Urcan și Iosif 
Szabo, maestrul în arta culinară Walter 
Kincs, șeful de sală Ion Bechira și 
Gustav Breier, ospătarul Spâsimir 
Stankovici, ca și toți cei aproape 150 de 
lucrători — cu o medie de vîrstă de 
nici 21 de ani, riscant, oarecum, pentru 
deviza amintită — știu că afluența de 
clienți români sau străini impune atît 
calitatea superioară a serviciilor, cît și 
a chelnerilor. Iată însă pricina artico
lului de față, care pricină, absolut prin 
coincidență, împlinește chiar astăzi un 
an : „Sara bănățeană". Inițiativă a 
colectivului de muncă de la Continen
tal, „sara" gastronomico-folclorică din 
fiecare zi de joi a fiecărei săptămîni 
„reabilitează" gustul omului grăbit de 
a poposi, nu neapărat sîmbăta și nu 
neapărat duminica, la restaurant, cu 
soția (prilej de repaus în bucătăria fa
miliei), cu rude, prieteni, cu alții ne- 
știuți. Dăm, spre exemplu, un meniu, 
de unde se va vedea specificul cît se 
poate de pitoresc al oalelor de gătit ale 
satului, substituindu-1 pe cel atît de 
sofisticat uneori al orașului : iată, așa-

Cea mai frumoasă, 
cea mai bună, 
cea mai...
dar, întru folosul altor mari restau
rante din țară, „Șie vă dăm dă șină" 
(ce vă dăm de cină — se înțelege din^ 
frumosul grai bănățean) : cîrnaț de 
casă afumat, brîndză d-a sărată, șonc 
afumat, plășintă cu carnie, piparcă 
vierge, sușitură, pui la țăst cu crumpi 
d-ăi noi, pită, cafă, tăițăi, răchie dă 
piersică, cadarcă dă Recaș... Sigur, nu 
e nimic complicat, la prima vedere, 
dacă întreaga seară de joi n-ar avea 
ambianța folclorică amintită mai sus, 
începînd cu ținuta vestimentară a os
pătarilor, cu piesele de etnografie bă
nățeană (bUde, fețe de masă, șervete) 
și, nu în ultimul rînd, cu spectacolul 
de muzică populară ce întregește im
presia că se poate merge la restaurant 
și atunci cînd nu te afli în delegație 
sau în concediu — cum se întîmplă 
de cele mai multe ori. Oricum, mare 
parte din public (așadar, nu numai 
consumator, ci și spectator!) provine 
din rîndul turiștilor străini ce trec 

prin Timișoara, „sara bănățeană" avînd, 
astfel, rostul de a stîrni un interes com
plet față de cîntecul popular românesc, 
față de bucătăria noastră, față de 
podgoriile de aici. La un an de la debut, 
cum ne spunea Cornel Urcan, există 
toate argumentele ca alături de speci
ficul românesc, „sara" să devină cu 
adevărat reprezentativă pentru Banat, 
prin includerea în program sau chiar 
în exclusivitate a mâncărurilor, bău
turilor și cîntecelor germane, ma
ghiare, sîrbești, totul Ia o cotă repre
zentativă, deci de înaltă ținută. Astfel, 
b seară petrecută în restaurant, cum 
merită toți aceia care îșl văd de trebu
rile zilei, dă omului bucuria că asistă 
și la un spectacol de viață, că, stînd 
comod la un șpriț sau la un cîrnaț afu
mat, este „privilegiat" printr-o atenție 
aproape nefirească din partea ospătari
lor. Ca să nu mai vorbim de „stelele" 
cîntecului popular bănățean, aduse, 
nu fără eforturi și bătăi de cap, pe 
„scena" restaurantului timișorean : 
Achim Nica, Ana Pacatiuș, Florentin 
Iosif, Dumitru Chepețean, Elena Jur- 
jescu, Mariana Drăghiceșcu, Luca 
Novac, Iosif Cioclodea, Valeria Co- 
lojoară și alții.

întrucît faima serilor bănățene s-a 
răspîndit și în unitățile de alimentație 

publică din jur („seară vînătorească și 
pescărească", „seară lugojeană", „seară 
de romanțe" — „așchii" ale celei din
ții), ar fi util ca în toate marile noas
tre orașe și în toate marile lor restau
rante să se aplice inițiativa timișoreni
lor, sigur, sub formele cele mai speci
fice, oltenești, dobrogene, moldovenești, 
ardelenești, buzoiene, brașovene și 
atîtea altele posibile. Așadar din acest 
colț de pagină, nu o critică în direcția 
ospătarilor, cît un îndemn-la diversitate 
calitativă în modul în care oferă cetă
țeanului motivul de a-și cheltui banii 
și timpul ; numai de aceea am „recla
mat" seara bănățeană de la „Conti
nental".

TEODOR BULZA ■
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Cine împiedică producerea autovaccinurilor
Revenim astăzi asupra unui subiect pe 

eare revista noastră l-a tratat adesea în 
ultimii ani, publicînd un prim articol pe 
această temă în numărul său din 29 no
iembrie 1975. Este vorba, lesne de dedus, 
despre autovaccinurile medicului bucu- 
reștean Constantin Băcanu, a căror situa
ție, după cum vom vedea imediat, conti
nuă să fie nerezolvată, producînd impor
tante pagube morale inventatorului și 
importante pagube materiale economiei 
țării. După cum „Flacăra" a mai relatat, 
în 1963, doctorul Constantin Băcanu, 
avînd în spate o experiență de 19 ani în 
laboratoarele fostului Institut de seruri și 
vaccinuri, devenit apoi Institutul de mi
crobiologic, epidemiologie și parazitolo- 
gie „Dr. I. Cantacuzino", precum și un 
stagiu de 8 luni în cadrul renumitului 
Institut Pasteur din Paris, a pus la punct 
primul autovaccin total celulo-microbian, 
dezintegrat prin ultrasunete, pe care l-a 
inoculat intradermic la 3 bolnavi cu ure- 
trită negonococică, obținînd rezultate 
spectaculoase. Cum a ajuns Constantin 
Băcanu la ideea autovaccinului s-a mai 
seris, dar socotim de cuviință să revenim 
spre a explica, folosind fragmente din- 
tr-un articol mai vechi al colegului Liviu 
Timbus, mecanismele producerii lui. „S-a 
observat pe baza unei cazuistici bogate 
eă în foarte multe boli cronice, uneori 
supurative, agentul patogen nu ooate fi 
incriminat cu certitudine, iar tratamentul 
eu antibiotice sau eu vaccinuri preparate 
eu germeni izolati pe mediu de cultură 
s-a dovedit ineficace. De aici ideea pre
parării unor vaccinuri totale, care să 
conțină atît factorul celular cît și agentul 
de agresiune extern, unic sau multiplu. 
Cu alte cuvinte, o celulă sau un grup de 
celule traumatizate, deficitare Imunitar. 
permit dezvoltarea unei flore microbiene 
multiple, mai mult sau mai puțin pato
gene, dificil de izolat sau identificat prin 
mijloacele pe care le oferă pînă în pre
zent tehnica de laborator. In consecință, 
spre a-i permite organismului să fabrice 
anticorpi specifici, canabili de a distruge 
agentul patogen, bănuit sau necunoscut, 
este nevoie să-i administrăm autovaccî- 
nuri totale extrase chiar din tumora sau 
secreția respectivă, plecînd de la supozi
ția că, dacă în acestea se găsește agentul 
etiologic al bolii, iar acesta se supune le
gilor imunității, atunci fabricarea anticor
pilor va trebui să ducă la modificări în 
evoluția proceselor patologice. Pentru 
producerea autovaccinului. medicul Bă
canu consideră în continuare că substanța 
organică, odată extrasă din corpul bolna
vului, trebuie supusă unei dezintegrări 
care să o transforme în constituenti pe- 
netrabili (macromolecule). Și folosește în 
acest scop un aparat cu bombardament cu 
ultrasunete, întrebuintind o energie mo
derată care să asigure integritatea activi
tății antigeniee. Pentru inactivarea pro
dusului obținut folosește căldura. Auto
vaccinurile, astfel gîndite și preparate, 
utilizează deci tocmai elemente celulare 
recoltate de Ia bolnavul în cauză (spută, 
singe, extras de tumori, secreții puru
lente, urină etc.), pe care, după fiolare, le 
reintroduce in organismul suferind".

Acestea fiind zise, să vedem ce s-a în- 
tîmplat mai departe. După ample expe
rimente efectuate pe animale de labora
tor, la 21 august 1968, cu aproape 10 ani 
în urmă, medicul înregistrează primul 
succes răsunător, vindecînd complet, 
după numai 8 luni de tratament, o para- 
dontoză acută, aparținînd bolnavei L. E.
din Brașov. Rezultatele acestui prim
caz, la care a ajuns nu doar prin străda
nii proprii, ci și prin intermediul unei 
teme anume de cercetare încredințate în 
cadrul Institutului „Dr. I. Cantacuzino", 
ta care lucra pe atunci ca șef (cu dele
gație) al secției de coci patogeni, doctorul
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Băcanu le va comunica, împreună cu Eu
genia Ciobanu, în numărul 5 din 1969 al 
revistei „Viața medicală" sub titlul „Re
zultate obținute după administrarea unui 
autovaccln total, celulo-microbian, dezin
tegrat, într-un caz de parodontopatie cro
nică marginală". Devenind, din cauza ne
înțelegerii și opacității unor colegi, țintă 
a ironiilor și răutăților celor din preajmă 
și găsind din ce în ce mai puțin sprijin 
la conducerea institutului, doctorul Bă- 

oferi serviciile și, implicit.canu își va
Clinicii de stomatologieautovaccinurile

infantilă din cadrul Facultății de stoma
tologie, rezultatele acestei colaborări în- 
chegîndu-se într-o nouă și prețioasă lu
crare științifică, tipărită în iulie 1970 în 
„Annali di Stomatologia", la Roma, îm
preună cu P. Firu, V. Milicescu, V. Ma- 
nolescu și R. Micu-Predoiu, lucrare sub
liniind progresele obținute prin adminis
trarea autovaccinului total în tratamen
tul a 50 de cazuri de parodontoză.

Simțind că se află angajat pe un drum 
drept, la capătul căruia s-ar putea afla 
sănătatea multor bolnavi suferind de 
maladii irezolvabile prin terapia clasică, 
doctorul Băcanu extinde aria folosirii 
tratamentelor sale. împreună cu Gh. 
Popa, comunică la 26 mai 1970, în cadrul 
unei ședințe a Societății naționale de 
oncologie, primele rezultate, spectaculos-' 
se, în combaterea 
neoplaziilor, iar doi 
exact la 31 ianuarie 
bietății naționale de

prin autovaccin a 
ani mai tîrziu, mai 
1972, înfățișează So- 
urologie date preli

minare privind tratamentul infecțiilor 
urinare, lucrare în realizarea căreia șeful 
de secție de la Institutul „Dr. I. Canta
cuzino" a colaborat cu personalități de
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frunte ale domeniului respectiv, profeso
rii P. Simici, D. Momiceanu, C. Blaja și 
V. Neagu.

în vara aceluiași an, Constantin Băcanu 
susține, în plenul secției de microbiologic 
a U.S.S.M., la București, comunicarea 
„Autovaccin total celulo-microbian dez
integrat. Prepararea și administrarea au
tovaccinului în diverse forme și stadii 
de boaiă. Rezultate preliminare", expli- 
cînd în detaliu mecanismele metodei salo 
originale. Ca o curiozitate, să notăm că 
lucrarea citată va fi repudiată și refuzată 
spre publicare de conducerea Institutului 
„Dr. I. Cantacuzino". ea văzînd lumina 
tiparului. în „Viața medicală", abia 5 ani 
mai tîrziu, în numărul 10/1977 al revis
tei respective, cu mențiunea că articolul 
a fost, într-o primă formă, „t^edat auto
rului spre a fi îndreptat spre alt pe
riodic"!?! în aceeași măsură în care auto- 
vaccinul cîștigă teren și simpatie, fiind 
apreciat — după cum vom arăta mai jos 
— de specialiști și solicitat de paciențj, în 
incinta institutului invidiile și interesele 
meschine fac front comun împotriva lui 
Băcanu, care e sfătuit, ta vara lui 1973, 
să-și eeară pensionarea, la care avea 
dreptul ta virtutea celor 31 de ani, în- 
cepînd din 1942, lucrați ta condiții de 
muncă grea. Ascultînd povața „priete
nească", la 16 august 1973, ora 14, Con
stantin Băcanu înaintează cererea de 
pensionare. A doua zi, la ora 10, o pri
mește aprobată, cu semnătura directoru
lui profesor Vlad Bîlbîie citeață și satis
făcută !

Nu renunță însă la luptă, șl la 31 mai 
1974 are satisfacția să primească o adre-

doctorului Băcanu
să din partea Inspectoratului sanitar central 
de stat prin care i se aduce la cunoștin
ță, că în baza avizului numărul 34 din 17 
mai, Comisia de seruri și vaccinuri a 
aprobat continuarea preparării și expe
rimentării autovaccinurilor. Dotat cu 
simțul umorului, Constantin Băcanu ob
servă că doi dintre cei care semnează 
legalizarea producerii autovaccinului nu 
sînt alții decît foștii săi colegi de institut, 
atît de înverșunați împotriva sa și a tra
tamentului său cu puțină vreme în urmă, 
prin vorbe și hîrtii oficiale! Validarea 
autovaccinului se produce la insistențele 
cercetătorului și in urma unei acțiuni 
vaste, inițiate de unele cadre cu responsa
bilitate socială din Ministerul Sănătății, 
care solicită unor autorități medicale de 
prim rang să-și exprime opinia asupra 
necesității și valorii experimentelor, opi
nii care sînt, în totalitate, favorabile 
producerii autovaccinului. Cîteva din 
aceste puncte de vedere le găzduim ală
turat, sub formă de fotocopii. Ne permi
tem însă să cităm unele fragmente, 
după cum urmează:

• „De asemenea, vaccinul a fost 
utilizat cu bune rezultate in unele tu
mori vezicale, în sensul eă a sterilizat 
urinile bolnavilor, a spațiat timpul de 
recidivă, iar unele tumori exofitice 
nu au mai recidivat. Sîntem de opi
nie ea vaccinul să fie preparat și ge
neralizat în această categorie de afec- 

țiuni. PRIN EFICACITATEA LUI.
VACCINUL VA ADUCE IMPOR
TANTE ECONOMII STATULUI 
(subl.n.)". Semnează profesor doctor 
docent Gh. Olănescu, șeful secției de 
urologie de la Spitalul Fundeni :

A „Apreciind eficacitatea acestui 
autovaccin mai ales în formele clinice 
de paradontopatii, în care tratamentul 
clasic, mult mai scump, nu dă rezul
tate asemănătoare într-un timp atît 
de scurt, solicităm aprobarea PRE
PARĂRII ȘI GENERALIZĂRII (subl. 
autorului) acestui autovaccin, pentru 
a fi administrat în continuare bolna
vilor cu asemenea afecțiuni, cu certi
tudinea eă se vor aduce și ECONO
MII IMPORTANTE STATULUI (subl. 
n.)“ Semnează profesor doctor docent 
P. Firu, șeful Clinicii de stomatologie 
infantilă;

• „Eficacitatea lor (n.n. — a auto- 
vaccinurilor). în special a autohe- 
mocnterovaccinului in boala de ira- . 
diere, prin păstrarea pragului hema- 
topoezei Ia nivelul normalului, ne în
dreptățește să solicităm aprobarea 
preparării și generalizării acestora, 
pentru a fi în contuinuare administra
te Ia bolnavi, obtinîndu-se pe lingă 
sănătate și IMPORTANTE ECONO
MII STATULUI NOSTRU (idem)". 
Semnează general doctor docent luliu 
Suteu. șeful secției chirurgie I de la 
Spitalul Militar Central;

• „Simplitatea administrării și pre- 
pararea la un 
metoda (n.n. 
coinandabilă 
mai largă în

preț de cost minim fac 
— autovaccinului) re- 
pentru o aplicare cit 
clinică". Semnează pro-

fesor doctor docent Valentin Neagu, 
șeful secției de urologie de la Spita
lul „Panduri";

• „...Ne-a dat rezultate foarte 
bune in menținerea la nivelul norma
lului’ a elementelor sanguine celulare, 
la bolnavii iradiați pentru diferite tu
mori maligne... Considerăm metoda 
ea utilă și sugerăm . să fie obiectul 
unor cercetări mai ample in această 
direcție". Semnează doctor docent 
Vanghel Kondi de la Centrul de he
matologie.

Avînd de partea sa atîtea recomandări 
științifice de prestigiu — la care am a- 
dăuga-o pe cea a profesorului Ștefan 
Berceanu, șeful secției de hematologie de 
Ia Spitalul Fundeni („Principiile de la 
care pornește Băcanu au o bază științi
fică verificată, iar unele rezultate de pînă 
acum, obținute ta diverse clinici, sînt cu 
totul încurajatoare.De asemenea, un ex
periment efectuat pe animale, si anume 
purcei de lapte, confirmă valoarea acestei 
metode de preparare a vaccinului" etc., 
etc., vezi „Flacăra" din 29 noiembrie 1975, 
precum și comunicarea „Rezultate preli
minarii obținute după administrarea de 
vaccin total celulo-microbian. dezintegrat 
parțial, la suinele ta gestație, 
temitate și creșă", 
XXIV, nr. 12. 1977, 

ta ma- 
medicală"..Viața

Constantin Bă-
canu, luliu Șuteu și colaboratorii) 
— era de așteptat să se treacă de urgentă 
la producerea autovaccinului pe scară
largă, cu atît mai mult cu cît descoperi
rea doctorului Băcanu anunța, ne lingă
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tratarea eficientă a unor maladii. Impor
tante economii pentru statul nostru, ca să
reproducem exact cuvintele cîtorva 
profesorii citați. Dar nu s-a întâmplat 
și vom vedea de ce, deși, intre alte 
gumente, rezultatele administrării 
autovaccin prezentate de inventator.

din
asa

de 
ta

tr-o companie redutabilă, alături de pro
fesorii Șt. Berceanu, V. Neagu, I. Șuteu 
și C. Blaja, la simpozionul internațional 
de imunoterapia cancerului. București 
29—31 mai 1975, au stîrnit un interes ști
ințific dintre cele mai mari.

Numit, la intervenția si pgjn sprijinul 
Consiliului National pentru Stiintă si 
Tehnologie, for care a dat dovadă, ca si 
în alte cazuri, de înțelegere și responsa
bilitate față de interesele domeniului să
nătății, medic primar la Centrul de hema
tologie din București. în vederea colabo
rării. la cererea acestuia, cu profesorul 
Ștefan Berceanu. doctorul Constantin Bă
canu s-a lovit de refuzul Direcției sani
tare a municipiului si de o serie de alte 
obstacole și capcane, de care n-a fost 
străină. în ciuda promisiunilor si a zîm- 
betelar. mei conducerea Ministerului Să
nătății. Abia la 20 noiembrie 1976. inven
tatorul a primit un spațiu de lucru la 
Spitalul Fundeni, în niște condiții im
proprii. fără personal si fără minima do
tare necesară. Parafrazîndu-1 pe cercetă
tor. se’ cade să spunem că i s-au pus la 
dispoziție „un bec si o oală de 16 kilo
grame !“ Firește. Constantin Băcanu a 
făcut toate demersurile necesare spre a 
obține condiții de muncă, fie ele și mo
deste. convins că mai vechea promisiune 
de a se crea, la Fundeni, o stație-pilot 
pentru autovaccin n-a fost decît o vorbă 
aruncată în vint. S-a zbătut în stingă și-n 
dreapta, scriind și cerînd audiențe, dar 
toate ușile la care a bătut au rămas 
închise în fața sa și a cererilor 
sale îndreptățite. Deși, spre a respecta 
adevărul, trebuie să spunem că, la în
ceputul lunii aprilie a.c„ Ministerul Să
nătății a expediat o notă, semnată de 
dr. Traian Ionescu, director adjunct, pe 
adresa Spitalului Fundeni, reamintind o- 
bligația acestuia de a-i crea cercetătoru
lui condițiile necesare desfășurării acti
vității. Notă care, evident, n-a adus nici 
o îmbunătățire a situației. Lăsat fără 
nici un fel de sprijin si nebăgat ta sea
mă, Constantin Băcanu a continuat 
să prepare autovaccin, într-un cadru 
mai degrabă artizanal, operând recoltări 
sub privirile amuzate sau superioare ale 
unor eonfrati, alergînd la Centrul de he
matologie pentru fiolare. revenind la 
Fundeni pentru fierbere, plecînd în alt 
loc pentru sterilizare si asa mai departe, 
la o vreme la care solicitările din partea 
bolnavilor pentru autovaccin au atins 
cote apreciabile, nu pe baza popularizării 
oficiale și nici pe calea unor înlesniri 
asigurate de ministerul de resort, ci nu
mai ca urmare a ameliorărilor si vinde
cărilor realizate ta cele peste o mie de 
cazuri tratate. în cererea de transfer pe 
care a înaintat-o la 26 mai. Constantin 
Băcanu scria, nu fără amărăciune, că s-a 
văzut silit s-o întocmească „întrucît Spi
talul Fundenj n-a înțeles necesitatea 
și importanța autovaccinului pentru 
bolnavi, ajungîndu-se în situația ca de la 
20 noiembrie 1976 și pînă azi laboratorul 
pentru prepararea produsului să nu func
ționeze, cu toate insistentele si rapoar
tele adresate, în mod repetat, Ministeru
lui Sănătății" Din cîte sîntem informați, 
în urma obținerii acordului directorului 
Spitalului clinic din urgență, dr. Andrei 
Firică, se pune în prezent problema de
tașării lui Constantin Băcanu la unitatea 
respectivă, operație care ar urma să aibă 
loc, a fost înștiințat inventatorul în zilele 
următoare.

Aceasta este. în rezumat, situația Con
stantin Băcanu. O situație anormală, eu 
grave implicatii morale și materiale, care 
durează de ani și ani. ignorînd recoman
dările călduroase ale unor personalități de 
frunte ale lumii noastre medicale, sfidînd 
interesele a mii si mii de bolnavi, pe care 
autovaccinul i-ar putea scoate din sufe
rință. provocînd pagube considerabile 
economiei naționale. Cine se face vinovat 
de aceste acte antisociale si din ce ra
țiuni ? La aceste întrebări așteptăm răs
punsul grabnic și limpede al Ministerului 
Sănătății.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

Hacâra pagina 10 ANUL XXVII - Nr. (1 201) - 15 iunie 1978

%25c3%25aencurajatoare.De


SPIRITUL REVOLUȚIONAR IN ȘTIINȚA ROMANEASCA ■

Valiza diplomat a unui inginer clujean — 

un nou microcalculator românesc!
— Ce e un microcalculator, tovarășe 

Inginer Octavian Căpățină ?
— Un calculator în toată regula, de 

dimensiunea unei valize tip diplomat, 
dar cu viteză de execuție mult redusă, 
cu un set de instrucțiuni și capacitate 
de memorie de asemenea reduse. Evi
dent, nu e o definiție...

— De acord, însă de ce-a|l „pier
dut"... un an cu un sistem neperfor
mant față de calculator ?

— De ce? Pentru că buturuga mică... 
construiește carul mare ! Altfel spus, 
necesitățile unui laborator de echipa
mente periferice cum este aj nostru 
sînt foarte bine satisfăcute de micro
procesoare. Pentru noi a fost o premie
ră și în același timp o școală. O școală 
cum a fost în anii ’60 ucenicia con
structorilor clujeni ai calculatoarelor 
din familia DACIC.

— N-am înțeles aluzia la... carul 
mare!

—• Microcalculatorul realizat în la
boratorul nostru are un scop precis : 
să devină „un instrument de mare 
utilitate în proiectarea echipamentelor 
periferice, bazate pe microprocesoare 
și chiar a noilor calculatoare româ
nești. Ca o curiozitate vă pot spune că 
a participat și la propria sa elaborare, 
utilizînd părți deja realizate pentru 
construirea celorlalte. A fost de fapt 

prima aplicație concretă la care a par
ticipat microcalculatorul conceput de 
noi...

— Și următoarele ?
—> Noi am trecut deja la realizarea 

unor echipamente periferice apelînd la 
noua tehnologie a microprocesoarelor. 
Lucrăm Ia realizarea dispozitivului se
miautomat de cablat WRAPPING, ne
cesar actualelor tehnologii de realizare 
a plăcilor cu circuite integrate.

— Deci chiar microcalculatorul va ti 
pus să facă cablare ?

— Să ajute cablarea. De pildă, o pla
că pe care se pun circuitele integrate 
poate avea 3 000 de pini sau chiar mai 
mulți. între ei urmează să se facă le
găturile cu sîrmă specială, cunoscută 
între specialiști sub numele de 
WRAPPING. E o muncăz migăloasă, 
care obosește ochii, cerînd o atenție 
deosebită. Dispozitivul gîndit de noi va 
scuti omul de această Imensă și obosi
toare căutare, indlcîndu-i automat lo
cul de cablare.

— In țară s-au mai realizat astfel de 
dispozitive ?

— De utilizat astfel de dispozitive se 
utilizează la Fabrica de calculatoare. 
Sînt însă importate. Noi construim a- 
cest dispozitiv prin autodotate, cute
zanța noastră însemnînd o premieră

românească, contribuind la diminua
rea importurilor.

— Vă gîudiți și ia dezvoltarea aces
tui experiment ?

— Evident. Nu îl considerăm ca pe 
ceva definitiv, încheiat Concret, l-am 
conceput extensibil în ceea ce privește 
memoria și echipamentele periferice. I 
s-a încorporat un derulor de bandă 
magnetică tip casetă, un ceas pentru 
cronometrarea timpului de execuție a 
programelor și a răspunsului periferi
celor ; s-a asigurat o interfață de in
trare ieșire analogică. A fost elaborat 
un sistem de programe necesar utiliză
rii unor periferice cum sînt: cititoare 
de bandă perforată, dispozitive de afi
șare alfanumerică și grafică și a echi
pamentelor de teleimprimare. Con
structiv, am asigurat posibilități de 
transfer rapid al unor cantități masive 
de date, îneît microcalculatorul con
struit de noi poate fi utilizat și în re
zolvarea unor probleme de gestiune.

— întrevedeți în perspectivă și alte 
utilizări ?

— Da. Ne gîndim între altele la co
dificarea imaginii de televiziune pen
tru transmisii la distanță și la memo
rarea imaginilor. Ar putea fi de folos 
și în construirea de dispozitive pentru 
recunoașterea formelor : un fel de ma
șină de citit

— Cum ați „botezat" microcalcula
torul ?

— SMP-80, adică sistem multiproce- 
sor. Deocamdată, e doar monoprocesor, 
însă în perspectiva aplicațiilor preco
nizate el va deveni multiprocesor.

— Și cine a mai colaborat ?
— în primul rînd, ing. Mircea Puș

că, fizician luliu Berindeanu, tehnicienii 
Jan Dima, luliana Tripon, ing. Vasile 
Rus din cadrul laboratorului nostru de 
echipamente terminale și apoi colegii 
din cadrul laboratoarelor de soft, pro
gramatorul Nicu Socaciu și cercetăto
rul Stefan Niczky.

— Preocupările pe care Ie aveți an° 
ticipează intrarea iu producție a între
prinderii de electronică industrială și 
automatizări ce se va construi în acest 
cincinal la Cluj-Napoca ?

— Da. Am propus deja includerea în 
planul de fabricație de serie a sisteme
lor de trasat curbe plane, în prezent 
importate pe valută. în ceea ce priveș
te terminalul inteligent și dispozitivul 
automat de cablaj, sperăm că vor intra 
în producție în scurt timp la întreprin
derea de echipamente periferice Bucu
rești.

CONSTANTIN MUSTAȚA ■

Medaliat cu aur, așteaptă de zece ani!
în anul 1968, Oficiul de Stat pentru 

Invenții șl Mărci, prin brevetul 51 255, 
înregistra, ca invenție, lucrarea inti
tulată „Metodă și schemă de măsurare 
a puterilor și energiilor într-un regim 
energetic deformant". Autor : inginer 
doctor docent Ion S. Antoniu, membru 
corespondent al Academiei Republicii 
Socialiste România, profesor în cadrul 
catedrei de electrotehnică 1 a Institu
tului politehnic București.

într-un răstimp de numai un an, în 
colaborare eu inginerul Mihai Leon și 
inginera . electroniștă Rodica Teduce, 
pornindu-se de la datele lucrării mai 
sus-menționate, a fost conceput și rea
lizat prototipul aparatului numit PQD- 
metru cu ajutorul căruia se măsoară - 
puterea activă, reactivă și deformantă 
într-un regim energetic deformant. în 
anul 1972, OSIM înregistrează acest 
prototip și îi acordă brevetul 70 008, 
după ce, amănunt nu lipsit de impor
tanță, prototipul, prezentat la Tîrgul 
internațional de la Niirnberg, fusese 
distins cu Medalia de aur. Un alt amă
nunt ar mai fi acela că invenția profe
sorului Ion S. Antoniu și a colaborato
rilor săi este brevetată în cîteva țări 
cum sînt S.U.A., Anglia, Franța, R.F.G., 
Elveția, Italia și Austria.

Pentru a lămuri, în măsura spațiului 
tipografic disponibil, cîteva din noțiu-

Ne-a vizitat Ia redacție un compozi
tor uitat, Mircea loanovici, autorul unor 
melodii de muzică ușoară foarte gusta
te și apreciate în perioada anilor ’3Q. 
Din dosarul cu amintiri pe care ni l-a 
deschis pe masă s-a desprins imaginea 
unui București boem, înțesat de grădini 
de vară și teatre revuistice, legănat în 
melodii lăutărești, nocturn și frivol dar 
— spun cei ce l-au cunoscut — nu lip
sit de farmec și originalitate.

Am răsfoit împreună partiturile în
gălbenite de vreme, toate purtînd, după 
moda timpului, portretul compozitoru
lui și reclamele edulcorate ale editoru
lui. în ciuda textelor naive și pe alocuri 
burlești (dar nu mai prejos decît multe, 
din producțiile textierilor de azi) melo
diile s-au bucurat, se pare, de o bună 
primire din partea specialiștilor și pu
blicului larg, după cum o dovedesc cro
nicile ziarelor și aprecierile autografe 
ale unor celebri compozitori și virtuoși 
ai timpului. între aceștia, George Enes- 
cu, Alfred Alessandrescu, Umberto 
Pessione, Mihail Jora, Nona Ottescu, 
Egizio Massini, George Georgescu, 
Emil Sauer.

în calitatea sa de compozitor și in
strumentist, Mircea loanovici a fost și 
a rămas toată viața un autodidact A 
învățat pianul și vioara de unul singur 
și a publicat la 15 ani prima sa lucrare 
componistică : „Mazurca Mărășeștilor" 
(1918). Este absolvent al unei școli de 
ofițeri, a fost multă vreme contabil, dar 
pasiunea dominantă a vieții sale a fost 
întotdeauna muzica. A urmat chiar și 
doi ani de conservator și asta după 
vîrsta de 33 de ani — ca urmare a unor 
recomandări călduroase făcute, cum 

nile tehnice notate pînă acum, am ape
lat, așa cum era și firesc, la amabili
tatea profesorului Ion S. Antoniu : „în 
anul 1927, academicianul Constantin 
Budeanu semnala, pentru prima dată 
în lume, existența în rețeaua electrică 
a unui fenomen pe care l-a denumit 
putere deformantă. A stabilit, cu alte 
cuvinte, că reprezentarea grafică a 
curentului alternativ într-o rețea nu 
este, așa cum se credea, o curbă sinu
soidală perfectă, ci una extrem de 
complicată, cu o sumedenie de alte 
elemente care deformau curba. Da
torită existenței acestui regim de
formant, provocat de consumul ri
dicat de energie electrică în in
dustria metalurgică, industria chi
mică și tracțiunea electrică, pierderile 
de energie electrică în rețea se ridică 
pînă Ia 7-10 la sută peste cotele admise. 
Cu ajutorul aparatului nostru se de
pistează punctul în care apare regimul 
deformant. Odată depistat, punctul 
poate fi îngrădit cu ajutorul unor filtre 
electrice, astfel îneît prin rețea să nu 
treacă decît curba sinusoidală funda
mentală, fără deformarea care duce, 
cum spuneam, la însemnate pierderi de 
energie electrică. La ora actuală, pen
tru a se stabili pierderile de energie în 
rețea, se face o analiză armonică a 
acelor numeroase, aproape infinite de-

Sunetul de un farmec 
deosebit al cristalofonului 
bruiat de indiferența 
producătorilor de 
instrumente muzicale!
aminteam, de foarte mulți artiști cosi- 
sacrați.

Intrînd în cel de-al 75-lea an al vieții 
sale, Mircea loanovici s-a adresat re
vistei noastre, asigufîndu-ne că nu do
rește nici publicitate, nici reînvierea 
gloriei pierdute (cil toate că, împărtă- 
șindu-i regretele și amărăciunea, ne 
întrebăm și noi de ce oare compozițiile 
sale, atît de cunoscute altădată, nu mai 
atrag atenția interpreților moderni). La 
ora actuală, ne-a mărturisit dumnealui, 
mai are o singură dorință : aceea de a 
vedea rezolvată problema „cristalofo- 
nului". \

Cristalofonu! este un instrument de 
percuție, conceput și realizat de com
pozitorul Mircea loanovici. Vom de
scrie aparatul, folosind aprecierile și 
recomandările unor experti în materie.

lenei Perlea : „Am ascultat la în
ceput surprins, apoi cucerit, instrumen
tul dumneavoastră. Este un lucru nou 

formații ale curbei. Chiar și cu ajuto
rul calculatoarelor, analiza armonică se 
face încet și cu erori destul de mari, dată 
fiind infinitatea deformațiilor. Ca să se 
înțeleagă importanța realizării celui 
de-al doilea pas, în ceea ce privește 
combaterea regimului deformant, am să 
aduc în discuție un fapt cunoscut în 
1904 a fost depistată puterea reactivă a 
energiei electrice în rețea. Puterea reac
tivă este acea parte a energiei electrice 
care se pierde pe rețea în timpul trans
portului de la sursă Ia beneficiar, adi
că este un fel de ambalaj al puterii ac
tive, energia folosită de beneficiar. 
Aproape nimeni nu a dat importanța 
cuvenită energiei reactive, dar iată că 
la ora actuală toată lumea se preocupă 
să reducă din ce în ce mai mult pu
terea reactivă, adică să economisească 
ambalajul. S-au obținut în acest sens 
importante reduceri în pierderea ener
giei electrice în rețea. Aceeași soartă o 
va avea și energia deformantă, sau re
gimul deformant. Sînt convins că peste 
cel mult 10 ani se vor înregistra suc
cese importante în combaterea acestui 
fenomen extrem de costisitor, mai ales 
că industria chimică, metalurgică și 
tracțiunea electrică se dezvoltă verti
ginos în toată lumea. Dar această bătă
lie nu poate să înceapă fără aparatul de 
măsură numit PQD-metru“.

Medaliat cu aur în urmă cu aproape 
10 ani la Nurnberg, brevetat de 
OSIM, prototipul acestui unic aparat se 
află la ora actuală la Institutul politeh- 

pe care îl văd demn de toată atenția. 
Părerea mea de ansamblu este cea mai 
bună. Este desigur un lucru făcut să 
trăiască".

I. Paschill: ...„am cuvinte de încu
rajare pentru instrumentul pe care mi 
l-a prezentat tovarășul Mircea loano
vici și care constă din tuburi de sticlă 
așezate orizontal în ordine cromatică ce 
se bat cu mîinile libere cu niște ciocă
nele de lemn. Vibrațiile produse de a- 
ceste tuburi sînt foarte plăcute auzului 
și pot da compozițiilor un farmec deo
sebit Instrumentul are întinderea vio- 
linei..."

Mircea Cristescu : „Consider că in
strumentul său poate fi întrebuințat în 
orchestra simfonică în scopul obținerii 
unor efecte speciale ce ar îmbogăți cu
loarea ^orchestrală".

Gheorghe Dumitrescu : „Ne bucurăm 
că această nouă culoare este adusă de 
un român și recomandăm să i se dea 
concursul pentru a fi pus în valoare 
prin construirea instrumentului și per
fecționarea lui".

Sabin Dr&gM : ...„apreciem că acest 
instrument poate fi folosit în Office fel 
de formații orchestrale avînd un timbru 
asemănător celestei".

Tiberiu Brediceanu: „Instrumentul 
muzical inventat de Mircea loanovici 
poate fi întrebuințat cu mult succes 
atît ca instrument solistic cît și în for
mații orchestrale".

Constantin Bobescu: „Vibratul su
netului e plăcut... Cred că, în orchestră, 
la anumite efecte va avea darul de a 
îneînta mai mult decît xilofonul... Am 
convingerea că, realizat în condiții ex
celente, acest nou instrument realizat 

nic București, este prezentat studenți
lor care iau cunoștință de existența lui 
și, din păcate, cam atît Este construit 
în exclusivitate din piese românești, 
are mărimea unui aparat cu tranzistori 
de tip „Mamaia", se leagă foarte simplu 
la rețea, ca un watmetru, și se citesc 
cifrele care apar pe un ecran. Fabri
cația sa, în serie, ar costa, după apre
cierea profesorului Ion S. Antoniu, cel 
mult 50 000 lei. Nu este ieftin, desigur, 
dar, după cîte am înțeles și după cîte 
am încercat să dovedim, este extrem de 
necesar pentru depistarea cu exactitate 
a punctelor în care se manifestă regi
mul deformant, a cărui combatere ar 
duce, așa cum am notat, la importante 
economii de energie electrică.

„în clipa în care aparatul nostru a 
fost medaliat cu aur, avea să ne măr
turisească profesorul Antoniu, am fost 
convins că va fi introdus imediat în 
fabricație. Iată, au trecut aproape 10 
ani și sînt înștiințat că ICEMENERG-ul 
și-a propus să studieze posibilitatea 
fabricării lui, înscriindu-1 în supraplan, 
de unde eu înțeleg că-I vor face printre 
picături".

Fără să tragem neapărat o concluzie, 
dorința noastră fiind doar aceea de 
a prezenta o importantă realizare a 
gîndirii tehnice românești, să spunem, 
totuși lucrurilor pe nume : întîrzierea 
fabricării PQD-metrului este în totală 
discordanță cu imperativele zilei îa 
materie de economisire a energiei.

VICTOR NIȚĂ ■

în țara noastră va obține succesul 
binemeritat și în străinătate".

Dimitrie Cuclin : „Efectul său e di
ferit și superior față de celestă și xilo
fon. Instrumentul; poate fi folosit nu 
numai solistic, dar și ca acompaniator, 
ca instrument de muzică de cameră.» 
și chiar ea instrument al orchestrei îa 
momente de sonoritate specială".

Instrumentul lui Mircea loanovici, 
atît de apreciat după cum o dovedesc 
recomandările de mai sus, s-a bucurat 
și de o recunoaștere oficială încă din 
1957 cînd i s-a acordat de către Oficiul 
de Stat pentru Invenții și Mărci breve
tul de invenție nr. 41597. Din păcate și 
pentru motive pe care nu le cunoaștem, 
întreprinderea de instrumente muzicale 
„Doina" a refuzat construirea cristalo- 
fonului. în 1966 Comitetul de Stat 
pentru Cultură și Artă comunică auto
rului prin adresa nr. 5927 din 27 mai 
că întreprinderea „Doina" a hotărît să 
fabrice instrumentul, dăr numai în con
dițiile în care Mircea loanovici ar ac
cepta, în calitate de delegat, să perfec
teze cu întreprinderea de sticlă din 
Turda fabricarea tuburilor necesare...

Va urma, probabil, o nouă adresă prin 
care se va cere inventatorului să devi
nă de urgență specialist în fabricarea 
sticlei, să producă singur și în serie in
strumentul și, eventual, să dea concerte 
în calitate de solist...

— Nu știu cîți ani mai am de trăit 
— ne spune în încheiere Mircea loano
vici. Un lucru mă apasă: cristalofomd 
va muri odată cu mine și pentru tot
deauna.

LiViU UMBUS ■
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Peste o suta douăzeci de m

„După cum este bine cunoscut, masele populare 
I s-au ridicat in 1848 pentru realizarea unor profunde 
i transformări, care să deschidă calea progresului 

economico-social, îmbunătățirii condițiilor lor de 
viată, să asigure realizarea unității naționale, for
marea națiunii și a statului national unitar — idea
luri revoluționare care oglindeau cerințele obiective 
ale afirmării poporului român ea un popor liber 
in rindul marii familii a popoarelor lumii.

In toate cele trei principate române, revoluționa
rii, masele populare cereau lichidarea cu desăvir- 
șire a dominației străine, respectarea dreptului po
porului de a-$i organiza viata corespunzător voin
ței sale. Programele mișcărilor revoluționare din 
cele trei principate române demonstrează unitatea 
de interese și aspirații a întregului popor, de a trăi 
intr-un stat unitar, liber și independent."

„Iată de ee putem spune acum, la cea de-a 130-a 
sărbătorire a revoluției din 1848, că insăși desfășu
rarea revoluției burghezo-democratice, luptele ulte
rioare de eliberare națională și socială. luptele de 
clasă care au determinat marile schimbări revolu
ționare din România sini rezultatul participării 
unite a maselor populare, a oamenilor muncii, fără 

I deosebire de naționalitate, exprimînd rolul hotăritor 
pe care poporul l-a jucat în făurirea propriei sale 
istorii, confirmind justețea tezei materialismului dia
lectic că adevăratul făuritor al istoriei este poporul 
și numai poporul 1“

„Naționalizarea, urmare firească a cuceririi puterii 
politice de către clasa ‘muncitoare în alianță cu 
țărănimea, intelectualitatea și celelalte categorii so
ciale, a creat baza materială pentru trecerea la 
obiectivul istoric al făuririi societății fără clase, 
fără asupritori, a societății socialiste în România."

„In cele trei decenii care au trecut de Ia națio
nalizare. forțele de producție au cunoscut o dezvol
tare impetuoasă. România s-a transformat dintr-o 
tară agrară slab dezvoltată, într-un stat indus- 
trial-agrar, cu o industrie și o agricultură moderne. 
Producția industrială este astăzi de 38 de ori mai 
mare decît în anii din preajma celui de-ai doilea 
război mondial, iar producția agricolă a crescut de 
aproape 3 ori. Această dezvoltare se reflectă în 
creșterea bogăției naționale, a venitului national, 
care este de 12 ori mai mare decît în 1950. Au 
cunoscut un puternic progres invătămintul, știința, 
cultura și arta. S-au produs puternice transformări 
sociale, a crescut numărul clasei muncitoare, s-a 
ridicat gradul de civilizație și cunoaștere ale în
tregului nostru popor."

„Noi am pornit și pornim de la faptul că înde

lungata conviețuire tn diferite zone ale tării, îndeo
sebi in Ardeal, a românilor, maghiarilor, germa
nilor, sîrbilor și altor naționalități este un rezultat 
al dezvoltării istorice, al vecinătății cu diferite po
poare și națiuni, că tot ceea ce s-a realizat pe aceste 
meleaguri este rodul luptei și muncii comune, că 
numai intr-o deplină unitate vom asigura victoria 
comunismului în România."

„In același timp, doresc să subliniez faptul că pro
blemele naționalității române din Ungaria, Iugosla
via și alte țări nu se rezolvă la București, ei la 
Budapesta, la Belgrad și in celelalte capitale ale 
țărilor respective. De asemenea, problemele națio
nalităților maghiară, germană, sirbă și altele din 
România nu se rezolvă la Budapesta, la Berlin sau 
Bonn, la Belgrad sau în altă parte, ci aici, la 
București, de către partidul nostru."

„Evoeind revoluția de la 1848 și actul revoluționar 
al naționalizării mijloacelor de producție din 1948, 
luptele duse pentru transformarea revoluționară a 
societății și marile realizări obținute în edificarea 
socialismului in patria noastră, avem datoria să fa
cem totul pentru a asigura înfăptuirea neabătută a 
Programului elaborat de Congresului al XI-lea, a 
planului cincinal."

„Să facem totul pentru afirmarea noului în toate 
domeniile de activitate, pentru a asigura mersul 
ferm înainte al patriei noastre și ridicarea tării pe 
o treaptă tot mai înaltă de civilizație, creșterea 
bunăstării poporului !"

„In ce o privește, România va întări conlucrarea 
pe plan international cu toate statele, fără deose
bire de orînduire socială, în vederea participării la 
solutionarea problemelor complexe ale lumii de azi, 
promovării unei politici noi, democratice, de ega
litate între națiuni, prin care să se asigure dreptul 
fiecărui popor la dezvoltare liberă, corespunzător 
năzuințelor sale."

„In mod constant punem la baza relațiilor noastre 
internaționale principiile deplinei egalități în drep
turi, respectului independentei și suveranității, 
neamestecului în treburile interne, renunțării Ia 
forță și la amenințarea cu forța — principii care 
se afirmă eu tot mai multă putere ea singurele 
pe baza cărora se pot asigura reiatii noi, democra
tice, de conlucrare, se poate asigura pacea in în
treaga lume."

NICOLAE CEAUSESCU
(Din cuvîntarea rostita la adu

narea populară din 10 iunie 1978)

FIERBINTE OMAGIU ÎNAINTAȘI
LOR, TUTUROR REVOLUȚIONARI
LOR, MASELOR POPULARE, ÎNTRE
GULUI POPOR, PENTRU SPIRITUL 
DE ABNEGAȚIE ȘI JERTFA DE 
CARE AU DAT DOVADA ÎN FĂU
RIREA ROMÂNIEI MODERNE, ÎN 
FORMAREA STATULUI NAȚIONAL 
UNITAR ȘI CUCERIREA INDEPEN
DENȚEI ȘI SUVERANITĂȚII NAȚIO
NALE A PATRIEI.

UN LEGĂMÎNT SACRU AL NA
ȚIUNII STRÎNS UNITE ÎN JURUL 
PARTIDULUI, AL SECRETARULUI 
SAU GENERAL, DE A RIDICA 
ROMANIA LA ÎNĂLȚIMEA ASPIRA
ȚIILOR SALE SECULARE, DE A 
CONSTRUI NEABĂTUT NOUA ISTO
RIE A ROMÂNIEI, DEA NU PRECU
PEȚI NICI UN EFORT PENTRU 
TRIUMFUL SOCIETĂȚII SOCIALISTE 
MULTILATERAL DEZVOLTATE ȘI 
AL COMUNISMULUI ÎN ROMÂNIA.

În fata clădirii Co 
al Partidului Comur 
adunat în această di 
peste 120 000 de oam< 
află printre ei veteran 
berare socială și nații 
la evenimentele de-a 
la acel istoric 11 iuni 
porul muncitor luînd 
bricile și uzinele a do 
tate de producător și 
tanți, activiști care au 
făptuirea politicii de ’ 
cialistă a țării, tineri, 
oameni ai muncii rc 
germani și de alte naț 
luptat împreună pent 
țională și socială și- e 
într-o indestructibilă 
edificiul noii orînduiri 
această piață pentru a 
mente epocale, îns< 
aur în cronica lupt 
duse de poporul romi 
nare, pentru afirmare 
ționale, pentru progr
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bucureșteni la grandioasa adunare populară din Piața Republicii
Central al patriei, pentru construcția noii orîn- 

aân s-au duiri sociale, pentru înflorirea și inde- 
de iunie pendența României : revoluția de la 
uncii. Se 1848, care a deschis era dezvoltării 
»i de eli- moderne a României, și actul revoluțio- 
rticipanți nar de la 11 iunie 1948, care a marcat 

decenii, trecerea țării noastre într-o nouă etapă 
:înd po- de dezvoltare istorică, a construcției so- 
înire fa- cietății socialiste. S-au adunat în 
ibla caii- această piață oameni de toate vîrstele 
ar, mili- și naționalitățile pentru a reînnoi legă- 
lit la în- mîntul de a da prin fapte de muncă 
>zare so- noi străluciri momentelor nepieritoare 
și femei, din istoria țării și de a-și afirma hotă- 
naghiari, rîrea nestrămutată ca împreună, sub 
, care au conducerea partidului, a secretarului 
rare na- său general, să aplice neabătut în 
npreună, viață și in muncă Programul partidului 
, înalță de construire a societății socialiste mul- 
dunat în tilateral dezvoltate și a comunismului 
louă mo- în România.
litere de Se scandează „Ceaușescu—P.C.R.", 
lelungate „Ceaușescu și poporul...". Și din această 
j neatîr- alăturare se desprinde însuși simbolul 
sale na- sub care stă întreaga construcție a 
Itilateral României moderne, independente și so

cialiste. Se scandează de asemenea 
„Stima noastră și mîndria—Ceaușescu— 
România", „Ceaușescu—România — pa
cea și prietenia". In această atmosferă 
impresionantă, participanții la gran
dioasa adunare populară își exprimă 
simțămintele de fierbinte dragoste și 
profundă prețuire pe care poporul nos
tru le nutrește față de cel mai iubit și 
stimat fiu al națiunii, patriot înflăcă
rat, internaționalist consecvent, perso
nalitate proeminentă a lumii contempo
rane, secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu de a cărui 
neobosită activitate sînt indisolubil le
gate succesele dobîndite de România pe 
drumul construirii unei economii mo
derne în creșterea rapidă a prestigiului 
și rolului ei în lume, în recunoașterea 
ei unanimă ea promotoare a luptei 
pentru o nouă ordine economică și po
litică internațională, pentru triiimful 
cauzei păcii șt libertății popoarelor.

în cronica luptei poporului român 
pentru progres social, pentru libertatea 
patriei, pentru o Românie modernă, 
unitară și independentă, cuvîntarea se
cretarului general al partidului și ani
versarea a 130 de ani de la revoluția 
din 1848 și 30 de ani de la naționali
zarea principalelor mijloace de pro
ducție se înscrie ca o pagină de o mare 
valoare teoretică și practică în wsta 
operă de construcție a unei lumi noi în 
România.

„în procesul edificării socialismului, 
arăta tovarășul Nicolae Ceaușescu, am 
acționat cu hotărâre pentru perfecțio
narea organizării sociale, a planificării 
și conducerii societății. Pornind de la 
rolul de forță politică conducătoare a 
partidului în societate, de la necesita
tea întăririi statului ca organizator și 
conducător al întregii activități econo
mice și sociale, am acționat și acțio
năm cu toată fermitatea pentru perfec
ționarea și lărgirea continuă a demo
crației socialiste, creînd formele orga
nizatorice necesare participării active a 
maselor populare la conducerea tuturor 
sectoarelor de activitate. Pornim de la 
concepția că adevăratul creator al isto
riei este poporul, că edificarea socialis
mului și comunismului nu se poate rea
liza cu succes decît în condițiile în care 
clasa muncitoare, țărănimea, intelec

tualitatea, întregul popor participă ac
tiv la elaborarea și înfăptuirea politicii 
interne și externe a statului, la condu
cerea societății, la făurirea conștientă a 
propriului său destin liber, comunist."

Aceste cuvinte ilustrînd un prezent 
concret, un prezent al fiecăruia, un pre
zent al conștiinței noastre naționale, 
vibrează în marea piață a Capitalei cu 
puterea pe care o are de obicei reali
tatea când e raportată la evenimente și 
idealuri din trecut : Războiul din 1877 
pentru neatârnarea țării, Unirea princi
patelor, crearea statului național uni
tar românesc, luptele țăranilor din 1907, 
crearea Partidului Comunist Român, 
lupta din ilegalitate a comuniștilor, 
prigoana, grevele din 1920, Grivița, lup
tele împotriva fascismului, 23 August 
1944, naționalizarea, urmarea firească 
a cuceririi puterii politice de către pro
letariat în alianță cu țărănimea, inte
lectualitatea și celelalte categorii so
ciale, care a creat baza materială pen
tru trecerea la obiectivul istoric al fău
ririi societății fără clase, fără asupri
tori, a societății socialiste în România, 
ca și un alt moment, tragic, acela al 
morții marelui revoluționar și patriot 
român, Nicolae Bălcescu, care murea 
departe de patrie, ruinat fizicește și 
moralicește, visînd pentru poporul ro
mân o revoluție mai întîi națională, 
pentru formarea națiunii române, apoi 
una de eliberare de sub jugul străin, 
pentru ca astfel, liber ca nație, poporul 
român să-și dobîndească drepturile și 
privilegiile ca cetățeni liberi și demni.

Da, ROMÂNIA este liberă și unită. 
Glasul ei este ascultat și stimat în 
lume. Poporul inuncitor este liber și su
veran în țara sa. Țara are, prin munca 
neobosită a primului său bărbat, to
varășul Nicolae, Ceaușescu, instituțiile 
democratice și moderne de care are ne
voie. „Nu există în România, arăta pre
ședintele României, oraș, comună sau 
sat unde să nu se simtă pulsul uriașei 
opere de construcție economico-socială 
ce face ca întreaga patrie să fie un 
vast șantier al creației libere a oame
nilor muncii, fără deosebire de națio
nalitate, înfrățiți sub conducerea parti
dului nostru comunist în edificarea cu 
succes a societății socialiste multilate

ral dezvoltate și înaintarea țării spre 
comunism."

Aniversând cu emoție și justificată 
mîndrie patriotică, cu satisfacția strălu
citelor izbînzi de azi cele două eveni
mente, înscrise cu litere de aur în isto
ria patriei, poporul român își îndreaptă 
privirile încrezătoare și pline de recu
noștință spre Partidul Comunist Român, 
conducătorul încercat al luptelor în care 
și-au găsit o deplină împlinire idealu
rile scumpe de libertate și indepen
dență, de progres social ale înaintașilor, 
forța ce îi luminează calea către victo
ria socialismului și comunismului în 
România. „Pe baza faptelor, a realiză
rilor obținute, putem afirma cu deplin 
temei, spunea tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, că politica Partidului Comu
nist Român de industrializare socialistă, 
de dezvoltare a agriculturii, științei, 
culturii, învățământului s-a dovedit pe 
deplin justă. Viata demonstrează că în 
edificarea noii orînduiri sociale partidul 
nostru comunist știe să aplice în mod 
creator adevărurile generale și legită
țile revoluționare la condițiile concrete 
din România, călăuzindu-se neabătut, 
în întreaga sa activitate, de concepția 
materialismului dialectic și istoric, de 
socialismul științific, asigurând înălțarea 
continuă a patriei pe noi culmi de pro
gres și civilizație."

Ampla cuvîntare a secretarului gene
ral, urmărită cu atentie, vie satisfacție 
și deplină aprobare de întreaga tară, a 
fost subliniată în repetate rînduri cu 
ovații, urale, aplauze. Sfîrșitul cuvântă- 
rii are loc într-o atmosferă impresio
nantă, se aclamă minute în șir, se cîntă, 
se scandează lozinci pentru partid și 
secretarul său general, pentru eroica 
noastră clasă muncitoare. pentru 
poporul român liber și suveran, con
structor al socialismului, pentru Republi
ca Socialistă România. Piața răsună de 
cîntece, momentul este emoționant, 
piața vibrează, sentimentul patriotic 
copleșește inimile celor de fată, sînt 
momente dominate de simțământul fier
binte, de nemărginită dragoste și recu
noștință pentru Partidul Comunist 
Român și secretarul său general, făuri
torii României moderne.

NICOLAE CRISTACHE H
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Jurnal mexican (14)

Fascinația arheologiei
VI.

Există oameni care, călătorind, nu se descoperă, de fapt,

Teatrul german de stat din Timișoara a împlinit 

25 de ani de existență
decît pe ei înșiși și, poate, mă 
este așa, n-am motive să mă 
mele. Ele nu sînt decît dovada 
celor din care mă trag și care

număr printre ei. Dacă 
rușinez de melancoliile 

că am rămas credincios 
au trăit fără să ajungă,

unii, nici măcar în orașul cel mai apropiat, la Făgăraș. 
Drumul de cîțîva kilometri dintre munți și sat era destul 
de lung pentru o viață trăită din plin. Sufletul lor trăiește 
încă în mine probabil și n-ar trebui să mă mir că n-am 
aptitudini să devin un bun călător. De fiecare dată cînd 
plec Io drum, ciinele negru al singurătății se trezește din 
somn și, iată-l, și acum dă tîrcoale în jurul piramidei, deși 
sînt abia la începutul călătoriei. Zadarnic am trecut prin 
atitea aeroporturi și gări. Ele nu m-au deslegat de ceea 
ce mă împiedică să gust literatura urnii Pierre Loti. 
Dimpotrivă, au sporit în mine, într-o vreme a tuturor vite
zelor, orgoliul de a iubi mereu aceleași lucruri și de a 
privi lumea din același unghi, imi place să repet după
Oscar Wilde că dacă nu te poți bucura recitind la 
șit o carte, nu merită să o citești deloc.

Dar e normal ca memoria să-și înceapă dansul 
mină. E normal ca arborii de piper să înflorească

nesfîr-

în lu- 
printre

ruine sub soarele care dogorește deasupra noastră. „Al 
cincilea soare, senor", ar ține să precizeze Tatle, adăugind 
că noi și el facem parte din cea de a cincea istorie a 
omului ; cea începută odată cu soarele născut la Teoti
huacan ; „nahuî ollin“, cum au numit-o aztecii, ale căror 
legende mă urmăresc pe treptele unei piramide ce nu le-a 
aparținut, cu toate că și mie mi se pare naivă povestea 
„celor cinci sori" și nu pentru adevărul ei științific o notez 
aici.

In orice casă aztecă ardea continuu un mic foc. Așa 
cum în orice casă se găsea a iesle pentru porumbul uscat, 
în fața căreia un coș conținînd cinci spice era împodobit 
cu silueta zeiței porumbului. La fiecare 52 de ani, care 
formau un secol aztec, focurile erau stinse și urmau două
sprezece zile de așteptări anxioase. O imensă procesiune 
pornea noaptea spre piramide. Oare secolul care sfîrșea 
avea să fie ultimul ? Docă steaua Yohualtecutli trecea 
atunci pe firmament, cataclismul cosmic era amînat cu 52 
de ani. Dacă nu... dacă nu, spunea legenda, soarele nu 
va mai răsări a doua zi, așa cum se întîmplase de patru 
ori înainte. Prima oară, cînd oamenii au fost devorați de 
tigri. A doua, cînd pămîntul a fost sălbăticit de vînturi te
ribile, iat oamenii au fost prefăcuți în maimuțe. A treia, 
cînd o ploaie de foc a distrus totul și oamenii au fost 
transformați in păsări, A patra cînd pămîntul s-a acoperit 
de apă și oamenii s-au transformat în peștii supraviețuind 
doar un bărbat și o femeie.'Primul soare ar fi durat 676 
de ani (13X52), a! doilea 364 (7X52), al treilea 312 
(6X52), al patrulea din nou 676 (13X52). Aritmetică după

în sala Teatrului german de stat din Timișoara 
a avut loc luni, 12 iunie, festivitatea consacrată 
înmînării Ordinului „Meritul cultural" clasa I, 
conferit instituției prin Decret prezidențial cu oca
zia împlinirii a 25 de ani de existență, de rodnică 
activitate în slujba educației comuniste a oamenilor 
muncii. La această adunare festivă au participat 
tovarășii Mihai Telescu, membru supleant al Comi
tetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim- 
secretar al Comitetului județean Timiș al P.C.R.. 
președintele Comitetului executiv al Consiliului 
popular județean, Tamara Dobrin, membru al C.C. 
al P.C.R., al Consiliului de Stat, vicepreședinte al 
Frontului Unității Socialiste, vicepreședinte al Con
siliului Culturii și Educației Socialiste, Eduard 
Eisenbtirger, membru al C.C. al P.C.R., al Consiliu
lui de Stat, președintele Consiliului oamenilor mun
cii de naționalitate germană din Republica Socia
listă România, redactor-șef al revistei „Karpaten- 
rundschau", reprezentanti ai organelor locale de 
partid și de stat, ai consiliilor județene ale oameni
lor muncii de naționalitate germană, maghiară și 
sîrbă. oameni ai muncii din întreprinderi și unități 
agricole, reprezentanți ai unor instituții teatrale din 
țară, oameni de cultură și artă.

în cuvântarea sa, directorul singurei scene ger
mane subvenționate de stat în afara spațiului 
lingvistic german, prof. Hans Linder, a subliniat 
semnificația evenimentului pe care îl trăiește colec
tivul. remarcînd spriiinul continuu de care teatrul 
s-a bucurat din partea conducerii superioare și 
locale de partid de la începutul activității sale și 
pînă în prezent. Teatrul german de stat din Timi
șoara și-a cîștigat în cei 25 de ani de existentă un 
public numeros și receptiv, numărul spectatorilor 
ajungînd acum la două milioane. Teatrul a pre
zentat peste 6 400 de spectacole, din care 4 000 în 
orașele și satele Banatului și Transilvaniei, în

Capitală sau în stațiunile litoralului, precum și în 
turnee în R.D.G., unde, la Weimar, în orașul lui 
Goethe și Schiller, a fost interpretat celebrul 
Urfaust. Din 183 de premiere, 73 au fost piese din 
dramaturgia românească clasică și contemporană, 
iar 15 premiere absolute. Remarcăm faptul că 
scena germană de la poarta de vest a tării a montat 
piese din autorii cei mai reprezentativi din litera
tura universală, germană sau română. Teatrul ger
man de stat din Timișoara a impulsionat și creația 
dramatică autohtonă în limba germană, piesele de 
Hans Kehrer, Ludwig Schwarz, Peter Riesz și 
Johann Szekler bucurîndu-se de un succes remar
cabil.

în numele organelor județene de partid și de 
stat a vorbit tovarășul Dumitru Preda, membru al 
Biroului Comitetului județean Timiș al P.C.R., 
președintele Comitetului județean Timiș pentru 
cultură și educație socialistă, care a subliniat con
textul în care a fost creat Teatrul german de stat, 
ca expresie elocventă a politicii naționale a parti
dului și statului nostru, politică înțeleaptă ce 
permite tuturor oamenilor muncii largi posibilități 
de afirmare în toate domeniile de activitate.

în mesajul tovarășului Nicolae Ceaușescu se 
spune : „Sînt încredințat, dragi tovarăși, că această 
aniversare a teatrului dumneavoastră va constitui 
pentru întregul colectiv un imbold de a-și pune și 
mai puternic în valoare talentul și capacitatea sa 
de creație pentru a obține noi și tot mai mari 
succese în activitatea minunată pe care o desfășu- 
rați pe tărîmul artei și culturii socialiste". în numele 
teatrului german a luat cuvântul actorul Horst 
Strasser, mulțumind pentru înalta distincție acor
dată, pentru Mesajul mobilizator adresat colecti
vului de către conducătorul iubit al partidului și 
poporului, tovarășul Nicolae Ceaușescu.

ANTON PALH ■

care lumea n-ar fi mai veche de două milenii I 
nopții, preoții scrutau cu înfrigurare cerul. Cînd 
cutii ajungea la zenit, un prizonier era așezat 
sacrificiilor în vîrful piramidei, îi era deschis

La miezul 
Yohualte- 
pe piatra 
pieptul și

zmulsă inima ; în locul ei era pus un vas de turcoază con- 
ținînd o bucată de lemn cu care era aprins noul foc, de 
la care toți își aprindeau torțele. Cum să numim „rege
nerator" un asemenea foc ? Și totuși, aztecii îl socoteau 
astfel. La ivirea zorilor, respirau ușurați. încă o dată, își 
imaginau ei, au plătit prin singe verdictul cerului.

Dacă e stupid, turistul venit din Europa va zîmbi su
perior, uitînd că în âceeași vreme Lumea Veche era plină 
de cumpărători de indulgențe. Aici nu e loc decît pentru 
tristețea» unei erori care a costat nenumărate vieți ome
nești. Și dacă vrem să nu răminem indiferenți, avem posi
bilitatea să ne-o dovedim. Ajunge să ne gîndim că sin
gurul soare spre care ne pot duce aceste trepte e cei 
care arde acum deasupra noastră și să urmăm această 
logică pînă la capăt. Cei care au spus că nu putem ac
ționa decît în prezent n-au făcut-o pentru a ne frustra, 
pentru a ne restrînge orizontul, ci pentru că nici o fîlo- 
sofie serioasă nu se poate lipsi de fapte. Nimic nu se mai 
poate schimba în memoria acestor piramide și totuși nu 
pentru a ridica din umeri facem drumul la Teotihuacan. 
Important este ce se întîmplă sub soarele care ne încăl
zește pe noi. Al cincilea sau primul, asta contează mai 
puțin sau nu contează deloc. Ceea ce trebuie să știm, 
gindul de care avem nevoie e că aici totul sau aproape 
totul depinde de, ar fi prea mult să spun voința noastră 
dar voi spune mîndria de a nu fi altfel decît vrem. O pira
midă nu mai poate face nimic împotriva nedreptăților și 
greșelilor săvîrșîte, în schimb ne poate aminti datoria de 
a nu sui zadarnic treptele ei.

Stau pe ultima treaptă a Piramidei Soarelui, într-o sin
gurătate luminoasă. Vîntul bîciuie paginile caietului pe 
care scriu. în timp ce îmi repet că adevărurile cele mai 
simple le ignorăm uneori tocmai fiindcă sînt mereu la 
îndemîna noastră. Trebuia să vin într-unul din cele mai 
fascinante centre ale arheologiei mondiale ca să reflec
tez fa datoriile mele ? Nu căutăm sub pietrele ruinelor 
decît adevărurile pe care noi înșine le-am ascuns acolo 
șl inutil aș căuta și aici la Teotihuacan alte adevăruri 
decît cele în care am crezut întotdeauna, insă e normal 
să-mi aduc aminte aici de legenda focurilor din casele 
aztecilor, e normal să mi-î imaginez pe cei ce se strîn- 
geau în jurul piramidei așteptind să treacă sau nu pe 
firmament steaua Yohualtecutlî, e normal, da, să nu pot 
privi nepăsător arborii de piper înfloriți jos. Eu însumi 
mă apropiu de granița celor 52 de ani și trebuie să-mi fac 
un bilanț, să sting focurile și după ce-am tras linie și am 
adunat să le reaprind. Rubiconul ? Nu ne aparțin decît 
riscurile pe care ni le asumăm singuri și nu merităm decît 
victoriile pe care le obținem în cunoștință de cauză. Iar 
dansul de umbră al melancoliei continuă în amiaza ce 
scaldă totul în, jur.

Și, firește, mașina cu care am venit claxonează. Nu e 
vreme de reverii și de derive romantice. Trebuie să ne 
continuăm drumul, să plecăm r’e la Teotihuacan, înainte 
de a crede că am aflat aici to' ce era de aflat. Și înainte 
ca proviziile de lumină strînse în această amiază să de
vină incomode într-o călătorie.

i

OCTAVIAN PALER ■

NIKOLAUS BERWMGER

Globurile mele
indiferent
alb sau negru -
galben sau roșu 
indiferent
gras sau slab 
tînăr sau vîrstnic 
femeie sau bărbat 
dacă aș putea 
zău c-aș crea 
un glob pămîntesc 
mare și tare 
un glob pămîntesc 
fără magmă în centru 
și vulcani deasupra 
dar presărat 
cu munți falnici 
și mări liniștite 
cu păduri divine 
și păsări pestrițe 
fără sălbatice jivine 
dar și fără compatrioți lași 
nu eu nu aș face 
globuri pămîntești

pămîntești
deosebite
particulare sau de stat 
cooperatiste sau mixte 
ori cu sau fără confort 
globurile mele 
vor fi identice
patru miliarde de globuri 
la fel de mari 
la fel de rotunde
la fel de groase 
la fel de bogate
Ș<
fiecare ar fi cu el însuși 
pe globul său pămîntesc 
fiecare s-ar bucura 
cînd un altul sau o alta 
de pe alt glob pămîntesc 
ar veni iu vizită
atunci nimeni nu s-ar lăuda 
că pe globul lui pămîntesc 
altfel suflă vîntul 
că mările ar văluri 
mai semețe

că soarele nu-l arde 
fiindcă pielea lui 
nu-i o piele obișnuiță 
că păsările 
ar avea la ei 
mai multă libertate 
de-a ciripi 
și că la el în păduri 
aerul n-ar fi poluat 
dar cel mai frumos ar fi 
dacă s-ar striga 
cu glas tare 
globuri pămîntești 
de pretutindeni 
fiți unite și împăcate 
iar patru miliarde 
în sfîrșit’ 
ar răspunde 
cu un cuvînt 
înțelept
pace

In românește de 
ANTON PALFI

Cronica dialogurilor pentru cauza calității 
teatrului (1)

CLUJ-NAPOCA:

Premisă a regăsirii de sine, 

la coța unei alte calități

Pe două temeinice pietre de temelie — cuvîntul 
președintelui Uniunii scriitorilor, George Macovescu, 
cuvînt profund responsabil, Încărcat de bune intenții, 
generos ; și cuvîntul dramaturgului Paul Everac, sin
teză serioasă și profesională în conținut, ironică în 
formă și, în totul, un exemplu de conștiință anti- 
boemă — la Cluj-Napoca s-a edificat această con
strucție a gîndirii critice, autocritice, revoluționare 
care a fost primul Colocviu national de literatură 
dramatică.

Au luat cuvîntul toți cîțl au vrut și fiecare a spus 
tot ce a crezut că trebuie spus. A fost, din partea audi
toriului, înțelegere, a fost și răbdare chiar și pentru 
arguții teoretice, pentru păreri strident subiective, pen
tru confesiuni demagogice. Dar — dincolo de acești 
pigmenți sporadici, care la urma urmei au hazul lor și 
chiar rostul lor de contrarii care-s necesare evoluției 
— masiv, esențial, important e faptul că — în condiții 
de democrație concretă — s-au rostit observații, apre
cieri, apeluri care au dovedit realism, luciditate, onesti
tate, demnitate, loialitate, responsabilitate, într-un cu
vînt conștiință matură.

S-a practicat sobrietatea, reverența, chiar detașarea 
implicată de gîndirea științifică și, consecință, n-au 
fost dialoguri dramatice, conflicte. în schimb au fost

monoloage — patetice, conflictuale, dramatice — de- 
notînd o luptă, o strădanie, o ardere pentru calitatea 
dramaturgiei, pentru calitatea procedurii de afirmare a 
dramaturgiei de calitate, pentru împlinirea rosturilor 
superioare ale literaturii dramatice, pentru tratarea 
respectuoasă a dramaturgiei ca un autentic, ca un in
contestabil gen literar.

Primul Colocviu național de literatură dramatică a 
fost o foarte binevenită ședință de lucru a dramatur
gilor și a tuturor celor de care depinde spectacolul de 
teatru contemporan : critici, cadre didactice, directori 
de teatre, regizori, secretari literari, reprezentanți ai 
forurilor de partid și de stat. Dezbaterile reprezintă o 
sumă de informații și opinii despre literatura drama
tică, sumă din care — în condiții de luciditate științi
fică, ambiție profesională și onestitate revoluționară 
— se pot trage concluziile privitoare la căile concrete, 
practice, eficiente prin care, pe de o parte, literatura 
dramatică se poate elibera, curăța, descotorosi — în 
continuare și pînă la capăt — de scheme, de șabloane, 
de pedagogism, de ilustrativism, de oportunism, de 
demagogie, de convenabilitate, de superficialitate, de 
dogmantism, de naivitate, de primitivism, de mode 
străine și de alte umbre-prejudecăți, care-i slăbesc 
puterea propagandistică, ba chiar o și îndepărtează de 
oamenii-spectatori ; iar, pe de altă parte (care, de fapt, 
e cam tot aceeași parte), prin care dramaturgii își pot 
redobîndi — la altă cotă calitativă — puterea și încre
derea de a face față acelor conflicte inerente, firești, 
ale vieții lor de creatori și se pot regăsi pe ei înșiși, ca 
producători — tot la altă cotă calitativă — spre binele 
personalității lor artistice, al oamenilor societății con
temporane lor, al literaturii dramatice pe care o lasă 
urmașilor, al culturii noastre naționale.

O premisă s-a realizat, un pas a fost făcut ; numai 
că mersul înseamnă, cere mai mulți pași.

NELU IONESCU ■
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RUBRICA MEA

Lirica de gîndire

Redacția : — Cartea Iui Eugen Si
mion, TIMPUL TRĂIRII, TIMPUL 
MĂRTURISIRII, s-a bucurat de un 
mare succes atit Ia public cît și la cri
ticii literari. epuizindu-se rapid din 
librării. Cum explicati acest lucru ?

— Nu mă surprinde succesul excep
țional al cărții iul Eugen Simion, a- 
părută la Cartea Românească intr-un 
tiraj și el exceptional, de 20 870 de 
exemplare. Cărțile bune nu așteaptă 
mult în librărie. Li se duce buhul, 
după vechea vorbă românească, și în 
cîteva zile dispar ea și cum n-ar fi 
fost. O astfel de carte este aceea a lui 
Eugen Simion. critic literar de mare 
talent, care s-a revelat cu acest prilej 
și ca un foarte bun. scriitor.

Parisul a fost și a rămas pentru noi, 
românii, orașul occidental cel mai rîv- 
nit. pentru farmecul său. deosebit de 
acela al celorlalte metropole. în tim
pul celor trei ani cît a funcționat ca 
lector de limba și literatura română 
la Paris, Eugen Simion a trăit acest 
farmec și a știut să ni-1 împărtășeas
că mai bine decît toți compatriotii 
noștri din trecut.

Nici un alt oraș nu te îndeamnă mai 
mult la hoinăreală prin vechile lui 
cartiere, de pe ambele maluri ale Se
nei. Eugen Simion le-a străbătut pe 
toate, cu ochii deschiși, cu luciditate. 
A știut să vadă și să-și exprime o în- ' 
tinsă gamă de emoții afective și inte
lectuale. Cheiurile cu anticarii, de la 
catedrala Notre Dame pînă la Institut 
de France, vechile cabarete din Mont
martre. cafenelele din Cartierul Latin, 
vechile străzi, ca rue Monfietard. ale 

CU<M

tdî.

monumentele, mu-Parisului istoric.
zeele. viața de zi. cu freamătul ei. ca 
și cea de noapte (împrejurimile, apoi 
acea incomparabilă banlieu. caste’ele 
Loirei. sudul Franței, toate retrăiesc 
în paginile dense ale’ cărții Iui Eueen 
Simion. căruia nu i-a scăpat nici unul 
din aspectele vieții intelectuale și ar
tistice ale marii metropole.

L-a interesat poporul, a cunoscut 
viața de formație a francezilor, cu 
specificul ei. a stat de vorbă cu unii 
din criticii și esteticienii de reputație 
mondială, a audiat cursurile unor pro
fesori. și-a confruntat la tot pasul 
propriile impresii și idei cu acelea ale 
contemporanilor obscuri sau iluștri, a 
reflectat asupra geniului francez și a 
artei sale de a trăi.

Eugen Simion a stat de vorbă și cu 
românii stabiliti sau în trecere prin 
Paris, iar acestora din urmă le-a isco
dit surprinderea sau blazarea afecta
tă. deoarece marea capitală nu lasă pe 
nimeni indiferent, dar se confruntă a- 
deseori cu „complexele" vizitatorilor 
ei.

A

Si-Am reținut o vorbă a lui Eugen
mion :

„Plăcerea estetică are nevoie 
municare".

Aș extinde sfera noțiunii 
spune :

„Orice plăcere are nevoie de 

de co-

și aș

comu-
nicare."

Dar. este un dar. Nu oricine are da
rul comunicării, al comunicării vii, 
sensibile și inteligente. La Eugen Si
mion acest dar este a,tît de intens, în- 
cît, îndemnat să citez pasaje semnifi- 

din cartea lui. mă simt stinghe-native 
rit de 
barras 
berezi

greutatea alegerii, de acel „em- 
du choix". de care nu te eli- 
decît recurgînd la jocul întîm- 
deschizînd cartea oriunde, cu plării,__

certitudinea că nu vei fi dezamăgit.

Volumul debutează sub semnul Întoarcerii și amintirii. 
Îmbrăcînd „cămașa de mire", poetul aspiră la comuniunea 
nupțială cu pămîntul, cu firea. Un sentiment de neliniște cu
tremură suav reveriile sale. Lumea pare văzută heraldic, 
din depărtare. De unde „întoarcerea" în sens panteistic la 
permanență; Treptat confesiunea patriotică își anexează te
mele de imn obișnuite. Mai ales poetul caută semnele sta
torniciei și face în așa fel ca „zeul" însuși să vorbească : 
„Lină rotire de planete albe / Și sfîntă trecere de anotim
puri / Pe zarea plaiurilor mele unde / Strămoșii îmi ciopli
seră altare H Un duh de zeu sînt zămislit din vechea / îm
preunare-a humei cu a sorții ' Credință-n pacea locului de-a 
pururi / Și ochi de stea veghind în stîlpul porții". Un «rec
viem- în mai multe părți dezvoltă aceeași temă a trecerii 
panteistice în trupul țării, prin sacralizarea jertfei. De astă 
dată vorbesc cei care au murit pentru patrie. Transcriem 
concluzia : „Noi ne-am semănat ca jirul, ca ghinda / Să le 
fie a lor noștri pașnică tinda H Noi ne-am mutat în fîntîni, 
in arbori, în glie / Pentru o lege și-o Românie". Meritul poe
tului e că transmite o emoție particulară temelor generale. 
Îndeobște uzate. Ne surprinde chiar cu interpretări inedite. 
Lumina bunăoară înseamnă uitare, ea cicatrizează rănile tre
cutului : „Cade lumina peste pămînturi cicatrizate... // Ne
odihnita mișcare urcînd neînfrîntă / Adunare de cuget peste 
cumpăra sorților / Noi, îngropînd în lumină / Apele mor
tilor. apele morților".

Ne-am referit mai mult la primul ciclu : Cămașa de mire. 
Deja o fantezie, subtilă, cu poantă (Cristofor Columb) anunța 
celălalt revers al poeziei lui Corneliu Sturzu : înclinația spre 
reverie și luciditate. Vom descoperi de aci înainte aproape un 
alt poet.

Se modifică întrucîtva sensul amintirii. Poetul parcă e 
blestemat să-și amintească numai cuvinte (fie și numai cu
vinte frumoase). Aceasta îl face probabil să scrie că a de
venit „seducătorul său cabotin" și că lumea întreagă „se-n- 
chide în lacrima dorului / Totul sfîrșind fără să aibă-ncepu- 
turi". Imagine paradoxală; se poate face orice din cuvinte. Nu 
înseamnă însă că poezia devine„glumă“ (cum sună titlul unui 
poem), ci pur.și simplu poetul e conștient de valențele nonfi
gurative ale limbajului.

Efecte notabile se obțin prin hiperbolizarea unui detaliu 
corporal sau fiziologic (Geografia lacrimii). Aici, a vedea în
seamnă de fapt a ști, fără nici un eccu imagistic. în Cores
pondență' exprimă teama de cuvinte, atribuindu-le acestora 
gustul de moarte al cenușii. Poemul are un aer crispat, viziu
nea se întunecă: „Nu mai deschid scrisorile acele / De-atîtea 
vești sătul sînt ca de apă / Un înecat, privindu-mă în ele / 
Ca bivolul în ®nlaștini cînd se-adapă“. în același registru 
halucinant pare compus și Pasăre împăiată. Interiorizarea 
unui fapt banal pînă la senzația dureroasă, cu regretul spo
rit de a se goli de orice gînd. aflăm în Despicindu-se lemne. 
Suferința este cea care ucide emoția.

Poetul extinde legile reveriei la toate regnurile. Am putea 
spune că nu există decît o singură alternativă, aceea a visării. 
Din puține și mai ales disparate detalii poemele ultime în
cheagă viziuni delicate, oarecum ermetice prin fragmentarea 
notației. Enunțurile (imaginile) rămîn parcă suspendate în 
gol, cuvintele nu se cheamă unele pe altele, orice ecou se 
resoarbe în vidul lăuntric. Se neantizează însăși rostirea, nu 
doar sensul. Poemul devine un «autoportret pe nisip», un 
desen delicat cu contururi mișcătoare, ce se pot șterge ușor, 
la prima adiere de vînt. Poate că acesta e «vîntul din oglinzi». 
Drama poetului e că nu mai are unde să-și contemple chipul. 
Totuși trecerea nu înspăimîntă. mai degrabă neliniștește : „în 
seara asta totul se fărîmă / Cheia din ușă se preface nor / 
Din cărți curg vorbele pe dușumele / De pe ecran alunecă-un 
actor U Mîngîi rotundul unui sentiment crescut pe suflet / 
Și-o pulbere albastră cade lent ' Ca din, aripa unui fluture 
desenul / Pe care-1 ștergi, fără să vrei, indiferent".

CORNEL MORARU ■

încerc acest procedeu, cel mai co
mod și cad peste paragraful care în
cepe astfel, la pag. 259 :

„Revin la Cartierul Latin, pe care 11 
străbat zilnic, urcînd de la stația St. 
Michel spre Pantheon și Grădina Lu
xemburg. coborînd apoi spre St. Ger
main des Preș. Iau masa intr-un mic 
restaurant de pe strada Monsieur le 
Prince..."

Nu mai pot continua. Am primit șo
cul dureros și încîntător al amintirii. 
Pe această stradă am stat aproape un 
an. Sînt mai bine de 50 de ani de a- 
tunci. întorc coltul la dreapta, pe rue 
Racine și dau de teatrul Odeon. cu 
galeriile lui, pline de etalaje de cărți. 
La doi pași, grădina Luxemburg. Mă 
copleșește trecutul, cu toată greutatea 
lui. Cum m-aș putea scutura de pova
ra lui ?

Cartea lui Eugen Simion e nu nu
mai un bun prilej de desfătare. Pen
tru cine a trecut pe aceleași locuri e 
o nouă revelație : vede ce i-a scăpat 
sau retrăiește mai intens ce a uitat. 
Pentru ceilalți cititori, e ghidul unui 
pionier pe căi mult visate.

ȘERBAN CiOCULESCU ■
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Doi poeți de limbă sîrbă
IVO MUNCIAN

Născut în comuna Variaș, jud. Ti
miș. Redactor la ziarul „Banatske no- 
vine". Volume publicate : „Visele". 
„Mărturisiri". „Evantaiul bucuriilor", 
„Clepsidra", „Poarta dorinței". „O 
noapte de nesomn" și „Secerătorii de 
curcubee". In curs de apariție : „Caru
selul cu zîmbete".

CiNTEC
De vă vine cîndva prin vene 
urletul de sirenă a singurătății, 
dați, rogu-vă, buzna-n pupilele 

copiilor, 
adăpostiți-vă sub streașină 

șăgalnică 
ce-nconjoară-ntrebările lor, 
riscați cîteva clipe de uimire 
între vrejele zvăpăielii copiilor.

Iscînd miracolul trecerii prin timp 
copiii sînt, cred eu, 
niște explozii de bucurie, 
ori, 
mai degrabă, 
ferestre spre totulsepoate 
spre totcezboarăsemănîncă.

Astfel, 
crescuți cu un gînd 
devenim, de bună seamă, 
cu o felie de tandrețe mai tineri, 
cu un zbor 
mai aproape de fericire.

SCRISOARE
La o margine de cuvînt 
ispitit de pîndă 
așteptam ivirea ta 
dintre păienjenișul de orizonturi.

Și se făcu tăcere și eu așteptam, 
și zarea bătu a neîmplinite, 
eu te-așteptam, 
și timpul frunzări cartea resemnării, 
eu te-așteptam.

De vrei să afli dorul prim, iubito, 
înnoadă firul frînt
la o margine de cuvînt 
cu mine așteptînd.

Traducere de IVAN MUNTEAN ■

I. BOCA ■

CEDOMIR MILENOVICI

Născut în satul Belobreșca, jud. Ca- 
raș-Severin. Redactor la 
natske novine". Volume 
„Culegătorii de înălțimi", 
frunzelor", „Snopi verzi", 
gingășie" (volum distins 
Uniunii scriitorilor pentru 
„Castelul fără acoperiș" 
„Orizont în iris".

ziarul „Ba- 
publicate : 
„Șoaptele 

„Stropi de 
cu premiul 
anul 1975), 
(roman) și

CÎNTEC DESPRE NOI
Ne-am născut la țoră 
legîndu-ne pantalonii cu sfoară. 
Eram desculți, 
păstrîndu-ne pantofii pentru zile 

de sărbătoare.
Flămînzî pururi, 
vinovați întotdeauna.

In timpuri de odinioară.

Am plătit cu viață 
dreptul de a ne exprima 
gîndurile.
O viață și un cuvînt.
Spuneți, nu-i un tîrg prea scump ?

Azi sîntem nouă înșine stăpîni. 
Timpul ținînd în palmă 
îl învățăm ritmul pașilor noștri.

PATRIA
Rostind cuvîntul PATRIE 
Depunem jurămînt.

PATRIA nu-i un cuvînt obișnuit, 
el trebuie scris mereu cu majuscule.

PATRIA e mai mare decît universul.

O voi recunoaște cu ochii închiși 
după gustul apei, 
după aroma țărînii, 
după îmbrățișarea oamenilor.
PATRIA trăiește în noi 
pretutindeni prezentă.
Avem voie să ne uităm tinerețea — 
PATRIA, nici în gînd.

IZVORUL
La izvor
rîul n-are-n circă apă, 
n-are-n sîn cerul, 
nu cunoaște ziua.
El trăiește cu ideea scurgerii.

Izvorul este prima literă 
în alfabetul cursului de rîu.o 
Aici fluviul visează primul vis 
despre mare.

între izvor și mare 
există doar o diferență minimă, 
pe mare fiind, iscăm necuprinsul, 
lîngă izvor fiind, căutăm copilăria.

Cel mai dificil lucru este formarea 
izvorului.

Restul vine de la sine.

Traducere de IVAN MUNTEAN ■

„Cînd spui Galați, spui combinat, dar și oameni \"
(Urmare din pag. 5)

bile investiții realizate în România în 
cei 30 de ani care s-au scurs de la na
ționalizare Astăzi, cînd spui Galați, 
spui practic Combinatul siderurgic, în- 
tr-o asemenea măsură s-a legat acesta 
de întreaga dezvoltare a județului, și 
mai cu seamă a municipiului.

— Ce înseamnă anul 1978 pentru 
Combinatul siderurgie Galați ?

— în acest an a intrat în funcțiune 
Furnalul purtînd numărul 5, de 2 700 
metri cubi, cel mai mare din țară la 
ora actuală. De asemenea, s-a pus în 
funcțiune Fabrica nr. 2 de aglomerare 
a minereurilor. în luna aprilie s-au îm
plinit exact 10 ani de la punerea în 
funcțiune a primului furnal și elabora
rea primei șarje. între timp, la Galați 
s-au scurs 25 de milioane de tone de 
fontă din furnale. Iar luna aceasta se 
fac 10 ani de la prima șarjă de oțel ia 
C.S. Galați — un deceniu de cînd Ga- 
lațiul asigură, cum se spune, pîinea in
dustriei 1 După anul 1980, conform înal
telor directive de partid, Combinatul 
siderurgic Galați va produce peste 10 
milioane de tone de oțel pe an, adică 
aproape dublul producției actuale ! Vă 
închipuiți ce înseamnă o asemenea dez
voltare?

— Probabil că nu—
— Ea înseamnă în primul rînd reali

zarea unor investiții de mare valoare, 
precum Furnalul numărul 6, de 3 500 
metri cubi, Otelăria numărul 3. Lami
norul de tablă groasă numărul 2 și 
așa mai departe. Mai înseamnă crearea 
unui număr important de locuri de 
muncă, implicînd eforturi pentru atra
gerea forței de muncă, întrucît combi
natul înainte de a reprezenta oțelul, 
pîinea industriei, reprezintă oameni, un 
uriaș colectiv de muncă aflat la cea 
mai înaltă tensiune.

— La sfîrșitul războiului orașul Ga
lați nu avea decît ceva mai mult de 
50 000 de locuitori. Astăzi municipiul 
are in jur de 250 000, din care aproape 
40 000 lucrează pe platforma Combina
tului siderurgic. Cum a izbutit să facă 
față municipalitatea unei asemenea 
creșteri, ca și diverselor probleme care 
le implică ea ?

— Beneficiind de sprijinul mai mult 
decît consistent al conducerii de partid 
și de stat, Galațiul a construit, înce- 

pînd din anul 1956, 50 000 de aparta
mente în blocuri situate în mai multe 
cartiere. Practic, luînd în considerare 
numărul mediu de 3 membri de familie 
pentru un apartament, aproape 150 00Q 
de oameni s-au mutat în casă nouă, în 
numai două decenii și ceva. Un alt 
oraș! Anul acesta, în munici
piul Galați se construiesc 6 400 
de apartamente, adică de două 
ori mai mult decît prevederile ini-

O selecție din lucrările realizate în cadrul Simpozionului de ceramică de la 
Medgidia — itinerantă la Constanța, Tulcea și București — cuprinde lucrări 
semnate de : Lazăr Florian Alexie, Costel Badea, Gheorghe Fărcășiu, Nicolae 

Moldoveana, Dumitru Radulescu, Gheorghe Rizoiu, Mihai Tomșăneanu.

țiale pe cincinal și cu aproape 77 la sută 
mai mult decît în 1977. Pe întregul 
cincinal 1976—1980 cifra construcțiilor 
de locuințe este de 25 000 de aparta
mente — deci aproape jumătate din 
numărul celor construite pînă în 1975 
la Galați ! în 1980 municipiul va ajunge 
probabil la circa 300 000 de locuitori, 
între care peste 65 000 vor lucra în 
industrie. Să nu uităm și viitoarele 
centre urbane ale județului, Liești- 
Ivești, Pechea și Cudalbi, ca și dezvol
tarea corespunzătoare a actualelor ora
șe, precum Tecuci, Tîrgu Bujor și Be- 
rești. Pentru toți locuitorii județului. 

ca să dăm o singură cifră, volumul des
facerilor de mărfuri cu amănuntul prin 
comerțul socialist _ atinge în acest an 
cifra de 4,5 miliardă lei, reprezentînd o 
creștere cu peste 10 la sută față de anul 
precedent.

— Ce ne puteți spune despre agricul
tura județului ?

— Fondul de pămînt arabil al jude
țului Galați este format mai cu seamă 
din terenuri situate în zona a doua de 

fertilitate. Cu toate acestea, prin tera- 
sări, folosirea intensivă a fondului fun
ciar bun, extinderea culturilor duble, 
irigații intense și așa mai de
parte, Galațiul va produce 689 000 
tone cereale, reprezentînd o creș
tere de circa 30 la sută față de anul 
trecut. La viticultură deținem de acum 
locul al doilea pe țară, după Vrancea, 
ca suprafață de vie pe rod, o viță-de- 
vie însă deocamdată foarte tînără, dar 
specialiștii speră ca în cîțiva ani vinu
rile de Galați să devină și ele foarte 
căutate. Pe teritoriul județului există 
56 de comune și 180 de sate, ale căror 

locuitori știu cu toții că de bogăția re
coltelor viitoare depinde în cea mai 
mare măsură sporirea gradului de con
fort și civilizație ale localităților în 
care trăiesc azi.

— V-am ruga în încheiere să ne spu
neți cîteva cuvinte despre cum se des
fășoară în județul dumneavoastră Fes
tivalul național „Cîntarea României".

— Este suficient cred să spun că 
există un raport semnificativ : unul 
din 5 oameni ai muncii din județul nos
tru este artist amator, pentru a ilustra 
ampla participare la festivalul național 
al muncii și creației, organizat din ini
țiativa personală a secretarului general 
al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. S-au și statornicit în jude
țul nostru cîteva manifestări cultural- 
educative și artistice tradiționale, cum 
ar fi „întîlnirile de la Mînjina", „Ta
băra de sculptură în metal", complexul 
de manifestări politico-educative „Da- 
nubius", ca și sărbătorile de tradiție 
populară ale „Bujorului", „Salcîmului" 
și „Teiului", care pun la dispoziția ze
cilor de mii de oameni ai muncii din 
județ multiple modalități de petrecere 
a timpului liber în mod plăcut și util. 
De asemenea, ca urmare a Interesului 
crescînd pentru activitatea de creație și 
cercetare tehnico-știintifică, în cadrul 
Festivalului național „Cîntarea Româ
niei" au participat cu lucrări 27 726 de 
oameni ai muncii, între care 13 000 de 
muncitori. Printre rezultatele directe 
ale acestor preocupări este de remarcat 
că în anul trecut s-a obținut un spor 
la producție în valoare de aproape 750 
de milioane, s-au redus cheltuielile de 
producție, au crescut beneficiile, iar 
importurile s-au diminuat cu 618 mili
oane lei-valută. Sînt cîteva realizări 
care atestă din plin munca pasionată 
pe care oamenii muncii de pe terito
riul județului Galați o duc întru pros
peritatea județului și a țării, ca și cer
titudinea că ei nu vor precupeți nici 
pe mai departe nici un efort pentru 
realizarea integrală a mărețelor sar
cini cuprinse în documentele de 
partid, pentru transpunerea întocmai a 
prețioaselor indicații ale tovarășu
lui secretar general Nicolae Ceaușescu, 
pentru creșterea neîntreruptă a gra
dului de prosperitate materială și de 
civilizație a întregului popor.
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Noi și animalele
în „Scînteia" din 6 ianuarie a.c., la 

rubrica „Fapt divers", se puteau citi ur
mătoarele :

„Comitetul national pentru protecția 
animalelor ne sesizează un caz de «com
portare reprobabilă» din partea lui O.G. 
de pe șoseaua Mihai Bravu nr. 296 din 
București. După ce acest O. G. «a colectat, 
în scopuri materiale» (probabil pentru a 
le revinde la preț de speculă) vreo 15 
pisici, în loc să aibă grijă de ele, a tă- 
tărît. la un moment dat. asupra lor și a 
început să le arunce în stradă, de la 
etajul zece, creind spaimă și dezapro
bare din partea tuturor trecătorilor 
aflati la acea oră pe șoseaua Mihai 
Bravu. Sesizarea califică gestul lui O.G. 
«huliganic și periculos», drept care cere 
autorităților sancționarea lui. Cerință la 
care subscriem și noi".

După apariția acestor rîndurî, Direc
ția zoo-veterinară a municipiului Bucu
rești l-a amendat pe O.G. (pe care-1 
cheamă Oancea Gheorghe și e tehnician 
la cinematografie, Ia Buftea) cu lei 600 
(șase sute), în conformitate cu articolul 
1. punctul 4, din H.C.M. nr. 2492/1969, 
care prevede aplicarea de sancțiuni 
pentru „chinuirea, lovirea sau părăsirea 
animalelor", precum și pentru „folosi
rea acestora la o muncă peste puterile 
lor". Ulterior, Miliția Capitalei a supli
mentat amenda cu 300 (trei sute) lei, pen
tru culpa de atentat la liniștea publică.

O pedeapsă dreaptă ? O pedeapsă 
mare, mică ?...

Nu despre asta vrem să vorbim, deși, 
punînd de o parte pedeapsa și de cea
laltă fapta, adică aruncarea, în plină zi, 
a celor 15 animale (de fapt, spun martorii 
oculari, erau mai multe) de la etajul 
zece, cu scopul de a le zdrobi capetele 
de caldarîm (ceea ce s-a și întîmplat), 
ni se pare totuși că balanța nu prea 
stă drept, ea chiar se clatină, ea chiar 
ne zdruncină nițel ideea de dreptate, 
fiindcă fapta, sinistra faptă, ca să-i spu
nem numai atît, pare a denota o voca
ție... cum s-o numim ? Paul Anghel, în- 
tr-o tabletă, relatînd o întîmplare mai 
puțin sîngeroasă (un camion care, pe 
asfaltul pustiu al bulevardului Dacia, 
strivește sub roți un cățel), nu șovăie la 
cuvinte : „Ca să ucizi un cățel, pe bu
levardul Dacia. în plină zi de liniște, e 
o performanță: trebuie să ai vocație de 
criminal". Era vorba de un biet și sin
gur patruped, care, în plus, a avut no
rocul, ni se spune, să fie izbit mortal, eu 
capul de rigolă. Nu știu cît de deliberat 
a fost gestul șoferului de pe Dacia, dar, 
în cazul lui Oancea Gheorghe, după cîte 
s-a stabilit de cei în drept, a fost.

N-am fi reluat „faptul divers" descris 
în „Scînteia" dacă nu ni s-ar impune 
cu evidentă, și din această sordidă 
faptă, ca și din altele, cel puțin două 
aspecte, de fapt aversul și reversul unei 
probleme în aparență minoră, periferică 
vieții noastre, dar care, precum vom 
vedea, există, și care, în plus, poate naș
te, dacă o ignorăm, o involuntară, dar 
pernicioasă complicitate la apariția 
unor fapte deosebit de grave. Este 
vorba, pe de o parte, de întîrzie- 
rea cu care acte precum cele comise de 
O.G. sînt sancționate (indiferent de du
ritatea sau de blîndețea sancțiunii) și, 
pe de alta, de proliferarea unor astfel 
de acte, proliferare, credem, deloc stră
ină de sancționarea tardivă sau, în 
cele mai multe din cazuri, de nesanc- 
ționarea lor.

întîmplarea de pe șoseaua Mihai 
Bravu s-a petrecut la 18 decembrie anul 
trecut. între 18 decembrie și 6 ianua
rie, cînd ea, grație paginii de ziar, a 
devenit un fapt public, O.G, a trăit,

bine mersi, liniștit, nederanjat de ni
meni, deși forurile în drept, alertate de 
cetățeni, ar fi putut, totuși, să-1 deran
jeze. N-au făcut-o. Circa 9 de miliție, 
pe teritoriul căreia s-a însîngerat calda- 
rîmul de pe șos. Mihai Bravu nr. 296, 
n-a schițat nici un gest, n-a luat nici 
o măsură, măsurile luîndu-le (dar după 
apariția articolului din ziar 1) Direcția 
zoo-veterinară și Miliția Capitalei. Și 
dacă articolul n-ar fi apărut ?

Dacă un O.G. împroașcă un cal
darîm cu sîngele unor patrupede, sau 
dacă pe Bd. 1 Mai un căruțaș, de ani și 
ani, inhamă la o cotigă încărcată cu 
lemne și cu cărbuni, grea ca fierul, un 
cal șchiop, care-o trage cu eforturi pe
nibile (fapt autentic, semnalat nu o 
dată, dar în zadar, de către cetățenii 
din cartier), vom zice în sinea noastră 
ceva rău despre acești inumani, dar 
poate ineducabili oameni în toată firea, 
vom mai zice ceva și despre cei ce ter
giversează sau nu aplică pedepsele 
stipulate prin lege, și, poate, ne vom 
opri aici. Dar cînd este vorba despre 
niște adolescenți ?

Duminicile, în Obor, la tîrgul de pă
sări, pot fi văzuți copii de școală ce 
se-ațin, strîngînd la subsuoară niște lă- 
dițe închise, pe lîngă cumpărători, tră- 
gîndu-i de mînecă : „Nene, nu vreți o 
pasăre ?“ Cînd desfac capacele lădițelor 
(cu precauție, ca să nu zboare prada), 
se pot vedea înăuntru, aproape asfixiate, 
niște păsări, vrăbii și porumbei, vînate 
cu praștia prin grădini, prin parcuri, prin 
pădurile din marginea Bucureștiului.

Nu intenționăm să facem un inventar 
de atrocități, deci ne oprim, deocamdată, 
aici. Ne oprim aici, la acești copii, fiindcă 
trebuie, fiindcă avem datoria să ne 
oprim, fiindcă a trece pe lîngă ei și pe 
lîngă astfel de fapte înseamnă, după opi
nia noastră, a merge cu bună-știință, pa- 
vînd chiar drumul, spre viitorul în care 
ne întîlnim cu adolescenți ce incendiază 
cîini, după ce i-au legat cu sîrmă ghim
pată (fapt autentic, petrecut pe strada 
Ilioara, fapt ai cărui autori au rămas 
„nedescoperiți", dar oare au fost cu ade
vărat căutați ?) și cu maturi ce aruncă 
pisici pe fereastră de la etajul zece. Și, 
precum vom vedea mai jos, și cu alte 
fapte, cu mult mai grave.

S-a scris mult, există a Întreagă lite
ratură despre „cruzimea copiilor", despre 
dorința, despre voluptatea lor, uneori 
devorantă, totdeauna inconștientă, de a se 
simți (spun pedagogii) „puternici", ex
presie (spun unii dintre pedagogi) a vita
lității speciei umane, a ofensivei acestei 
vitalități, expresie (zic alții) doar a cu
riozității copilului fată de ceea ce în
seamnă natura, viața. Oricum, dintr-un
impuls sau altul, copilul mic strivește
furnici, ciopîrțește broaște, pune la felu
rite chinuri sau „încercări" păsărele,
cîini și pisici, și, lăsat să se „joace" ast
fel, el devine (tot pedagogii o spun) indi
ferent la durerea, la suferințele altor fi

ințe, se nasc deci niște germeni ai cruzi
mii, ai violenței, ce, in împrejurări ce Ie 
sînt prielnice, se pot dezvolta, pot ajunge 
la forme extreme, primejdioase. Nu este 
străin, de aceste „împrejurări prielnice", 
exemplul adulților, care ades le provoacă. 
Nu ne putem hazarda, în spațiul unui 
articol, să lămurim o problemă despre 
care s-au scris tratate, vrem numai să 
semnalăm că exemplul adulților (mama 
care ineacă puii pisicii în fața copilului, 
lucrătorii serviciilor de ecarisaj ce prind 
cu lațul, în văzul copiilor, cîini și pisici) 
deci exemplul cruzimii nu numai 
nepedepsite, dar promovată ca act nece
sar, ca act firesc, se întîlnește, nefericit, 
cu exemplul școlii. Există, sub oblădui
rile unor școli, așa-numite cercuri ale 
micilor biologi în care se practică vivisec
ția, în care șoareci, uneori iepurași, sînt 
tăiați de vii, deși se știe (n-o spunem noi, 
ci oamenii de știință) că vivisecția e de 
acceptat, ca un rău necesar, doar în fo
losul major al științei, al descoperirii 
științifice, că, în rest (tot oamenii de ști
ință o spun), tot ce e viu poate fi studiat 
pe viu.

Știm că aceste rînduri vor trezi niște 
— și nu puține ! — reacții, știm că ni se 
va reproșa — și, aparent, pe bună drep
tate ! — un sentimentalism excesiv, nițel 
anapoda în condițiile vieții urbane, care 
își are legile ei, aspre, dar necesare. Nu 
sîntem sentimentali, deși, mărturisim, 
iubim animalele, sîntem chiar realiști, 
știm bine că în condițiile marii aglome
rații urbane înmulțirea peste măsură a 
ciinilor și a pisicilor trebuie stăvilită, fie 
și numai pentru faptul că o suprapopu
lare cu animale domestice, din lipsă de 
condiții de întreținere, duce, de regulă, la 
abandonarea lor, la sfîrșitul lor tragic. 
Sîntem și noi (ca. dealtfel, chiar Comite
tul național pentru protecția animale

1. BOCA ■

lor) pentru o rațională limitare a numă
rului de cîini, de pisici, dar sîntem, în 
același timp, pentru o limitare înfăptuită 
cu mijloace științifice. rapide, cruțînd 
suferința, deci cu mijloace umanitare,, 
supravegheate de forurile in drept, nu 
prin inițiativă particulară, nu prin arde
rea cîinilor sau prin aruncarea pisicilor 
pe fereastră ; nici măcar prin perpetua
rea unor „metode" (ce au, din păcate, 
girul respectivelor foruri) precum cele 
utilizate de veterinarii care, în plină zi, 
în plină stradă, nesinchisindu-se de pu
blicul, inclusiv infantil, care-i asistă, 
„stricninizează" animalele fără stă- 
pîni ; ca să nu mai vorbim de 
cele ale penibilei. depășitei, inumanei 
întreprinderi a oamenilor care vîneazâ 
cîini și pisici cu cîrligele și cu lațul.

Și nu este vorba numai de dragostea 
noastră, a oamenilor, față de animale, 
deci față de natura în care ne constituim 
ca stăpîni, dar și ca parte (fapt ce, în 
condițiile despre care vorbeam mai sus, 
cele ale marii aglomerații urbane, se 
cam uită, se cam ignoră), este vorba și 
de dragostea noastră, a oamenilor, față de 
oameni. Violența nepedepsită, nestîrpită- 
din rădăcini, la adresa unor viețuitoare 
care nu se pot apăra, poate, degenera. 
Poate degenera, afectîndu-ne chiar pe 
noi.

Cu niște luni în urmă, în „Flacăra", 
scriam despre „joaca" unor copii care, 
cu niște arbalete confecționate de ei (sau 
de părinții lor), avînd ca proiectile niște 
ace, ace adevărate, ascuțite ca niște ace, 
se distrau vînînd. pe o stradă a Bucu
reștilor, cîini, pisici, păsărele. Joacă în 
cursul căreia, la un anume moment, un 
puști, supărat nu se știe de ce pe-o fe
tiță, a țintit-o și pe ea cu arbaleta. „Nu ! 
— scriam atunci —, n-a apăsat pe tră
gaci. Dar dacă?"....

Zilele acestea, tovarășa Natalia Leo- 
veanu, secretar general al Comitetului 
național pentru protecția animalelor, 
mi-a oferit un nedorit final al articolului 
în care, fără să vreau, am fost un 
sumbru profet. Pe o stradă a Bucureștilor, 
un puști, înarmat cu o arbaletă, avînd ca' 
proiectile ace, s-a tot distrat apăsînd pe 
trăgaci, fâcind ca acele să țîșnească și să 
se-nfigă în ochii și blana , imprudentelor 
patrupede surprinse în preumblare prin 
acel loc, pînă cînd, supărat, nu se știe 
de ce, pe-o fetiță, a țintit-o și pe ea cu 
arbaleta. Și. de data asta, a tras. Acul 
s-a înfipt într-un ochi al fetiței. întîm
plarea i-a fost relatată tovarășei Leovea- 
nu de către mama fetiței.

Știm că și aceste rînduri ale noastre 
vor stîrni obiecții, știm că ni se va spune 
— și pe bună dreptate ! — că nu toți 
copiii care chinuiesc animalele vor de
veni niște violenți, niște delincvenți, 
niște criminali, știm că ni se va spune 
— și primim observația 1 — că între 
comportarea crudă față de animale și 
comportarea crudă față de oameni nu se 
poate trage o linie dreaptă, dreaptă ca 
o săgeată, decretînd-o pe prima drept 
cauză, iar pe cea de-a doua drept efect. 
Știm — am citit — că o noțiune biosocio- 
logică atît de complexă cum este crima 
sau violența nu poate fi explicată doar a- 
pelînd la datele unui proces liniar, canti
tativ și evolutiv : azi uciderea unei păsă
rele, a unui cîine, mîine uciderea unui 
om. Știm deci că cei ce vînează cu 
praștia porumbei, ca să-i vîndă in piață, 
iar apoi ard cîini, iar mai apoi aruncă 
pisici pe geam, nepedepsițj pentru toate 
astea, sau pedepsiți excesiv de blind, nu 
vor atenta, obligatoriu, și la noi.

Dar dacă ? ....

ILIE PURCARU ■

lUCul
Relații

Avînd o z i repaus — era o sărbătoare 
Stăteau de vorbă pașnic — amici acum — 

la soare
O Scîndură, Ciocanul, și-alăturea 

un Cui
Spunîndu-și fiecare necazul 

dumnealui
Tușind cam cu sfială, că nu-și vorbeau 

cu anul
Cu greu începe vorba și zise-așa 

Ciocanul ;
Să vă lovesc atîta eu n-am nici 

o plăcere 
însă așa e legea, cum știți așa 

se cere 
Cînd capăt o poruncă de nerăbdare ard 
Și bat atunci cu sete, pînă ce fac un...

gard I
După ce ascultară cum le vorbi 

întîiul
Cu vîrfu-n jos, cam țeapăn, luă 

cuvintul Cuiul ; 
Nici mie zău nu-mi place să fiu bătut 

în cap

Și mă înfig prin scînduri cu gîndul ca să 
scap.

E greu să faci pe placul și cheful 
tuturor

Și-ntre Ciocan și Scînduri să fii...
mediator, 

Iar Scîndură la urmă le spuse resemnată : 
Rațiunea voastră sigur am înțeles pe dată 

Mereu însă-nțepată să știți prea
bine nu e 1

Și-aș suporta Ciocanul, dar sînt prea 
multe... Cuie ? ! 

Le voi purta pe toate așa mi-o fi
hazardul

Am insă o-ntrebare : Cui folosește...
gardul ?

ARCADIE CHIRȘBAUM ■

Fabula „curajului"

— Infruntă-i, nu fi lașâ, sfidează-i 
pe-acețti „grei"

Ce cred câ-n fierărie ei doi sint 
dumnezei !

Strigase o bucată de-oțel spre alta care 
Era supusă de un baros la... prelucrare ;
- Păi... fă-o tu, ii zise a doua ca

MORALA,

Cînd o să-{i vină rindul să stai pe 
nicovală.

LICĂ PAVEL ■ ANDOR
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„Televiziunea și violența"
F.I.F.A. a organizat la Buenos Aires 

în ziua de 12 iunie o conferință de 
presă, urmată de proiecții în care au 
fost discutate noile procedee ce ar 
putea fi adoptate în regulamentul jo
cului de fotbal. Experimentul a fost 
făcut de Monaco, cu echipa de juniori. 
După frumoasa peliculă au urmat dis
cuții cu ziariștii care au fost de față. 
Scopul era de fapt diminuarea violen
ței în fotbal. O primă observație, în 
afara regulii privitoare la executarea 
unei lovituri libere indirecte în locul 
autului, celelalte sugestii nu au întru
nit multe adeziuni : e vorba de cor
nerul mic și de expulzarea temporară 
a jucătorilor brutali. La o privire su
mară, măsurile sugerate care ar putea 
fi luate în considerație în fotbalul vi
itorului (fotbalul de mîine, cum scria 
pe generic) nu mai aduc decît parțial 
cu ceea ce știm noi despre acest sport. 
De pildă, cornerul mic ar transforma, 
după părerea noastră, soccerul într-un 
fel de handbal de sală, într-atît ar 
înghesui pe jucători de multe ori în 
fața careului. Cît privește expulzarea 
temporară, ea are o oarecare justifi
care și unul ca mine chiar gîndea 
într-o vreme că s-ar putea aplica un 
mijloc și mai drastic în unele cazuri 
de răniri grave și anume : suspendarea 
agresorului pe termenul cît victima a- 
gresiunii nu poate juca. Aici însă s-ar 
putea ivi, odată statuată decizia, ca si
mulările accidentelor să crească și să 
fie scoși din viitoarele partide, prin 
suspendări, adversari care constituie 
un pericol potențial, fapt ce nu e în 
spiritul fotbalului.

Dar iată-ne la problema violenței în 
fotbal. . Că există jucători impulsivi 
care-1 transformă în ceva ce aduce cu 
violența, asta se poate întîlni oriunde. 
Un purtător de cuvînt a semnalat în 
seara conferinței de presă contribuția 
pe care televiziunea o poate aduce la 
propagarea violentei cu ajutorul fot
balului. Problema mi se pare falsă și 
pusă cu un ton patetic (repet) proble
ma ml se pare falsă și pusă pe un ton 
patetic nu-1 servea pe vorbitor. Dim
potrivă, susținem noi, televiziunea poa
te să se constituie în judecător absolut 
obiectiv tocmai prin precizia înregis
trării, prin detaliul pe care-1 oferă ime
diat spectatorului, reluările sale 'sînt 
bine venite și multe injustiții ale arbi
trilor și chiar lucruri insesizabile apar 
pe micul ecran cu o viteză demnă de 
reținut.

Vorbind în esență despre unele as
pecte violente pe care le capătă fotba
lul vom constata cu ușurință că regu
lamentul* actual permite cu destulă

J wA ea ? S asapaia 
dintre cele mai dure"

— Tovarășe profesor Ladlsiau 
Szocz, lucrați de 80 de ani ea secre
tar al Federației Române de Popice. 
Ce s-a intimplat în această perioadă 
in disciplina de care răspundeți ?

— S-a impus tot mai serios pe plan 
mondial, fără să fie vorba, desigur, 
de meritele mele.

— Dar de ale cui ?
— De condițiile pe care le-am avut 

și le avem ia dispoziție, de sprijinul 
permanent al C.N.E.F.S., de lărgirea 
ariei de practicare a popicelor și, nu 
în ultimul rînd, de seriozitatea și am
biția jucătorilor incluși în echipele 
reprezentative.

— Ce înseamnă „s-a impus pe plan 
mondial" ?

— în ultimii 20 de ani, ca să mă 
refer la răstimpul pe care îl cunosc în 
detaliu, popicele noastre au dobîndit 
11 titluri de campioni ai lumii, la 
individual și pe echipe, băieți și fete, 
precum - și numeroase medalii, din 
toate metalele prețioase, la europene 
și la celelalte competiții de anvergură. 
Recent, sportivii români s-au întors 
de lâ mondialele din Elveția cu cea 
mai bogată zestre din istoria popice
lor noastre, cucerind două medalii de 
aur, trei de argint și două de bronz, 
datorită cărora România s-a clasat pe 
locul întîi în clasamentul pe națiuni.

— Succese, succese și iar succese î 

ușurință sancționarea celor ce o prac
tică. Totul e numai o chestinue de ar
bitraj, ni se pare nouă. Un arbitraj 
slab, șovăitor va duce și la tragedii, 
iată că răspunderea pentru violență în 
fotbal o poartă mai întîi cei ce se ocu
pă de trimiterea pe teren a unor indi
vizi cu un psihic precar. Nu e aici vor
ba de a ține cu o echipă sau alta pen
tru că aceasta e altă problemă, ci de 
acele caractere inhibate, nedecise care 
încurcă mai mult lucrurile, decît le 
ajută. în fotbalul modern, la viteza ac
tuală de joc se cere arbitrilor o mare 
intuiție, o cunoaștere fină a psiholo
giei celor pe care-i conduc în teren 
pentru că la ora de față pericolul cel 
mai mare în fotbal rămîne simularea 
violenței, nu violența în sine, care poa
te fi reprimată fără cruțare de către 
conducătorii de joc. La acest campionat 
mondial au existat destule acvi- 
debtari (accidentări). S-a jucat de 
cele mai multe ori cu pasiune, 
în viteză, au existat și jucători 
care au mers pînă la sacrificiu, pu- 
nîndu-și integritatea corporală în pri
mejdie, dar ei, aceștia despre care 
scriu, erau sinceri. Din păcate, mai ales 
în fotbalul sud-american există tendin
ța de a se specula, mai ales în fața 
careului de 16 metri, faultul de joc, 
pentru asta cele mai tragice șchime 
sînt permise, doctorii sosesc cu targa 
și actorul odată intrat în rol o face pe 
Clitemnestra pe iarbă verde, urlînd și 
arătînd leziunile imaginare. Tragedieni 
impovizați se cer eliminați cu 
toată hotărîrea dacă vrem să avem un 
sport curat, nealterat de șmecheri și 
de primadone. Din păcate, mijloacele 
de detectare rămîn încă empi
rice. Aș putea spune că portarul 
Franței s-a rănit grav în meciul 
cu Argentina. Luque, și el cu mîna in 
ghips, sau Neeskens, care are o gravă 
fractură, sînt cele mai vii demonstrații 
că fotbalul poate produce accidentări, 
dar toate astea sînt, mai degrabă, con
secința unei rele supravegheri perso
nale și mai puțin opera scoaterii din 
joc a adversarilor.

în încheiere, cred că noile propuneri 
făcute de către un grup de antrenori 
și gazetari F.I.F.A.-ei —- pentru îmbu
nătățirea regulamentului de fotbal — 
nu au prea multe șanse de a se pune în 
practică. Ar fi delicat să modifici un 
joc — pentru că sigur el se va modi
fica — numai de dragul dc a inova, 
acolo unde inovația așteaptă de la naș
terea celui, mai frumos sport din toate

. timpurile... să stăm cu toții în banca 
noastră...
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Care ar fi, tovarășe Szocz, explicația 
lor ?

— Pregătirea susținută. Disciplina. 
Seriozitatea. Munca.

— Să nu mi-o luați în nume de 
rău. dar a vorbi despre pregătire 
susținută în materie de popice mi se 
pare cam mult ! ?

— Ați văzut vreodată un meii de 
popice ? Ați cunoscut vreodată lumea 
acestei discipline sportive ?

— Nu.
•— Atunci ?
— Atunci ce ?
— De ce vorbiți în necunoștință de 

cauză ? ! Am să încerc să vă conving, 
pe dumneavoastră și pe cei ce gîndesc 
așa, spunînd că 40 la sută din pregă
tirea lotului național înaintea mondia
lelor de la Lucerna, de pildă, a fost 
afectată pregătirii fizice generale și 
speciale. în ianuarie, în timpul taberei 
organizate de federație la Tușnad, 
fiecare component al lotului a trebuit 
să alerge, zilnic, peste 10 kilometri. 
Asta fără a pune la socoteală antrena
mentul din sală. Credeți că e ușor să 
ții în palmă o bilă de djuă kilograme 
opt sute pe o lungime de șase metri, 
cît măsoară seîndura de lansare, după 
care s-o arunci cît mai exact ?

— Bănuiesc că nu-i ușor.
— Pentru asta trebuie să ai, înainte 

de toate, picioare foarte puternice. 
Apoi, pentru cele o sută de bile de 
la sfîrșituT săptămînii, din campionat, 
să zicem, o sportivă lansează cel puțin 
o mie în timpul antrenamentelor. 
Această cifră se dublează în cazul 
băieților. Ce vreau să spun ? Că po
picele nu mai sînt, în prezent, sportul 
de berărie de altădată, ci ele repre
zintă o disciplină dintre cele mai dure, 
care ajunge Ia performanță după 
multă muncă și multă sudoare.

— M-ați convins, tn altă ordine de 
idei, cite popicarii există la noi ? Dar 
cîți popicari legitimați ?

— Avem peste 30 de mii de sportivi 
legitimați. Cifra nu e, desigur, foarte 
mare, în comparație cu ce au alții, 
dar putem vorbi cu satisfacție despre 
răspîndirea popicelor în întreaga țară.

Virginia Ruzici — dubla 

învingătoare 9a Roland Garros ! 
Deși în imaginea de față, realizată de 
fotoreporterul Emanuel Tânjală, Virginia 
Ruzici bea un simplu pahar de citronadă, 
recent, după campionatele internaționale 
de tenis ale Franței, disputate pe renu
mitele arene de la Roland Garros, spor
tiva bucureșteană a băut din cupa victo
riei, reușind să ciștige două titluri de 
campioană, la simplu și dublu fete. Pentru 
această strălucitoare performanță, cea 
mai prețioasă din palmaresul tenisului 
nostru feminin, Virginia Ruzici și antre
norii săi merită toate felicitările.

Centre redutabile, cu contribuții la 
succesele amintite, se găsesc la Bucu
rești, la Ploiești, la Brașov, la Tîrgu 
Mureș, la Galați, la Cluj-Napoca, în 
alte părți. Deținem ceva mai mult de 
o mie de popicarii omologate, dar nu
mai trei dintre ele au șase piste. Din 
acest punct de vedere nu stăm prea 
bine, dar există perspectiva, dat fiind 
faptul că vom organiza ediția viitoare 
a campionatelor mondiale, în 1980, șă 
construim o arenă cu zece piste, 
probabil în Parcul Herăstrău.

— Avem, care va să zică, o suită 
aproape neîntreruptă de izbînzi pe 
plan mondial. în 1957, ia Viena, Ion 
Micoroiu a devenit campion al lumii, 
în ’68, la Linz, echipa feminină a re
confirmat titlul ciștigat doi ani mai 
devreme la București. în TO, la Bol
zano, fetele au dobîndit din nou me
daliile de aur, ca și Cornelia Petrușcă, 
dealtfel. în ’78, la Split, Elena Tran
dafir și-a înscris numele printre cam
pioanele lumii și așa mai departe. Cu 
alte cuvinte, mereu performanțe stră
lucitoare. niciodată scuze și lamentări. 
Firește, în aceste ultime două decenii, 
s-au schimbat generațiile și in popice, 
dar se vede treaba că s-au schimbat 
din mers, fără accidente și păsuiri. E 
așa, e altfel ?

— La Lucerna, de exemplu, Româ
nia a avut reprezentativele cu cea 
mai coborîfă medie de vîrstă. Cum am 
făcut ? Federația noastră a introdus, 
înaintea altora, obligația ca echipele 
din divizie și din calificări să aibă în 
componența lor minimum doi juniori. 
Astfel, sînt atrași către piste cam o 
mie de tineri anual, nu rămîn, desigur, 
toți, dar jumătate tot rămîn. Aceștia 
asigură o primenire permanentă a 
generațiilor.

—■ Tovarășe Ladislau Szocz, în locul 
ultimei întrebări v-aș ruga să ne 
spuneți o întîmplare de la Lucerna, 
ceva inedit, care n-a mai apărut în 
presă. Puteți ?

— încerc. S-a jucat într-o sală cu 
3 000 de locuri, în condițiile unei gale
rii foarte gălăgioase, venită mai ales 
din R.F.G. Alți concurenți au fost de
ranjați de încurajările spectatorilor, 
dar ai noștri au lansat bilele ca șl 
cum ar fi fost singuri. în încăpere. 
Explicația? înregistrasem pe benzi de 
magnetofon o galerie dintr-un stadion 
de fotbal din R.F.G., pe zgomotul 
căreia sportivii noștri au efectuat toate 
antrenamentele pregătitoare.

OViDIU iOANiȚOAIA ■

FOTBAL DIVIZIA A:
CONSTANȚA : F.C. — Steaua 3—1 

(1-0). Două declarații obținute înainte de 
meci : fundașul Antonescu „Nici nu con
cepem să nu cîștigăm". Antrenorul Eme
rich Jenei : „Sperăm să cîștigăm campio
natul". Făcînd observația că se cădea ca 
siguranța din cuvintele constănțeanului 
să se manifeste ceva mai devreme și nu 
în penultima etapă cum se întîmplă de 
vreo doi ani încoace, arătăm din capul 
locului că în teren ardoarea și hotărîrea 
gazdelor de a scăpa iarăși de retrogra
dare au învins net și desigur firesc in
diferența și lipsa de ambiție a oaspeți
lor. Nu ne trece prin gînd să acuzăm 
formația bucureșteană că nu și-ar fi a- 
părat corect șansele. îi reproșăm doar 
jocul slab, departe, foarte departe de ceea 
ce ar trebui să joace o probabilă cam
pioană. Am văzut un joc penibil, confuz 
și plin de gafe în care vioara întîi a fost 
echipa Steaua, pe alocuri bine secondată 
la acest capitol de constănțeni • A în
vins F.C. Constanța pentru că și-a dorit 
foarte mult victoria, pentru că jucătorii șăi 
de bază, Antonescu și Turcu, au jucat 
foarte bine, pentru că la mijlocul tere
nului Hoffmeister a muncit enorm și pen
tru că în atac D. Zamfir s-a bătut cîte- 
odată singur cu o apărare, e drept slabă, 
pînă la epuizare. Au înscris astfel Zam
fir, portarul Ștefănescu (din 11 m), Pe- 
niu, ultimul meritînd însă cel puțin un 
cartonaș galben pentru numeroasele că-' 
deri simulate din careul advers • Ju
cătorii de la Steaua au părut obosiți și 
blazați. Apărarea a fost penetrabilă mai 
mult pe partea lui Anghelini și pe „cu
loarul" Sameș, iar la mijloc Dumitru și 
lordănescu nu s-au văzut, cam deloc. 
Singura excepție : Troi, care a și 
înscris golul echipei sale, este a- 
devărat cu larga participare a por
tarului Ștefănescu • în concluzie 
un joc slab, apreciat de numerosul 
public constănțean doar pentru rezultatul 
său 9 A condus cu scăpări, fiind departe 
de faze și semnalizînd deseori cu întîr- 
ziere, arădeanul Ioan Igna, ajutat, mai 
mul t sau mai puțin, de L. Vascan (Aiud) 
și T. Cruceauu (din Tecuci). (R. Bărbu- 
lescu)

HUNEDOARA : Corvinul — A.S.A. Tg. 
Mureș 1—0 (1—0). Dacă meciul din tur, 
deși fără probe evidente, nu ne prea vine 
să credem că s-a jucat corect, de astă 
dată, rezultatul este curat ca lacrima, iz- 
binda putînd fi și mai categorică pentru 
hunedoreni. Ei au obținut o victorie care, 
chiar dacă â stat multă vreme sub sem
nul întrebării, s-a arătat absolut merita
tă, neînsemnînd numai două puncte, ci și 
dreptul dc a mai juca în primul eșalon 
cel puțin încă un an 9 în prima repriză, 
Corvinul a jucat ordonat, echilibrat, do- 
vedindu-se stăpînă pe joc și pe situație. 
Dealtfel, în primul sfert de oră, Luces- 
cu. care în acest campionat și-a făcut cu 
prisosință datoria fată de culorile noului 
său club, a înscris în urma unei acțiuni 
personale de mare virtuozitate 9 Amîn- 
două echipele s-au arătat insistente, bine 
pregătite fizic și tactic, cu o remarcă în 
plus pentru hunedoreni, beneficiarii unei 
apărări tinere și ferme, cu un portar (Bo- 
logan), sigur în intervenții, cu un mijloc 
elastic în care a excelat Angelescu, cu 
un atac unde Lucescu și Nunweiller și-au 
demonstrat talentul și seriozitatea prin 
situații de gol și pase ideale 9 Ca o con
cluzie și a acestei partide, putem spune 
că harnica echipă a hunedorenilor a ilus
trat în acest campionat vechiul proverb : 
„Cine nu are bătrîni, să-și cumpere", cu 
simpla completare' că a știut și a reușit 
să altoiască în jurul acestora tinere ta
lente, precum Gălan, Merjă, Petcu, Văe- 
tuș sau Nicșa 9 în ultima sa parte, jo
cul a devenit echilibrat și animat, dar 
asta numai după ce Petcu și Economii 
au șutat în bară, în prima repriză, și 
după ce arbitrul Marcel Buzea le-a re
fuzat gazdelor un penalty clar, la un 
fault grosolan comis de tîrgumureșeanul 
Unchiaș în minutul 60, asupra lui Văe- 
tuș 9 A.S.A. — campioana de toamnă — 
rămîne amenințată în zona retrogradării, 
ținînd seama și de adversarul ei din ul
tima etapă. dinamoviștii bucureșteni, 
campionii en titre 9 Slab arbitrajul bu- 
cureștenilor M. Buzea (la centru) și G. 
Manta și C. Dumitru (la tușă). (Ion Pre- 
tloșanu)

La revedere. Petrolul!

După un an în divizia A, tînăra echipă 
ploieștean ă se reîntoarce în B, dar se re
întoarce cu fruntea sus, după ce își va 
fi jucat, pe prima scenă a fotbalului nos
tru, șansa eu loialitate și dirzenie. Din 
păcate, mai mult nu s-a putut, după cum 
se poate vedea și pe chipurile din ima
ginea de mai sus, în care președintele clu
bului, Mircea Dridea, și antrenorul Valen
tin Stănescu suferă din plin. Tristețea de 
pe fețele celor doi vorbește mai clar dc- 
cît toate frazele limbii române despre 

drama infrîngerii și a retrogradării
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CiNTAREA ROMÂNIEI a

FLORICA BRADU: „Românul are

nevoie de doină. Doina este o calitate 

a sufletului"
— Florica Bradu, de unde sinteți și 

ce cîntați ?
— Sînt originară din Șicula-Bihor. In 

familie, tata și sora mea cîntă foarte 
frumos. Repertoriul meu cuprinde o 
arie geografică largă — de la Mureș 
la Valea Barcăului, trecînd peste cele 
trei Crișuri.

— De bună seamă, ea în toate locu
rile de baștină ale cîntărețîlor noștri, 
tremură niște floricele și pe malurile 
celor trei Crișuri. Dar pe noi ne inte
resează zestrea cu care veniți în lumea 
cîntccului.

— Importante nu sînt numai malu
rile ci modul în care cînți, vocea fiind 
o condiție subînțeleasă, și ce cînți ! Re
pertoriul îl poate recomanda pe artist 
mai mult decît haina pe care o îmbracă 
pentru spectacol. Pe iîngă faptul că sînt 
cîntăreață de muzică populară, poate 
că și profesia mea...

■— Profesoară de muzică, nu ?
— Profesoară de limba română fiind, 

sînt atentă la adevăratele valori și pro
movez un repertoriu de bună calitate, 
sper. în paranteză, fie spus, conduc și 
cercul de folclor de la Casa pionierilor 
din Oradea. Urmează să înregistrez cel 
de-al optulea disc cu eîntece culese, 
cum s-ar zice, de mîna mea, din toată 
Țara Crișurilpr. Culeg toate variantele 
unui cîntec și o caut pe cea mai fru-

— Cum explică profesoara de limba 
română, Florica Bradu, că alături de 
piese de frumusețea și acuratețea celor 
din folclor, apar subproducții care se 
pretind muzică populară ?

— Intr-un singur cîntec sînt depo
zitate inimile și năzuințele multor 
generații, o singură piesă folclorică în- 
sumînd bunul simț și prinosul de fru
musețe al atîtor cîntăreți anonimi ! De 
fapt strădania de a aduce în lumină, 
lumina cîntecului românesc este o da
torie patriotică.

— Ni se pare că în ultimul timp 
doina cea atît de dragă românului se 
aude mai rar.

— Nu cred, cel puțin în Bihor sînt 
minunate doine, poate mai simple ca 
linie melodică decît cele bănățene, dar 
de o mare acuratețe, iar textele lor sînt 
pătrunse de un fior ce au alimentat 
însuși geniul eminescian : „Nu se teme 
codrul, doamne / Că se-apropie de 
toamne / Numai omul săracu / Tot se 
teme și i~e frică / De cîte ori frunza 
pică /. La capăt de primăvară / Codru-n- 
tinerește iară, / Codrului frunza-i 
învie / Omul me’ pe cărunție / Omul 
me’ pe drum ne-ntors, / Dac-a mărs 
odată-i mărs". Nu împărtășesc îngri
jorarea că nu se mai cîntă doine. Ele 
se aud în Ardeal și în Banat toată 
ziua. Românul are nevoie de doină. Ea

— Stimată Florica Ungur, eu nefiind 
reporter, ci cercetător științific în istoria 
filozofiei românești și etnologie, s-ar putea 
să nu ajung la forma ideală a reportaju
lui. Poate că nu asta e esențialul, ci fap
tul că o cîntăreată a Bihorului si a tării 
întregi este stăpînită de sentimentul că 
există un destin al cîntecului românesc, 
luminat de o mare filozofie a unui neam, 
conturată, după cum spunea, drept, un 
gînditor în spațiul unei etnofilozofii. Alte 
popoare si-au căutat rosturile în temple 
de piatră. în concepte absolute sacralizate 
sau în goana sălbatică a cailor ce-i duceau

Domnești / Numai porturi (s.n.) româ
nești". Adică cum ?

— Ai dreptate. Dar există și în dome
niul cîntecului acel „oricum" — numai să 
apar. Uneori se fac și concesii, să nu le 
zic compromisuri. Oamenii mai sînt si su
biectivi. Unii au făcut din cînțecul lor 
(învățat de la alții), o afacere, căci o dală 
lansați pe marile scene și micile ecrane, 
puțin le pasă. Dar. tu. de ce cînți Florica 
Ungur ?

— Cînt pentru că numai așa sînt eu. 
Cînțecul face parte din mine, din viața 
mea. cea mai adîncă și mai adevărată. 
Am crescut cu cînțecul. asa cum am cres
cut cu graiul meu, eu ulița, eu pădurea, 
cu casa părintească, cu pomii din ogradă, 
cu oamenii din sat. în cântece sînt țesute 
sufletele veacurilor noastre de bucurii și 
suferințe. N-avem dreptul să ne jucăm 
cu sentimentele unui popor. Am fost în
demnată să fac și eu concesii publicului, 
să mă folosesc, de pildă, de textele hazlii, 
presărate cu mieroparticule lacrimogene ori 
vulgarități. Oameni fără suflet si fără 
cînt în ființa lor. Cum să accepți astfel 
de versuri cîntate : „Astăzi nu contează 
anii / Numai Dacia și banii". Cu cine să 
te lupți ? Să taci ? De ce ? Cum ?

— Și totuși pămîntul se învîrte și pen
tru aceștia. înfloresc pomii și înverzesc 
câmpiile si pentru ei. Dar trebuie să ac
ționeze și opinia celorlalți. Dar de unde 
să începi ?. mă întreb și eu, de vreme ce 
un conducător de orchestră din Sălaj îmi 
zicea că el nu poate lăsa să cînte un om 
de la sat. pînă acesta nu știe nota sol. Nu 
glumea. Și mi-am amintit de „învățatur* 
din Trișca lui Arghezi care da sentința : 
„Nu ti-e iertat să fluieri din gură fără 
școală". E sentința ignorantei. Ea mai ac- . 
tionează. din păcate, si în muzică.

— Există abateri de la etica artistică. 
Se creează chiar mentalități. Greșite, bine
înțeles. O tînără, care intr-un spectacol 
cîntă muzică populară. îmi declara : „Am 
fost la festivalul de muzică ușoară, dar 
m-am lăsat de muzica ușoară". De ce ?

FLORICA UNGUR: „Satul nostru e un 

geniu anonim in acțiune"

moașă, mai vibrantă și care mi se po
trivește ca o cămașă pe trup.

— Vedem aici o carte în toată, legea, 
o culegere de folclor „Cîntați fete 
horili", chipul dumneavoastră pe coper
tă, într-o mîndrețe de costum de Șicula 
—• folclor din Țara Crișurilor cules și 
interpretat de Florica Bradu. Citind 
prefața alcătuită din metafora înaltă 
și generoasă a poetului Al. Andrițoiu 
aflăm că această culegere este prima 
dovadă, la acea dată, a unui repertoriu 
ales cu migală și adunat într-o carte al 
cărei autor este însăși Florica Bradu.

— Consider firesc și necesar ca un 
cîntăreț să cunoască îndeaproape zona 
folclorică pe care o reprezintă (de la 
cînțecul de leagăn, la bocet, de la 
baladă la cînțecul de viață nouă) și să 
nu aștepte să-i întindă alții cuminecă
tura. Repertoriul trebuie întreținut și 
împrospătat permanent, ciutură să fie, 
eă fîntînă este. Altfel, vom vedea cum 
se mai văd, profesioniști cu cîte două 
cîntece.

— Dar textele hibride și melodiile 
neinspirate prezente în repertoriul unor 
cîntăreți care au totuși un nume ?

— Nu-ți vine ușor să așezi o doină 
grea de sufletul unui Ardeal întreg, 
alături de „Bălălău" sau „Tanța", aces
te „șlagăre" ale prostului gust care, din 
păcate, găsesc audiență la o categorie 
de public de a cărui educație ar trebui 
să ne preocupăm mai mult. Unii urmă
resc calea cea mai scurtă către un suc
ces ieftin, facil, care nu durează ci 
numai dăinuie. Există o tendință de 
lăutarizare a folclorului de care noi, 
bihorenii, sîntem, cred, departe. Dealt
fel, la noi, numărul lăutarilor este 
redus. Nu implicăm aici genul consa
crat și de bună tradiție al muzicii lăută
rești. Nu pot fi, hotărît, de acord eu 
acele cîntece autobiografice în care, 
cîntăreți cu stea în frunte parcă își po
vestesc iubiri și pățanii lăturalnice care 
nu ne privesc. Nu poți da în felul 
acesta răspuns la vămile care ne aș
teaptă.

— Care vămi ?
—- Cum să vă spun, noi avem în 

Bihor cîteva cîntece testament, față de 
care sîntem datori a da un răspuns : 
„Oi muri, m-oi duce-n lume / Horile 
cui or rămîne ? / N-a ști nimeni că 
m-am dus / Nurna or vedea că nu-s / 
Eu atunci n-oi mai cîntă / Tot oi sta 
și-oi asculta"... Acestea sînt vămile care 
ne așteaptă, vămile cîntecului și care 
cer un răspuns cinstit. 

e o calitate a sufletului.
— Putem vorbi astăzi despre feno

menul de întrerupere a sursei folclo
rice ?

— Nu m-aș putea exprima hotărît 
dacă este un fenomen definitiv sau nu. 
Procesul trebuie urmărit în timp. Ță
ranul mutat la oraș vine cu tot, cu 
eîntecele de acasă, cu tradiția sa lâ care 
nu renunță ușor. Marile transformări 
sociale și economice pe care le trăim 
pot da impresia unei întreruperi a sur
sei folclorice. Dar adevăratele noastre 
cîntece nu se vor pierde pentru că ele 
exprimă cel mai exact modul nostru 
de a ne manifesta, harul care ne dife
rențiază de alții. Iar creația folclorului 
contemporan, în cele mai fericite exem
ple ale sale, este o dovadă în acest 
sens. Păcat însă că tot mai rar auzim la 
sate de acele șezători în care cînțecul 
se făcea rotund. Dar unde e „hora 
satului" din fiecare duminică ? Puteți 
să-mi spuneți ?

— Nu, deocamdată nu. Cum vedeți 
dumneavoastră promovarea tinerelor 
talente ?

— Festivalul național „Cîntarea 
României" dă un imbold întregii noas
tre creații și este un fericit prilej că 
tot mai multe voci se pot afirma într-un 
climat de frumoasă și nobilă compe
tiție. Mă gîndesc totuși la un fenomen. 
O fi bun concursul „Floarea din gră
dină", dar pentru unii eîștigători, tro
feul poate deveni un pericol, erezînd 
că el le consolidează în mod automat și 
o situație. Dar abia de aici începe 
munca. Sînt cazuri cînd unii își lasă 
slujbele, se plafonează, pretind și în
casează. Nu este corect.

— Dar de începuturile dumneavoastră 
vă mai amintiți ?

— Lansarea mea a avut loc în 1966, 
într-unul din acele „Dialoguri la distan
ță", care ne antrenaseră pe toți. Ime
diat am fost invitată de orchestra 
„Doina Argeșului" pentru ca apoi să 
urmeze turneele în Olanda, Turcia, 
Italia, Belgia, Franța, Danemarca, Sue
dia, Israel, Pakistan, R.F.G. U.R.S.S., 
Elveția, Luxemburg. Mi-aduc aminte că 
în Turcia era o secetă cumplită. Cîn- 
tam un cîntec turcesc în care omul 
„așteaptă ploaia peste cortul său". Și 
în momentul acela a plouat... Cred însă 
că nu pentru asta am luat premiul !

— Deci, v-ați lansat tot la un con
curs gen „Floarea din grădină".

— Da, dar mă găsiți la școală pre- 
dînd limba română.

ADI CUSIN ■ 

spre cucerirea de alte pămînturî. dar noi, 
noi. cum spune Măria Sa Mihai Emineseu, 
,jioi locuiții ne ținem", aici între cei doi 
buni părinți — Dunărea si Carpatii — în
văluiti în bucuria dacică de cîntece și 
doine. Nu spunea oare uriașul Hașdeu că 
„Doina a răsturnat pe Rosier", cel care ne 
contesta continuitatea istorică milenară pe 
aceste plaiuri ? •

— De acord ! Dar poți să fii etichetat de 
prea multii „specialiști" în cînțecul popu
lar că amesteci istoria cu filozofia si cu 
doina. Pe aceștia îj sperie adîncurile. Ei 
văd încă în cîntec o modalitate de re
laxare, o evadare din cotidian, nu o a- 
fundare în sufletul nostru străvechi. Sînt 
și eu de părerea că în cînțecul românesc 
există o filozofie a vieții, o anume armo
nie din începuturi, însoțită de un acut 
sentiment existențial, vecin eu absolutul, 
dar și cu lumea de aci : „Asta lume nu-i 
a mea / Cealaltă nici așa". După cum 
exprimînd un sentiment de admirație fată 
de cei care ne-au născut si ne-au scăpat 
de atîtea griji, cînțecul încheie un orizont 
metafizic : „Vai săraca maica mea / De 
la multe m-o scăpat / De la două nu mă 
poate I De la dor și de la moarte". Noi 
am creat colectiv, nu individual, prin 
cîtiva inși inspirati si hărăziți. Sîntem un 
popor de creatori, de creatori anonimi, 
desemnati de o singură formulă : tradiția 
spiritualității românești. Satul românesc 
e un geniu anonim în acțiune, de aceea 
n-a pierit, n-a putut să piară. „Cîntarea 
României", eu forțele artistice de o am
ploare nemaiîntâlnite, e o mărturie în a- 
cest sens.

— Să nu „filosofăm", Florica. Nu crezi 
eă lupta interpretului pentru evoluția sa 
e mai puternică decît lupta pentru cîn
tec ? Se creează azi același cîntec popu
lar, sau se preia ceva creat, iar soliștii de 
muzică populară se mulțumesc doar eu 
atît ? Te consideri cumva, în afara unei 
conștiințe critice a eîntăretului de muzică 
populară, în raport cii ce aduce creator ?

— Nicidecum ! Pledez pentru această 
conștiință critică a interpretului, care, pre- 
luînd. transformă și retușează ceea ce 
s-ar numi element arhaic, de dragul suc
cesului minor. Unii regizează cînțecul 
popular milenar, stîlcind graiul sfînt. sim
țirea și buna-cuviintă măsurată din cîntec. 
de nu mai știi ce să crezi. Cum pot intra 
astfel de versuri între creațiile populare? 
„Sărut badii ochiul drept I Și insigna de pe 
piept / Cînd îl văd lucrind în luncă / Do
rul badii mă mănîncă / Cînd îl văd lu- 
crînd eu zor / Mă prind lacrimi și su
dori". Ce se mai poate spune despre astfel 
de creatii ?

Eu nu sînt © sceptică. Originea mea ță
rănească. unica mea noblețe, nu mă lasă 
să fiu. dar observ că gustul publicului se 
alterează, uneori. O valoroasă cîntăreață 
de muzică populară, interpretă a cîntece- 
lor oltenești, spune : „între Argeș și 

am întrebat-o. Mi-a răspuns : „Am trap 
concluzia că numai cu muzica populară se 
poate ajunge mai repede și mai sigur peste 
hotare". M-am speriat. Dealtfel, fata e 
orășeancă, are voce, dar nu are stil, nu 
reprezintă nimic pentru folclorul autentic. 
Dar merge peste hotare, pînă acum în 
zece țări. Aici apare artificialitatea, im
provizația si snobismul, egale. în fapt, eu 
neputința de a pătrunde în substraturile 
cîntecului popular românesc. în destinul 
lui înălțător, care ne angajează întreaga 
personalitate.

— Dă-mi voie. Florica Ungur, ai putea 
să apari fată de altii ea fiind mereu pusă 
pe critici sau pe ceartă. Mai ales, cole
gele tale, pot fi primele. In realitate, ce 
crezi despre ele ? Despre eîntecele lor ?

—• Numai bine. O văd, de pildă, pe Ma
ria Sidea. o autentică interpreta a cînte- 
eului bihorean, cu mari perspective, căci 
e încă la începutul activității sale. Flo
ria Duma și Viorica Flintașu sînt biho- 
rene și trăiesc în ființa acestui cîntec 
bihorean. La alte interprete de valoare, 
ca Florica Bradu, se simte în cîntec un
duirea melosului bănățean, cu stăpînirea 
lui nevăzută, dar auzită de multi. Și to
tuși. cînțecul bihorean, cînțecul neamului 
meu are un destin aparte, cucerește și el, 
tot competitiv, lumea, de aceea sînt eu 
atît de exigentă cu tot ce se cîntă și cu 
cei ce cîntă. De aceea vorbesc eu de un 
destin al cântecului nostru.

— Vorbind mereu despre cîntece și des
pre alții, uiți de tine. De unde vii cu doina 
înfiorată de suflet, Florica Ungur ? înțe
leg că pentru tine cînțecul tine de ceva 
sacru, de im pămînt si un popor, iar ea 
Si acestea, el are o istorie si un destin, 
care nu trebuie poluate, ci arătate lumii 
așa cum au fost, cum sînt. Eu cred fn fi
lozofia luminată si gravă a cîntecului 
românesc, ca un însemn al nostru, printre 
multe altele, în lume.

— Eu le-am simțit toate acestea în tre
murarea cîntecului. de cînd eram în satul 
meu. Fîșca. „sat din margine de codru", 
cum ar spune Goga. unde am venit pe 
lume la 8 iunie 1939. Un sat cu oameni 
atosi si drepți, ea străbunii daci, pentru 
care adevărul e pîinea cea de toate zilele, 
de aceea cred în tot ceea ce fac. pentru 
ei sau pentru altii. Ei mă știu pe mine 
profesoară de latină la Liceul nr. 4 din 
Oradea, că de cîntece știu de acasă. Cînd 
mă aud la radio, mă văd la televizor sau 
ascultă cele sase discuri ale mele, la 
„Electrecord", se bucură că-s „de-a lor". 
Am cîntat pe scenele din Belgia. Olanda, 
Franța, italia. R.F.G.. Ungaria. U.R.S.S. 
etc., dar cînd cînt la mine în sat. din cele 
peste 100 de melodii, devin cea mai fe
ricită.

— înțeleg. E si aici un destin. Și cred 
eă numai cînțecul îl poate exprima, nu 
pentru altii, ci pentru tine.

VASiLE VETIȘANU
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Despre ce se întîmplă în lume, despre cum trăiesc, ce fac, ce gîndesc oamenii 
care se află la mari distanțe geografice, de noi, uneori pe alte continente chiar, ne 
vorbesc cel mai adesea, cel mai direct faptele. Faptele de fiecare zi, întîmplăriie 
care fac parte din curgerea firească a vieții —- muncă, gînduri, preocupări, 
idealuri, frămîntări, care ne fac să ne simțim universali.

Există însă și studii serios elaborate, statistici întocmite după legile științei, 
concluzii apărțînînd unor voci autoritare care subliniază realități antagonice ale 
lumii, ne prezintă tablouri contrastante de pe diversele teritorii ale Planetei, atrag 
atenția asupra unor datorii fundamentale ce revin fiecăruia dintre noi pentru a 
rămîne oameni, pentru a ne simți oameni. Cîteva dintre aceste „fețe" dureroase, 
stigmatizatoare ale lumii contemporane sînt dezvăluite de faptele de mai jos.

DECALAJELE, CEA MAI 
ACUZATOARE EXPRESIE A

INECHITĂȚII

Apărut recent la Paris, Anuarul pe 
1978 al Organizației pentru Cooperare 
Economică și Dezvoltare (O.E.C.D.) re
levă, o dată în plus, prin datele statis
tice pe care le face publice, marile de
calaje economice între statele indus
trializate occidentale și țările în curs 
de dezvoltare. Referindu-se la produsul 
național brut pe locuitor, anuarul citat 
arată că pe primul loc în lume se si
tuează la acest indicator Suedia, cu 
9 030 de dolari, urmată de Elveția — 
8 870 dolari, Canada — 8 410 dolari, 
S.U.A. — 7 910 dolari, Norvegia — 
7 770 dolari. în ceea ce privește consu
mul de energie, cel mai ridicat nivel 
este înregistrat de Luxemburg, unde 
fiecărui locuitor îi revine o cantitate 
de energie echivalentă cu 8,51 tone de 
petrol anual, iar pe locul doi se situează 
Canada și S.U.A., cu 8,15 și, respectiv, 
8,10 tone pe locuitor. La consumul de 
lapte și carne, primul loc este ocupat 
de Noua Zeelandă, cu 78 grame de 
proteine animale pe zi pe locuitor. 
Australia și S.U.A. dețin locurile urmă
toare, cu 77 și, respectiv, 72 de grame.

Cu toți acești indici de prosperitate, 
cu tot potențialul economic al țăr 
rilor capitaliste dezvoltate din punct 
de vedere economic care a generat a- 
ceastă bogăție, cu tot venitul ridicat pe 
locuitor, diferențele de nivel de trai 
între locuitorii acestor țări sînt foarte 
mari. Nu demult, revista canadiană 
„Maclean’s Magazine1*, referindu-se la 
situația oamenilor muncii din S.U.A-., 
Canada, Suedia, Franța, Danemarca și 
din alte țări occidentale cu „nivel de 
trai ridicat" arăta că în aceste state 
mai există încă destulă sărăcie, că nu 
toți cetățenii care trăiesc aici benefir 
ciază cel puțin de condiții demne de 
trai, de asistență medicală satisfăcătoa
re, de dreptul la învățătură. Cîteva date 
expresive : în Franța, 10 la sută din 
populație beneficiază de peste jumăta
te din venitul țării ; disproporția dintre 
aceștia și alți 10 la sută — cei mai să
raci — este înfățișată de raportul 29 
la 1 ; în Suedia, un număr de nouă fa
milii foarte bogate, în frunte cu con-

In 1960, costul unei pîini întregi, netăiate, 
era de 20 de cenți. în prezent, prețul a 
devenit 36 de cenți, relevă recent revista 

americană NEWSWEEK

cernul „Wallenberg", care produce de 
la chibrituri pînă la avioane superso
nice, își adjudecă, de asemenea, ju
mătate din venitul național ; în R.F.G., 
un procentaj de 1,7 la sută din popu
lație dispune de 70 la sută din avuția 
națională, iar în S.U.A. 20 la sută din 
cei cu venituri foarte mari obțin apro
ximativ 50 la sută din întregul venit 
al S.U.A.

Dacă în cadrul aceleiași societăți 
disproporțiile sînt atît de izbitoare, la 
scară planetară ele devin de-a dreptul 
dramatice. în timp ce în lume se chel
tuiește zilnic un miliard de dolari pen
tru fabricarea de arme, aproximativ 
460 de milioane de oameni (15 la sută 
din populația lumii) suferă de subnu
triție. Pentru dublarea producției de 
orez în Asia (300 de milioane de sub- 
nutriți în sudul continentului 1) ar fi 
suficiente, pe an, doar 4,5 miliarde do
lari, Se investește un milion de dolari 
pentru un tanc, în timp ce o tonă de 
grîu costă 200 dolari. Este greu de cre
zut că venitul pe patru ani al unui om 
din multe țări sărace se ridică la.„ 
costul unei puști și, totuși, acesta este 
adevărul. După cum la fel de adevă
rat este faptul că țările în curs de dez
voltare dispun doar de o zecime din 
parcul mondial de tractoare, iar 50 de 
state subdezvoltate au, împreună, mai 
puține tractoare decît o țară ca Da
nemarca.

BURSA NEAGRA A MUNCII

Despre milioanele de șomeri exis- 
tenți în țările occidentale industrializa
te se scrie frecvent în presa din urnea 
întreagă. Se scrie, de asemenea, mult 
despre dificultățile obținerii unui loc

O casă cu 3 dormitoare putea fi cumpă
rată în 1960 contra sumei de 27 200 do
lari. Achiziționarea unei case similare 
costa, la nivelul anului trecut, 119 000 

dolari

de muncă. Numeroase publicații tipă
resc articole sau relatări ^despre feno
menele sociale pe care Se generează 
acest flagel al lumii occidentale. Mai 
puțin sînt însă cunoscute o serie de as
pecte, aparent paradoxale, care vorbesc 
în modul cel mai convingător despre 
condiția morală, umană, a celor pentru 
care cîștigul imediat, prin orice formu
lă, reprezintă unica perspectivă atrăgă
toare. Statistici oficiale ale organiza
țiilor internaționale informează, de 
pildă, că în lumea capitalistă cel pu
țin 43 milioane de copii între 10 și 14 
ani sînt obligați să muncească pentru 
a-și cîștiga existența. în S.U.A. aproape 
800 000 de astfel de copii lucrează în 
ferme și pe plantații ; în economia ita
liană este făcută publică cifra de 
500 000, pentru Spania se citează 200 000 
de copii care, ca și în celelalte țări 
amintite, prestează munci necalificate, 
fiind foarte prost retribuiți. „Corrierre 
della Sera" informa recent că 61,3 la 
sută din muncitorii italieni, 56 la sută 
dintre meseriași și 60 la sută dintre 

vînzători și-au început activitatea îna
inte de a împlini vîrsta de 14 ani. Eva
ziunea fiscală datorată utilizării mas
cate a muncii minorilor a fost calcula
tă de inspectoratul din Lombardia la 
40 miliarde de lire !

în R.F.G., în decurs de numai un an, 
au fost denunțate 682 de cazuri de vio
lare gravă a legilor care interzic utili
zarea în industrie, ca forță de muncă, 
a copiilor, Unii economiști din aceste 
țări încearcă să explice această 
„preferință" a patronilor pentru munca 
infantilă nu numai din perspectiva unei 
retribuții mai mici, ci într-un raport 
foarte strîns cu creșterea continuă a 
productivității. în unele unități econo
mice acestei cerințe a progresului, nu
mai copiii i-ar mai pzutea face față și 
se citează în acest caz filmul lui Cha
plin „Timpuri noi". La condițiile în care 
muncesc însă acești copii, uneori chiar 
12 și 14 ore pe zi rareori se fac referiri. 
Cu cîțiva ani în urmă, la secția de neu
rologie a Spitalului „San Gennaro" din 
Napoli au fost internate, înțr-o singură 
zi, o sută de tinere muncitoare între 
10 și 14 ani, care, lucrînd într-o fabri
că de pielărie, în condiții grele, cîte 12 
ore pe zi, s-au intoxicat. După spitali
zare, nu au mai putut fi reangajate, 
fiind incapabile să își continue munca.

Ce se întîmplă totuși cu cei care 
ajunși la vîrsta legală a participării la 
munca societății caută o slujbă, ce se 
întîmplă totuși cu copiii care au cres
cut, care au urmat o școală superioară? 
Și în cazul multora dintre aceștia im
pactul cu societatea este dramatic. în 
țările Pieței comune — semnala de 
curînd un document publicat la Bru
xelles de Comisia economică a C.E.E. 
— șomajul în rîndul tineretului a cres-

Piombarea unui dinte costa 5,35 de dolari 
in 1960. Aceeași operație se execută in 

prezent contra a 12,56 dolari

cut în mai puțin de un deceniu (1969 
— 1977) de aproape cinci ori. în 1969 
erau înregistrați în aceste țări 412 000 
șomeri sub 25 de ani. La sfîrșitul Iui 
1977 numărul tinerilor fără slujbă atin
sese cifra de 1996 000. In fiecare an, 
evidențiază același studiu, 4 milioane 
de tineri se adaugă celor care caută de 
lucru, în timp ce din activitate se re
trag numai 2,5 milioane de persoane. 
Cei 7 milioane de tineri șomeri — ci
fră record ! — existenți în țările indus
trializate occidentale, tineri de 25 ani 
și sub 25 de ani, reprezintă acum a- 
proximativ 40 la sută din masa șome
rilor în cele 23 de țări considerate ca 
făcînd parte dintre cele mai bogate, în 
timp ce ponderea lor pe ansamblul 
populației este doar de 22 la sută !

„Pașapoarte pentru nicăieri", astfel 
caracterizează diplomele universitare 
din majoritatea țărilor dezvoltate un 
studiu întocmit și publicat de Organi
zația Internațională ă Muncii lO.I.M), 
Exceptînd țările socialiste — sublinia
ză documentul — unde studenților li se 
asigură la absolvire în mod cert un loc 
de muncă ce corespunde calificării, în 
alte state tot mai mulți absolventi u- 
niversitari sînt confruntați cu perspec
tiva șomajului parțial sau total sau sînt 
constrînși, pentru a-și cîștiga existen
ța, să se angajeze în locuri de muncă 
inferioare calificării lor. Exemplifi- 
cînd felul în care se aplică „legea ce
rerii și ofertei" brațelor de muncă cu 
calificare superioară, același studiu ara
tă că în Statele Unite se anticipează un 
număr de 950 000 de șomeri cu studii 
superioare pentru perioada 1978—1985; 
în Franța se așteaptă ca 16 000 ingineri, 
arhitecți și de alte profesii cu profil 
științific să nu aibă de lucru pînă în 
1981, iar în Jaoonia, afirmă studiul 
O.I.M., doar 70,7 la sută din absolventii 
anului 1976 au reușit să-și găsească un 
loc de muncă pînă la sfîrșitul acelui 
an. La întîlnirea cu viața, în fața viito
rului deci, „pașapoarte pentru nicăieri".

PANAYOTIS, GENERAȚIA A DOUA

A sosit împreună cu părinții în R.F. 
Germania cîpd avea 15 ani. Spera că va 
duce o viață mai bună. Visa să intre în- 
tr-o școală profesională și să se califice 
în meseria de siderurgist.

La început, lui Panayotis S. i s-a pă
rut că totul va fi simplu. în ciuda di
ficultăților de limbă a reușit să se ca
lifice în meseria dorită. Dar tocmai 
acum a intervenit adevărata dificul
tate : la oficiul de plasare i s-a explicat 
că nici o întreprindere din R.F.G. nu-1 
angajează. „De ce ?“, a întrebat tînărul, 
dornic să muncească. în virtutea legis
lației vest-germane se interzice angaja
rea tinerilor care au sosit cu părinții 
lor după 1 decembrie 1974 în această 
țară. Prietenii l-au sfătuit să se anga
jeze, la început, nelegal, după care să 
caute un loc de muncă „sigur". A ac
ceptat. Acum, Panayotis împachetează 
ziare la o editură din Miinchen. „Cînd 
am sosit la editură — povestește tînă
rul — nu mi s-au cerut actele. Nimeni 
nu mi-a Cerut nici măcar numele..." 
Dar în cazul în care patronul îl va 
concedia, el nu va avea dreptul să pro
testeze.

Panayotis S. este un reprezentant al 
așa-numitei „a doua generație" de imi
granți.

Potrivit statisticilor, anual ating ma
joratul în R.F.G. aproximativ 50 000— 
60 000 de muncitori străini. Sosind în 
această țară, ei sînt convinși că aici îi 
așteaptă o viață mai bună decît pe 
părinții lor. Dacă muncitorii imigranți 
sînt primii care sînt concediați, copiii 
lor sînt primii lipsiți de dreptul la 
muncă. Una din nenumăratele victime 
ale acestei legislații este și Panayotis S.

PERSPECTIVE DE AMELIORARE 
INCERTE

Un raport întocmit și dat publicității 
de Departamentul economic și statistic 
al secretariatului O.E.C.D. înfățișează 
ultimele previziuni în legătură cu prin
cipalii indicatori economici ai țărilor 
membre, pentru 1978. Potrivit raportu
lui, creșterea economică de 3,5 ta sută 
estimată pentru 1978 pe ansamblul ță
rilor din această organizație va duce 
la o creștere a șomajului. Stăvilirea 
tendinței de ascensiune a curbei șo
majului ar reclama din partea celor 24 
de țări o rată medie anuală a dezvol
tării economice de cel puțin 4,5 la sută 
în 1978. în consecință, șomajul va afec
ta în medie în acest an, apreciază ra
portul, 5,5 la sută din forța de muncă 
a acestor state. Cele mai mari rate ale 
șomajului se vor înregistra în Italia 
(9 la sută), Canada (8,5 la sută), S.U.A. 
(6,5 la sută), Franța (6 la sută) și 
R.F.G. (5 la sută).

Rata inflației va fi de 24,5 la sută 
în Spania, de 12,75 la sută în Italia și 
Noua Zeelandă, de 12 procente în Sue
dia etc. Pe ansamblul Organizației pen
tru Cooperare Economică și Dezvoltare, 
rata inflației este estimată la 7 la sută.

Inflația mare a determinat și o creș
tere, mai mult decît sensibilă, a prețu
rilor. Comparativ cu ianuarie 1977, la 

începutul acestui an, prețurile cu amă
nuntul în cele 24 de țări ale O.E.C.D. 

au crescut în medie cu 8—8,1 la sută : 
cu 14 la sută în Suedia, cu 12,6 la sută 
în Danemarca, cu 10,4 la sută în Fin
landa, cu 9,2 la sută în Franța, cu 6,6 
la sută în Statele Unite.

Fapte, cifre, situații, care, în ansam
blu, oferă o imagine, chiar dacă frag
mentară, a felului în care se trăiește 
astăzi în lume, a unora dintre proble
mele grave, de viață, cu care este con
fruntată umanitatea, relevînd necesita
tea reașezării raporturilor între oameni 
pe alte principii, mai echitabile, pen
tru ca acea lume mai dreaptă și mai 
bună la care se aspiră tot mai energic 
în zilele noastre să pună la temelia re
lațiilor egale între țările lumii, relațiile 
egale între toți cetățenii acesteia.

Grupaj realizat de DOINA IOVANEL ■

O bluză de import din mătase putea fi 
cumpărată în 1960 cu 32 de dolari. Acum, 
pentru aceeași bluză, trebuie cheltuită 

suma de 90 de dolari
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Bristol, 

zile de sărbătoare

Cu două săptămâni înainte de începe
rea vizitei șefului statului român în 
Marea Britanie, am avut prilejul să cu
nosc îndeaproape resorturile unei 
.prestigioase cetăți industriale, să stau 
de vorbă cu factori de răspundere ai 
unora din cele mai mari companii 
engleze și să-mi dau seama, ca o 
notă dominantă a convingerilor expri
mată, că opinia publică din Bristol, ca 
dealtfel din întreaga Mare Britanie, 
apreciază că dialogul la nivel înalt din
tre țările noastre își va găsi un cores
pondent concret, de amplă dimensiune, 
în planul dinamizării relațiilor recipro
ce, relațiile economice reprezentînd — 
în context — un element deosebit de 
important. Aici, atît la „British 
Aerospace", cît și la „Rolls-Royce", 
se proiectează și se produc a- 
vioane de cele mai moderne tipuri, in
clusiv „Concorde", precum și o gamă 
largă de turbine de gaz utilizate atît în 
sectorul aeronautic, cît și naval. Per
formanțele tehnice atinse de foarte va
riata producție de aici, ca și înalta lor 
competitivitate pe plan mondial au in
stalat Bristolul pe un loc prioritar pe 
harta economică a Marii Britanii. Tre
buie relevat că Bristolul reprezintă, în 
același timp, și un reper al colaborării 
româno-britanice, tocmai în cadrul a- 
cestor tehnici de avangardă. Cuvîntul 
România are, aici, și sensul unei țări a- 
preciate ca un partener deosebit de ac
tiv. Am consemnat în zilele dinaintea 
începerii vizitei prezidențiale cîteva 
opinii concludente în acest sens.

Jan Larsen — directorul direcției co
merciale a companiei „British Aero
space" : „Sînt aproape zece ani de eînd 
am inaugurat cooperarea cu industria 
aeronautică românească, precum și cu 
compania TAROM. în această perioadă, 
am extins și am adîncit relațiile noastre 
de colaborare pînă la un asemenea nivel, 
încît, în prezent, partenerii români par
ticipă activ la procesul de fabricare a 
tehnologiilor aeronauticii. Colaborăm, de 
asemenea, în domeniul desfacerii pro
duselor noastre. în Anglia avem un 
proverb : „Din semințe mici se nasc 
stejarii mari". Sînt convins că, avînd 
premisele pe care le-am arătat, colabo
rarea noastră va deveni — cum spu
neam, la figurat — un stejar puter
nic. Sînt sigur că vizita președintelui 
Ceaușescu în țara noastră va influența 
puternic extinderea legăturilor noastre, 
strîngerea lor".
Donald Pepper — vicepreședintele Com

paniei „Rolls-Royce" : „Vizita pre
ședintelui dumneavoastră în Marea 
Britanie și, referindu-mă la un punct 
important din programul său, la Bris
tol, la uzinele noastre, este un eveni
ment pe care-1 așteptăm cu nerăbdare, 
pentru că reprezintă un simbol nu nu
mai pentru noi, dar pentru întreaga 
Anglie : excelenta colaborare pe care o 
înregistrăm în ultimii zece ani și care 
credem că va avea perspective îndelun
gate. Trebuie să vă spun că avem o bo
gată tradiție în colaborarea cu Româ
nia. Considerăm că relațiile noastre e- 
conomice se dezvoltă în avantajul reci
proc, întrucît noi am stabilit între în
treprinderi românești și Compania 
„Rolls-Royce" acele programe de ac
țiune care sînt în folosul real al am
belor părți. Pînă acum aceste programe 
au fost realizate perfect și nu avem 
motive să nu le continuăm și în viitor, 
în prezent, căutăm noi forme de cola
borare pentru realizarea unor motoare 
de avion în România și, în acest sens, 
tratativele sînt avansate. Sînt sigur că 
vizita președintelui dumneavoastră va 
impulsiona, în mod hotărîtor, proiectele 
și realizările noastre". •

Sir Stanley Hoacker — consilierul teh
nic al Companiei „Rolls-Royce" : „Noi, 
cei de aici, așteptăm cu profundă ne
răbdare vizita președintelui Nicolae 
Ceaușescu, ca, de fapt, oricine din An
glia. Acest moment va fi un remarcabil 
pas înainte in extinderea relațiilor bi
laterale nu numai cu Compania „Rolls- 
Royce", dar cu Marea Britanie în gene
ral. Am fost, întotdeauna, adînc impre
sionat de personalitatea excelenței sale, 
ori de cîte ori l-am întîlnit cu prilejul 
vizitelor mele în România. ’ Este, într-a- 
devăr, o mare personalitate. Sînt sigur 
că va impresiona puternic opinia publi
că britanică în zilele cînd va fi oaspe
tele nostru. Sîntem foarte nerăbdători 
să-l întâmpinăm și sînt sigur că aceasta 
se va constitui într-o contribuție ma
joră la strîngerea și adîncirea relațiilor 
de colaborare între cele două țări".

RADU BUDEANU ■

Din New York, corespondență specială pentru „Flacăra"

„E TIMPUL !"
Mai mult ca oricînd în întreaga is

torie a O.N.U., sediul Națiunilor Unite 
de la New York respiră în aceste zile 
atmosfera unor intense și multiforme 
eforturi dedicate dezarmării. în incin
tele ce înconjoară uriașa alveolă 
albastră-aurie ce găzduiește plenul se
siunii speciale pot fi surprinse acum 
detalii semnificative din multitudinea 
și varietatea demersurilor consacrate 
dezarmării. Participanții la sesiune și 
vizitatorii de cîteva ore ai sediului 
O.N.U. stăruie cu privirea asupra panou
rilor expoziției intitulate „Pentru viito
rul popoarelor, nu pentru cel al arme
lor", care îndeamnă la meditație gravă 
și profund responsabilă cu privire la 
pericolul ce planează asupra omenirii 
prin escaladarea nesăbuită a înarmări
lor. Militanți pentru pace, împotriva 
„morții atomice" din Japonia — între 
ei și primarii orașelor Hiroșima și Na
gasaki — angajați în discuție cu ziariș
tii prezenți la sesiune, readuc în con
științe clipele tragice, de acum 33 de

OCHII Șl URECHILE LUMII

Printre salate și baleniere
Printre vulturi, printre muște, printre țînțari, 
printre litere, baleniere, blindate și rime, 
printre mame, unchi și nepoți, printre begonii, 
ferigi și fagi, printre șosele, ibrice și 

t valsuri, printre portari, interi și halfi, printre 
zmeurișuri, pedagogi și ambasadori, printre muzee 
și vijelii — în toate interstițiile și celulele 
lumii se înmulțește rasa fără de ironii, 
a paznicilor. Printre fabule, avioane și iepe, 
printre borderouri, brichete și telefoane, 
printre saci, gîndaci și actori, printre cepe, 
rujuri și cranii pentru Hamleți - o singură 
reducere se face, și așa se răresc, grație 
progresului tehnic, paznicii farurilor, paznicii 
de far. Doar de paznici de far, lumea are 
tot mai rar nevoie, e bine — e rău, tu te 
întreabă și socoate. Așa că ieri, iubito, 
au pensionat-o frumos, cu medalie și diplomă, 
într-o peninsulă, Eiderstadt, a oceanului nordic, 
pe Marta Peters, femeie la 77 de ani, cît 
secolul la această oră, om care a stat de pază 
la far, fără clintire și fără smintire, de 
jumate secol, ea nu și-a părăsit satul, soțul 
i-a murit demult, paznic la far, și-atunci 
ea i-a luat locul, cu o mătură, cu o găleată,

cu o lopată, noapte de noapte, femeia urca în 
turn, fără să-i pese de războaie și furtuni, 
50 de ani fără o zi de concediu, 22 de 
mărci pe trimestru, cind apa îngheța, iarna, în 
cisterne, ea o căra cu gălețile și cînd digul 
era măturat de vînturi, doi bărbați o țineau să 
ajungă la far, ca vapoarele să nu se lovească 
de țărmuri, muzee și pescari. Mecanisme tot 
mai evoluate i-au in soți t bătrinețea, găleata, 
mătura - farurile nu mai au ce face cu 
oamenii, progresul vine odată cu zbircirea pielii 
și căderea dinților, femeia nu or fi vrut nici 
medalie, nici diplomă, ea ar fi vrut să muncească 
mai departe, pînă la moarte, mai încet, tot 
mai încet, printre sute de catarge ce le iasă 
malurile, niciodată nu vom înțelege că 
fără asemenea oameni banali nu ar exista pomi 
fructiferi, răbdare, tăcere, demnitate, olari, 
poezie eminesciană și nici alți paznici de 
far, de care-ți voi povesti — mingîindu-țî basmaua 
necesară la lucrarea aspiratorului în casă — 
mîine, cind vei fi uitat ce ți-am citit azi, 
printre salate și ridichi cît merele, 
cum spunep femeia din Piața Moșilor.

RADU COSAȘU ■

|||B^ ACEEAȘI ORĂ ! :

LUPTA PENTRU PlINE
8 000 de salariați ai uzinei 

fin Clăon, a societății Re
nault, aflați în grevă de cî
teva zile, revendică îmbună
tățirea condițiilor de muncă 
și de viață.

Primarul de Issâ, domnul 
Maurice Tessier, găsește de 
cuviință să demisioneze din 
consiliul municipal, în semn 
de protest împotriva închi
derii uzinei din localitate ce 
asigura locul de muncă a 
peste 400 de localnici. Se pare 
că și ceilalți membri ai con
siliului municipal îl vor i- 
mita. Lupta pentru pîine are 
loc concomitent cu :

LUPTA PENTRU UMEZIREA
BUZELOR

Un tribunal din Nancy a 
condamnat la 800 franci a- 
mendă un conducător auto 
care’ a scos limba la un poli
țist. Verdictul califică acest 
act^ca fiind „infamant". Con
ducătorul auto pledîndu-și 
nevinovăția a declarat că el 
nu a făcut altceva decit să-și 
umezească buzele uscate.

SPECTACOLE FOLK
LA OLYMPIA
Șl LA PALATUL ARTELOR

Muzicianul și cîntărețul 
Doc Watson care s-a pro
dus pentru prima dată la 
Paris la Stadium revine, pen
tru două concerte, la Olym
pia însoțit de fiul său. Mede 
Watson. Doc Watson care 
este un strălucit chitarist și, 
de asemenea, un bun cîntăreț 

ani, ale utilizării, pentru prima oară în 
istoria omenirii, a armelor nucleare, 
clipe care nu trebuie să se mai repete 
vreodată. Multe din microfoanele re
porterilor sînt orientate spre laureatul 
Premiului Nobel pentru pace, Philip 
Noel-Baker, neobositul decan de vîrstă 
al sesiunii, conștiință lucidă a laborioa
selor strădanii din ultima jumătate de 
veac dedicate înfăptuirii dezarmării, iar 
flashurile aparatelor de fotografiat fi
xează prezența în rîndul delegaților a 
actorului Paul Newman ca o ilustrare 
a angajării celor mai diverse categorii 
sociale și profesiuni în opera dezarmă
rii. Rumoarea poliglotă ce nu conte
nește pînă la ore târzii în spațiile Adu
nării Generale, și în care se pot distin
ge toate limbile vorbite pe suprafața 
pămîntului, vorbește despre implica
rea existențială a tuturor popoarelor 
lumii în marea dezbatere prilejuită de 
sesiunea specială a O.N.U. asupra pro
blemei cardinale a omenirii de azi și de 
mîine care este înfăptuirea dezarmării.

un milion de oameni în la
gărul de la Treblinka.

Ororile războiului sînt pre
zente încă în sufletul multor 
oameni. Noile genera
ții trebuie să cunoască ade
vărul trecutului. Cu atît mai 
mult cu cît se constată că

DELINCVENTA 
A DEVENIT.

MINORILOR

CURIOZITATE
APROAPE, 0 
TURISTICA

Domnul M. Rousselot, ju-

la banjo și armonică este 
și un cîntăreț cu voce' sim
plă și caldă, plină de nos
talgia Sudului.

Oare și de data aceasta vor 
fi introduse, clandestin, în 
sala spectacolului magneto- 
foane, ca apoi înregistrările 
să fie vîndute unor melo-
mani colecționari ? Căci 
semnalează în plin avînt

se

PIRAȚII DE PE PIAȚA
DISCULUI

Reproducerea clandestină 
a discurilor și benzilor mag
netice a devenit o afacere 
ce îi face pe cei care o prac
tică milionari. Casete cu 
benzi conținînd înregistrări 
din spectacolele lui Charles 
Aznavour și Paul Mauriat 
sînt vîndute pe piața „nea
gră" de 10 ori mai ieftin. Pi
rateria se organizează cu 
mijloace moderne industria
lizate. Se pare că în romanul 
polițist al pirateriei muzicale 
nu s-a scris ultimul capitol.

CE ÎNSEAMNĂ CUNOAȘTEREA 
TRECUTULUI

Ministrul vest-german pen
tru problemele sănătății și ti
neretului a subliniat, de cu- 
rînd, în parlament, pericolul 
reproducerii discursurilor lui 
Hitler și pe cel de-a prezen
ta tineretului publicațiile 
care glorifică era nazistă.

O măsură concretă în ve
derea protejării tinerei ge
nerații este cererea, adresată 
autorităților braziliene, pen
tru extrădarea criminalului 
de război nazist Gustav 
Franz Wagner care a con
tribuit la uciderea a aproape

decător la tribunalul pentru 
copii din Paris, dl. E. Le- 
feuvre, șeful brigăzii mino
rilor de la prefectura de po
liție, doamna Apellaniz fac 
mărturii, cu sau fără voie, 
despre prostituția tinerilor, a 
copiilor sub 14 ani — tineri ce 
trăiesc în condiții deplora
bile, fură, consumă droguri. 
Se încearcă și explicații : a- 
cești copii proveniți din rîn
dul emigranților ce trăiesc 
un acut sentiment al inadap- 
tării la care se adaugă o i- 
maglne foarte rea despre ei 
înșiși. Da, tinerii au nevoie
să cunoască 
prezentul, și

DOI POLI
de televiziuneO companie 

niponă, fascinată de pirami-
dele egiptene, a cheltuit un 
milion de dolari pentru a ri
dica o minipiramidă la Gi- 
seh. Proiectul a fost aban
donat la jumătatea drumului. 
Era poate mai bine dacă se 
rămînea la faza de proiect și 
banii ar fi fost destinați îm
bunătățirii condițiilor de 
viață ale oamenilor.

De curînd, căile ferate de 
stat din Japonia au fost a-

Lîngă incinta în care se rostesc, de la 
tribuna de marmură a Adunării Ge
nerale, discursurile exprimînd pozițiile 
de principii ale tuturor statelor mem
bre ale organizației mondiale privind 
marile probleme ale păcii și războiului, 
delegații continuă discuțiile în vastul 
foaier străjuit, pe una din laturi, de un 
imens planiglob, iar pe alta de tapise
ria, dar al României, „Cîntare omului", 
realizată de Ion Nicodim. în centrul ta
piseriei, pe o carte deschisă, se pot 
citi versurile lui Arghezi :

„Urmașul lui Rrometeu, el, omul, 
A prins și taina mare a tainelor,

atomul.
El poate omenirea, în cîteva' 

secunde, 
Ș-o întinerească nouă pe veci ori 

s-o scufunde.
E timpul, slugă veche și robul celui 

rău. 
Tu, omule și frate, să-ți fii stăpînul 

tău 1“
Cuvinte cu rezonanță de maximă ac

tualitate astăzi, cînd forumul cel mai 
larg și mai reprezentativ al comunității 
internaționale se află angajat în înalt 
responsabila lucrare de găsire a căilor 
concrete care să ducă la făurirea unei 
lumi eliberate de arme și de războaie, 
iunie, 1978 CORNELIU VLAD ■

fectate de greve de scurtă 
durată, acțiuni de protest ale 
lucrătorilor de la căile ferate 
împotriva represaliilor admi
nistrației căilor ferate.

CREȘTE NUMĂRUL
NEFUMĂTORILOR

Statisticile atestă că sue
dezii s-au lăsat de fumat. 
Anual numărul bărbaților 
care fumează s-a redus de la 
43 la 39 la sută, iar al fe
meilor de la 34 la 31 la sută. 
Scăderea numărului fumăto
rilor se datorează imprimă
rii, de la 1 ianuarie 1977, pe 
pachetele de țigări a unor in
scripții speciale care averti
zează asupra pericolului fu
matului. Cum vor reacționa 
oamenii cînd etichetele de pe 
sticlele cu vin roșu îi vor în
demna la băutură ?

și trecutul, și 
viitorul.

VINUL ANTIVIRUS
Vinul poate combate anu- 

miți viruși ? Da, răspunde 
fără ezitare buletinul elve
țian „Pharma-information". 
Viruși ai poliomielitei, ai re
umatismului, ai anumitor a- 
fecțiuni intestinale și-au 
pierdut nocivitatea după ce 
cercetătorii i-au scufundat în 
vin. Vinul roșu se pare că 
este mai eficace decît vinul 
alb.

Vom trăi, oare, momentul 
cînd vom cumpăra vinul din 
farmacii și ne vom strîmba 
după ce vom consuma un 
„drageu" de vin alb ? Cine 
știe ? Ce e sigur e că și în 
cazul vinului va trebui mers 
la farmacie cu o rețetă pa
rafată în bună regulă. Ca
riera unui șpriț.

I. GRECU ■
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■ CENACLUL FLACĂRA AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR 00000000000000000000000}.

Un amfiteatru al artei tinere la Reșița

Cronica (310, 311, 312)
In drumul său spre Timișoara, Cenaclul 

Flacăra al Tineretului Revoluționar orga
nizat de C.C. al U.T.C. si revista Flacăra, 
cenaclu condus de poetul Adrian Pău- 
nescu. a poposit sîmbătă, 10 iunie. în co
muna Făget la invitația autorităților din 
localitate.

Spectacolul care a avut loc aici cu înce
pere de la orele 21. în prezenta a peste 
500 de spectatori a demonstrat încă o dată 
cit de mobilă este structura acestui an
samblu. capabil să se adapteze cu demni
tate oricăror împrejurări si să realizeze 
în condiții diferite actul artistic la nivelul 
unor exigente impuse de el însuși și de 
asistenta din sală. Obișnuit să-și desfă
șoare forțele atit în fata a mii de specta
tori Cenaclul Flacăra are posibilitatea să 
susțină un spectacol de tinută si în săli 
mai „intime" cu o capacitate de locuri 
mai restrinsă. fără ca forța lui de impre
sionare să sufere si fără ca interpretii să 
facă eforturi vizibile confruntîndu-se cu 
circumstanțe diferite celor cu care sînt O- 
bisnuiti.

Totodată, fiind adept al unor întîmplări 
literar-artistice și nu al unui spectacol de 
la bun început închegat, rigid, care poate 
să fie dat peste cap de hazard. Cenaclul 

Flacăra posedă acea știință proprie artei 
moderne de a reacționa prompt la inter
vențiile imprevizibilului și de a elabora 
țesătura spectacolului folosindu-se tocmai 
de aceste elemente fatale pentru alt tip 
de reprezentație. Așa s-a petrecut si la 
Făget unde o năpraznică furtună a lăsat 
la un moment dat sala intr-un întuneric 
deplin întrerupind curentul electric din 
Făget în timp ce Maria Naghi își susținea 
programul. Clipelor de neliniște firești in 
astfel de împrejurări le-au urmat imediat 
altele pline de calm și de încredere. Ce
naclul Flacăra nu și-a întrerupt spectaco
lul ci l-a continuat cu si mai mult a- 
plomb reușind să risipească prin forța ar
tei orice început de panică. La lumina 
fulgerelor si in bubuitul tunetelor și trăz- 
netelor. încadrati de pînzele de pe. scenă z 
umflate din pricina curentului ca velatura 
unei corăbii, Maria Naghi, Adrian Pău- 
nescu (cu Repetabila povară) și Doru 
Stănculescu (Cîntec între apele țării) au 
reușit să abată atenția publicului de la 
vijelia de afară și de la incidentul pro
dus. spre zonele de liniște și echilibru ale 
artei. Aceasta a fost una dintre cele mai 
bune secvențe ale reprezentației care a 
determinat ca restabilirea legăturilor elec
trice să facă ea însăși o intrusiune în des
fășurarea ei. o tulburare a manifestării 
artistice, pînă cînd atît interpretii cit și 
spectatorii s-au neobișnuit cu condițiile 
normale.

întîmplarea literar-artistică de la Făget 
a pus. printre altele. în evidentă, carac
terul popular al Cenaclului Flacăra. A- 
cesta nu s-a adresat si nu se adresează 
unei elite blazate de artă ci într-un limbaj 
simplu și direct încearcă să comunice și 
de cele mai multe ori reușește cu un pu
blic larg, de diferite profesii și vîrste. 
Este o prejudecată că spectatorii sînt nu
mai tineri, o prejudecată care îi ține 
cîteodată deoparte pe cei mai vîrstnici. 
Aceștia din urmă odată atrași în sală, 
chiar dacă nu „gustă" toate momentele, 
în cele din urmă sînt cuceriti în majo
ritatea împrejurărilor de cauza poeziei șl 
muzicii adevărate, care nu desemnează o 
muzică si o poezie rezervate tinerilor, ci 
o artă capabilă să surprindă fenomenele 
înnoitoare din lumea de azi. înnoindu-se 
continuu ea însăși. Din acest caracter 
popular decurge si popularitatea de care 
se bucură cenaclul. A fost semnificativă 
primirea membrilor cenaclului în comuna 
Făget. Deși nu-i mai întîlniseră niciodată 
gazdele au ținut să-i întîmpine ca pe 
niște oaspeți aleși si în deschiderea spec
tacolului au organizat un scurt program 
al lor. Dubașii din Brănești și Povergina 
au strălucit încă o dată. îmbrăcați în port 
popular și conduși de Ion Fratuțescu, Ni
colae Oprescu și Miron Teodorescu, ei au 
impresionat întreaga asistentă cu Marșul 
dubelor. Bătaia cu întreruperi si colinda 
Dăliana-i fată dalbă și au reamintit tutu
ror celor de fată că forța creatoare a po
porului nu s-a risipit si continuă să fie 
purtătoare de valori inestimabile. Corect 

momentul folk realizat de pionierii din lo
calitate.

La realizarea manifestării din 10 iunie 
au contribuit Nicolae Moranciu-și Adrian 
Duțu (Noi ne-am născut pentru a sădi o 
floare. Balada lăutarului — I. Minulescu), 
eleva Silvia Ilieș — debut promițător (Cine 
din mine — Ana Blandiana, Dorul, dor — 
Lucian Blaga), Maria Naghi (Fericire de- 
mprumut, Moțu și moața, cintece ma
ghiare). Arpad Domokos (Cîntec de țară, 
cintece maghiare), Nicu Vladimir (Cînte- 
cel modernizat pentru mic om gri pe fond 
roz și Ce de lupi se înconjoară). Grupul 
Opinia — format din Cornel Giurcănaș, 
Ionel Hamza. Vladimir Nenici, Dinu Ște
fan, Marian Uță — (Fapt divers, Războiul 
atomic a și avut loc si deosebitul lor suc
ces Ori eu, ori tu, ori el, ori noi). A de
butat în cenaclu și fabulistul local Arcadie 
Chirșbaum. De mare valoare a fost reci
talul lui Mihail Stan pentru care „...poezia 
e un al doilea mod de viață, după actorie". 
Recitind Tot mai des visez pămîntul cu 
nefericirile Iui — Ion Gheorghe, Patria — 
loan Alexandru. Minunea — Marin Sorescu, 
Mihail Stan a dezvăluit trei moduri de a 
gîndi poezia. Vorbind despre acest ac
tor trebuie să amintim și de Teatrul 
Giulești unde el lucrează, unul din cele 
mai bune teatre din țară, după cum afir
ma poetul Adrian Păunescu, teatru care 
își consolidează de la .o stagiune la alta 
reputația, fiind receptiv la fenomenul ar
tistic înnoitor de pretutindeni și care, ca 
și Teatrul Bulandra în cazul lui Florian 
Pittiș, a manifestat bunăvoință, ori de 
cîte ori cenaclul l-a solicitat pe Mihail 
Stan. Doru Stănculescu a fost una 
din piesele de bază la realizarea întîm- 
plării literar-artistice de la Făget. Ion 
Crîșmaru — O. Goga, Tango dar mai ales 
Cum se naște un mit au lăsat în interpre
tarea sa o amintire greu de sters.

In istoria cenaclului, întîmplarea literar- 
artistică de la Făget reprezintă o verifi
care în fata unui public mai puțin frec
vent al valorilor poeziei și muzicii tinere 
care însă a izbutit să înțeleagă tot ce i 
s-a adresat de pe scenă făcînd astfel po
sibilă comunicarea cu interpretii prin in
termediul . unei arte moderne, de esență 
revoluționară, atît în ceea ce privește for
ma sa cit și în privința conținutului de 
idei, o expresie a realităților din Româ
nia de azi. din lumea contemporană.

în condiții mai puțin obișnuite s-a des
fășurat și întîmplarea literar-artistică de 
la Timișoara din 11 iunie. Durînd aproape 
6 ore (de la 11 si 15 minute pînă la 17) 
ea a constrâns pe interpreti și pe specta
tori. după expresia poetului din fruntea 
cenaclului „să lupte cu propria lor biolo
gie". care se împotrivea la aceste ore să 
recepteze așa cum se cuvine un program 
artistic și îndemna mai mult la prezenta 
la un prînz copios, la siestă în fața tele

vizorului și la somn. Programată special 
să înceapă la aceste ore pentru a evita su
prapunerea cu transmisiile de la campio
natul mondial de fotbal, reprezentația a 
coincis totuși, pe parcursul a aproape două 
ore cu transmiterea înregistrării meciului 
dintre Italia si Argentina. La aceasta s-a 
mai adăugat și necesitatea de a părăsi 
sala la orele 17 pentru a <F lăsa liberă 
unui alt ansamblu care avea spectacol, 
însă publicul timișorean, un public com
petent — poate de nota 10 — si îndrăgostit 
de arta cenaclului Flacăra a tinut să fie 
prezent într-un număr mare în sala Olim
pia, să reziste celorlalte tentatii și să în- 
Îrîngă orice adversitate de altă natură. Ei 
au fost răsplătiți pentru fidelitatea lor 
fată de cenaclu fiind părtași la realizarea 
unui spectacol de proporții la care au 
participat interpreti cu un prestigiu bine 
consolidat în arta tînără de Ia noi. A- 
cestia au susținut, ajutati de sutele de 
spectatori din sală, o reprezentație ce a 
reliefat atentia cu care muzica si poezia 
de calitate de la noi scrutează lumea 
contemporană. Alcătuind o echipă tot mai 
bine sudată. în care noii membri și-au 
găsit un loc bine precizat — de-abia1 
prezenta lor a dezvăluit intr-adevăr ce 
mare nevoie avea cenaclul de ei pentru a 
căpăta o structură mai complexă, mai 
nuanțată — actorii și cîntăreții din ce
naclu au mărturisit încă o dată atașa
mentul lor fată de o artă angajată și an- 
gajantă. de esență patriotică si revoluțio
nară, multitudinea de stiluri abordate de

Cîntînd Lumea de miine. Ion Zubașcu 
se gîndește la lumea de azi

X
ei nedevenind nici o clipă un scop ci un 
mijloc de a transmite în felurite modali
tăți aceeași credință în idealurile comu
niste.

Primul cîntec interpretat de formația 
Opinia — Ori eu, ori tu, ori el, ori noi, o 
piesă care avertizează asupra responsabi
lității revenite fiecăruia dintre noi de a 
veghea la destinul acestei țări, la soarta 
întregii planete a fost definitoriu pentru 
întreg programul susținut la Timișoara, 
variat și reprezentativ pentru arta promo
vată de cenaclu. Ion Zubașcu, revenit în

Doru Stănculescu și Florian Pittiș

cenaclu după o absentă de un an. a pre
zentat pentru prima oară publicului un 
nou cîntec de-al său purtînd titlul unei 
cărți de Ion Biberi, Lumea de mîine. Așa 
cum a prevăzut conducătorul cenaclului, 
piesa a plăcut enorm spectatorilor. Cităm:

Lumea de mîine

Lume, lume și iar lume
Nu știu cine ți-a pus nume 
Că numele tău cel bun 
A ajuns gură de tun

Refren : Ei, hai ! Tot așa
Să cînte toată lumea ! 
Ei, hai ! Tot așa 
Pînă se poate cînta î 
Ei, hai ! Chiar așa
Mai frumoasă-i viața !

Pentru arme și armată
Noi muncim fără de plată 
Nu vrem tancuri și rachete 
Vrem la tratament bilete

REFREN

Avem casă și mașină 
Și doi arii de grădină 
Vrem cantine și spitale 
Nu vrem arme nucleare !

REFREN

Din armele nucleare
Faceți mai bine chitare
Cînd răsare soarele 
Să cînte popoarele.

REFREN

Lumea asta-i aiurită .
Stă pe-un tron de dinamită 
Nu se naște un copil 
Fără-o tonă de trotil

REFREN

Și soarele cînd răsare
Parcă-i bomba nucleară 
Și soarele cînd apune 
Parcă-i lumea un cărbune

REFREN

Cînd vorbim despre piață 
Nu vrem arme ci verdeață 
Cînd vorbim despre făină 
Nu vrem nitroglicerină

REFREN

De-o fi una, de-o fi alta 
Ce e scris și pentru noi, 
Bucuroși le-om duce toate 
Dar vrem pace, nu război !

REFREN

De-o fi alta, de-o fi una 
Noi sîntem dintotdeauna 
Noi am fost și noi vom fi /
Pîn-la capătul lumii.

Arpad Domokos s-a înscris și el pe or
bita marcată de Opinia și a cîntat trei 
cîntece care dezbat probleme sociale și 
naționale - Omenia biruitoare, Oltenii lui 
Tudor, Țara noastră pentru ca Nicolae 
Moranciu și Adrian Duțu (cu Noi am 
venit pe lume ca să sădim o floare și 
Truda comună) să continue o aceeași di
recție. Adrian Ivanițchi a ilustrat acest 
aspect al artei din cenaclu cu Ploaia 
care va veni, Vînare de vînt, Amiaza, 
Mihail Stan cu Patria de I. Alexandru, 
Globurile mele de Nikolaus Berwanger, 
Doru Stănculescu cu Cum se naște un 
mit. Victor Socaciu cu Oltul, Nicu Vladi

mir cu Ce de lupi se înconjoară, Cînte- 
cel neterminat..., Mircea Vintilă cu Pă- 
mintul deocamdată și Țara de Nichita 
Stănescu, Dan Andrei Aldea cu Brad bă- 
trîn, Evandro Rossetti și Valeriu Sterian 
cu Cîntec de oameni, Cozma Răcoare, A- 
mintiri cu haiduci. Nu au lipsit, ca de 
obicei, înfățișări ale altor resurse ale ar
tei cenaclului, în diversitatea programu
lui pe care el îl prezintă constituie una 
din cauzele succeselor repurtate. La „mie
zul de zi“ petrecut in fața timișorenilor, 
membrii Cenaclului Flacăra au prezen
tat și cîntece de dragoste : Silvia Ilieș — 
Cine din mine, Dorul dor, Mihail Stan — 
Baladă veselă pentru tristețea plecării Ia 
oaste de Mircea Dinescu, Victor Socaciu 
— Sub scutul amurgului, Mircea Vintilă 
— Hanul lui Manuc, Marja Naghi — Fe
ricire de împrumut. Nu au lipsit piesele 
de o atmosferă plină de seninătate, de
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Trei reprezentanți ai artei tinere : Radu 
Gheorghe, Stela Pintea, Nieu Vladimir.

r^lm ea Lumină lină (versuri : Ioan A- 
lexandru ; muzica : Dan Andrei Aldea) ca 
și altele antrenante, pline de vioiciune 
(Cozma Răcoare — versuri N. Labiș, mu
zica Evandro Rossetti) sau Omul pădurii 
(interpretat în două variante : varianta 
„moale" cu Ion Zubașeu și cea „dură" cu 
Adrian Ivanițchi sau cântecul popular 
Moțu și moața avînd-o ea interpretă pe 
Maria Naghi. Au fost spuse și eîntate me
lodii de autori contemporani dar și pie
se de vechime, transmise prin generații, 
mărturie a geniului popular, cum este 
acea variantă a Mioriței spusă admirabil 
de Stela Pintea, creatoare prin glasul ei 
a unei atmosfere enigmatice, de un stra
niu ce pare'a fi al unei alte planete, dar 
vorbind de fapt tulburător tocmai despre 
partea noastră de lume și de suflet în 
ceea ce au ele mai profund și mai du
rabil. Mult gustate au fost momentele de 
umor realizate cu un înalt meșteșug de 
Radu Gheorghe, Eugen Cristea, Florian 
Pittiș, Mihail Stan. Radu Gheorghe a fă
cut ca pentru cîteva minute relațiile din
tre făpturi și obiecte să capete cele mai 
neașteptate variante, instaurînd în jurul 
său o ordine proprie. De o mare spon
taneitate, în ciuda faptului că își pre
gătește minuțios recitalul, tînărul actor 
al Teatrului Național din București a 
fost într-o vervă irezistibilă. în Prietena 
defunctului și Stau singur — texte din 
romanul lui Eugen Seceleanu, Eternitate 
locală, unul din cele mai bune romane 
satirice din literatura noastră ca și în 
Broasca țestoasă — poezie de ciudatul poet 
Christian Morgenstern, tălmăcit cu mult 
rafinament de Nina Cassian — Radu 
Gheorghe a demonstrat că este unul din 
eei mai înzestrați actori de comedie pe

care îi avem la ora actuală. Mihail Stan 
a interpretat spre hazul spectatorilor cî
teva parodii de Marin Sorescu la textele 
stupide ale unora din cântecele de mu
zică ușoară, iar Florian Pittiș „jucînd" 
Lordul John interpretat de M. Vintilă și 
cu Scrisoarea a III-a — variantă de in
terpretare — și spicuirile din Rîsete fără 
catalog, culegere amuzantă de perle din 
teze școlare, a contribuit și el ia conso
lidarea adevărului că viața nu se com
pune numai din lucruri grave. De mare 
succes s-a bucurat Eugen Cristea. După 
ce, acompaniindu-se la chitară a cin lat 
corect în limba engleză Let it be, 
el a recitat cu mimica și gestu
rile corespunzătoare, o parodie de Mir
cea Micu după Adrian Păunescu.

Din cuprinzătorul program prezentat de 
cenaclu au făcut parte și poezii și cin- 
tece care se interesează de probleme ce 
țin etern de condiția umană, cum ar fi 
poezia lui Teodor Pâcă, De noapte spu
să de Mihail Stan, sau cîntecul lui A. Iva- 
nițchi pe versurile lui Adrian Popescu 
Arsura, o expresie a regretului trecerii 
noastre din această lume, sau Florian 
Pittiș cu Sînt tînăr, doamnă de Mircea 
Dinescu, o poezie închinată tinereții im
posibil de îngenuncheat. Un moment in
solit în desfășurarea spectacolului : for
mația „2 1/2“ din Reșița, orașul Oțelu 
Roșu, compusă din copilul Popa Nino, 
tatăl său Popa Costel și prietenul lor Pe
tru Stan, care a interpretat cu emoție Cîn- 
tec de leagăn de Șt. O. Iosif.

Tot ce s-a petrecut în sala Olimpia a 
fost o verificare a faptului că arta ade
vărată poate și trebuie să scruteze cu lu
ciditate problemele contemporane și nu 
trebuie să se ferească de a le aborda 
în maniere cît mai diverse. Acel impre
sionant elogiu adus artei de Eugen Je- 
beleanu. Și totuși, arta, poezie spusă ex
traordinar de Mihail Stan, și-a găsit o a- 
coperire deplină în întîmplarea literar-ar- 
tistică purtînd numărul 311 :

Și, totuși, Aida 
Ciripitoarea, Muta, Surda.

Neimportanta, 
Cea-eare-nu-grăiește, dar spune 
=— fără hidre, fără hidrați, 
fără azotați, fără urați, 
fără urlați, fără iertați, 
fără laboratoare, 
fără urinoare, fără milioane 

și miliarde 
și mii de miliarde, 
fără batalioane de miraculoși 

investigatori, 
fără rude, 
fără eprubete-liane-ude, 
fără electrolize, fără crize, 
fără Parthenonuri, de cunoștințe 

stupide 
fără scânteietoare parbrize, 
fără piramide colosale de ridicat 
în patru mii de ani, 
fără guzgani 
fără prăpădiți și fără poze 
Arta 
în mîna pală cu trei roze...

Pe parcursul spectacolului conducătorul 
cenaclului a subliniat în mai multe rîn- 
duri că nimic din ceea ce se petrece și 
în această sală n-ar fi fost posibil fără 
condițiile create de partid și de stat, de 
cîrmaciul destinului național, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, pentru manifestarea 
liberă, creatoare a talentului din Româ
nia, sub impresia eovîrșitoare a cuvântă
rii tovarășului Nieolae Ceaușescu din ziua 
de 10 iunie 1978, cuvântare din care a- 
tîtea adevăruri vor rămîne istoriei. S-a 

arătat că spectacolul susținut de Cena
clul Flacăra a demonstrat în sala Olim
pia nu numai virtuțile artistice dar și 
convingerea într-o artă patriotică, profund 
ancorată în realitatea de azi a Româ
niei, în politica ei. Trăiască România !, 
cîntecul de încheiere al manifestării, in
tonat atit de membrii cenaclului, cît și 
de spectatori, devenind, o firească luare 
de rămas bun rostind cel mai înalt crez 
al tuturor celor de față. \

în ziua de 12 iunie, cu începere de Ia 
orele 19,30 s-a desfășurat la Reșița, la 
Teatru] de vară, sub un cer prevestitor 
de ploaie și sub tirul necontenit al rafa
lelor de vînt o nouă întîmplare literar- 
artistieă a Cenaclului Flacăra într-un fel 
poate mai bună decît cea de la Timișoara, 
în orașul de pe Bxrzava membrii cenaclu
lui — cărora organele de partid și de stat 
le-au creat bune condiții pentru spectacol 
— au întâlnit un public muncitoresc eu o 
mare disponibilitate pentru artă, generos 
în aplauze și dornic de a participa direct, 
deschis, creator, la realizarea faptului ar
tistic, neașteptînd prea multe invitații 
pentru a cînta și a recita împreună cu cei 
de pe scenă, înțelegînd că tot ce se petrecea 
acolo era dictat chiar de nevoia lor de 
artă. în fața publicului din Reșița au fost 
prezenți actori și cântăreți din diferite 
colțuri ale țării, aceasta fiind o altă cali
tate a Cenaclului Flacăra, aceea de a a- 
duna forțe artistice de pe tot cuprinsul 
României, de a le promova, de a le oferi o 
șansă de exprimare și apoi de a le im
pune dacă este vorba de naturi artistice 
înzestrate. Adrian Ivanițchi din Sighi
șoara. Adrian Duțu și Nieolae Moranciu 
din Oradea, Maria Naghi și Arpad Do- 
mokos din Miercurea Ciuc, Mihail Stan, 
Silvia Uieș, Nicu Vladimir, Florian Pittiș, 
Doru Stănculescu, Valeriu Sterian din 
București, Ion Zubașeu din Maramureș, 
Victor Soeaciu din Brașov, formația 
„2 %“ din Oțelu Roșu, formația „Opinia" 
din Iași, Mircea Baniciu din Timișoara au 
alcătuit un ansamblu nu numai cu un 
deosebit har artistic dar și reprezentativ 
pentru potențialul artistic al țării. Laureat 
al primului Festival național „Cântarea 
României", Cenaclul Flacăra are ca una 
din coordonatele sale majore tocmai de
pistarea valorilor de pretutindeni și faptul 
că în ultima vreme au apărut elemente 
noi în componența sa a adus o necesară 
infuzie de prospețime și tinerețe. în acest 
context s-a aflât alături de poezia și cin tul 
tînăr de la noi studentul italian, care în
vață în România — Evandro Rossetti.

Nu dorim să notăm din nou ee piese 
«-au eîntat Ia întîmplarea literar-artistieă 
de la Reșița, care a durat numai cinci ore 
în loc de nouă cîte a solicitat publicul, 
dornic să asiste la spectacol în ciuda ploii 
ce a început să cadă spre sfârșitul repre
zentației. Vom consemna doar momentele 
de referință ale acestei seri. De sueces s-a 
bucurat Ion Zubașeu, poet și cîntăreț de 
valoare, cu Florile dalbe. Lumea de mâine. 
Paltinul veșnic, Omul pădurii. Oltenii lui 
Tudor a sunat admirabil eîntat de Arpad 
Domokos. După cum spunea poetul Adrian 
Păunescu, „mitologia acestei țări este a- 
eeeași pentru toți, și așa cum Gheorghe 
Doja este un erou național eîntat pe yi- 
treg cuprinsul românesc, este la fel de 
firesc ca Domnul Tudor să fie eîntat și de 
un tînăr de naționalitate maghiară din 
Miercurea Ciuc, care găsește cale liberă 
de exprimare în România de azi, politica 
ei nefiind una cu intrări separate, ci una 
și aceeași pentru toți fiii acestei țări." La

fel de impresionant a fost Arpad Domokds 
și în cîntecul interpretat in limba ma
ghiară : Cuvânt uitat (Egy elbelejtetszo). 
într-o formă tot mai bună se află Nieu 
Vladimir, al cărui Colind demonstrează 
că este un veritabil „muncitor al chitarei", 
înzestrat cu o voce caldă, învăluitoare, 
Victor Soeaciu a fost aplaudat mai ales 
pentru Oltule. Mircea Vintilă a conlucrat 
cu spectatorii la interpretarea Mielului iar 
Doru Stănculescu a emoționat cu o piesă 
din folclorul urban De trei ani n-am dat 
pe-acasă. Un cântec ce se afirmă tot mai 
mult : Ori eu, ori tu, ori el, ori noi (for
mația Opinia) atît prin conținutul său mi
litant cît și prin simplitatea sa cuceritoare 
de la prima audiție. Mihail Stan a reali
zat performanțe artistice mai ales recitind 
poezia lui Ion Gheorghe Tot mai des visez 
pământul cu nefericirile lui. Din nou, în
delung aplaudat Florian Pittiș cu Scri
soarea a III-a. Succesul din această seară 
al lui Adrian Ivanițchi a fost Ploaia care 
va veni.. Profesionalism a dovedit Mircea 
Baniciu interpretând Către * (versuri de 
Pușkin), Andrii Popa, Hanul ulciorului 
nesecat. Cu marea, mai puțin convingător 
fiind în piesa Dacă ai ghici, la care acest 
cîntăreț înzestrat a făcut, după expresia 
conducătorului cenaclului, „un rabat de 
calitate, apelând la procedee ieftine ale 
muzicii ușoare". (Dealtfel, la Reșița, din 
păcate, au mai fost cîteva momente de 
nemulțumire produse de interpretările de
fectuoase ale unora dintre membrii cena
clului, de citeva acte de indisciplină și de 
iipsă de respect față de public, cazurile 
lor urmând să fie analizate de conducerea 
cenaclului și luate măsurile corespunză
toare. Este păcat că tocmai într-un oraș 
ca acesta, în care există un veritabil cult 
pentru muncă, unii dintre interpreti au 
abdicat de la principiile nobile care gu
vernează activitatea cenaclului, uitînd că 
ei sînt purtători ai unor opinii, ai unor 
convingeri sacre pentru noi toți, și nu 
niște simpli cîntăreți care se pot com
promite fără a compromite cauza gene
rală.) Piesele de rezistență ale lui Valeriu 
Sterian și Evandro Rossetti au fost Cântec 
de oameni și Vado via. Corect aportul 
sunetistului Constantin Țană.

întîmplarea literar-artistieă de la Re
șița a fost o nouă confirmare a iubirii ma
nifestate de tânăra generație pentru arta 
politică, militantă, de autentică vibrație 
patriotică, pentru care o poezie ca Raport 
este reprezentativă : „Am spus acestea 
toate despre lume / Din dorul de-a o face 
mai curată / Ca inima să aibă-n ce să 
bată / într-o ființă nu doar într-un 
nume. / / Cîntecul meu s-a săturat să fie I 
Doar martor, invitat ca la o nuntă, / El 
face revoluție când cântă, / Nu povestește 
cum era să fie. / / Nu lăutari eu viața co
mandată, / Nu apatrizi cu sîngele-n schim- 
bare / Ci oameni vii și demni pe care-i 
doare, / Revoluționari, cu lumea toată. I 
Erou e cel ce e nu cel ce are, / Se-nvîr- 
te-n vers Pămîntul Deocamdată".

Această manifestare a fost un examen 
serios al cenaclului confruntat cu jude
cata severă a spiritului muncitoresc care 
are nevoie de o artă adevărată și știe s-o 
recunoască atunci ci nd o întîlnește și știe 
s-o întâmpine așa cum se cuvine, ca o 
emanație a tot ce are mai bun acest 
popor.

GEORGE ARION ■

DIVERS? ■

Moartea boxerului
Venise toamna. Căpitanul Tomescu de la miliția Galați 

•e echipase pentru vremea urită de afară cu balonseidul 
albastru, mănuși gri și chipiul cu coafa impermeabilă. 
Ploua torențial. Magazinul devastat de hoții ce-1 călca- 
seră spre sfârșitul nopții arăta ca vai de lume. Fusese 
spartă casa de bani, se furaseră băuturi scumpe, coniacuri 
cu etichete străine, sticle de Gin și Campari. Aspectul 
magazinului arăta ca si cum pe acolo ar fi trecut o turmă 
de mistreți. Căpitanul Tomescu se întrebă în sinea lui 
cum va trebui să ridice indiciile găsite la locul jafului ? 
îndreptă echipa tehnică în primul rind către casa de bani 
Si aparatul de calculat. Se găsiră urme. Pe jos, din cauza 
noroiului ce-1 avuseseră infractorii pe tălpi, s-au putut 
ridica cîteva urme de încălțăminte. Din standurile unde 
fuseseră dislocate sticlele s-au putut releva în condiții 
optime amprente digitale. Personalul magazinului se afla 
concentrat într-un birou. Responsabilul îl însoțea pe căpi
tan. dar rămînea mereu în spate, pentru a le da loc de 
mișcare specialiștilor.

— Astăzi, fiind 11 septembrie, cred că în două zile vom 
fi în măsură să vă dăm primele indicii, îi spuse șefului, 
rugîndu-1 în același timp să-și amintească dacă printre 
cumpărători a zărit în ultimele zile, el sau personalul din 
subordine, indivizi cu aspect dubios. Aceasta o s-o faceți 
în deplină liniște după ce puneți în ordine magazinul 
pentru că ar fi de dorit ca în cel mult o oră să începeți 
vânzarea ca să se îndepărteze curioșii, nelipsiti în ase
menea împrejurări.

— Prea bine, tovarășe căpitan, vom stabili marfa care 
lipsește. Vă dăm o listă completă si a mărcilor de bău
turi care au dispărut si cantitatea.

Intr-adevăr, afară, în jurul magazinului, se adunase 
lumea grămadă, pentru că oriunde apar uniformele mili
țienilor si se interzice accesul pentru un anume timp, se 
nasc fel de fel de presupuneri, unele din ele extrem de 
fanteziste.

Căpitanul Tomescu făcu semn celorlalți să se adune ți 
să pornească către mașina ce-i aștepta în stradă. Figură 
specifică de bonom, tip grășuliu. sub patruzeci de ani, 
încrezător în competenta lui de judiciarist, se declara 
mulțumit de probele strînse. convins că atît de prost cum 
au lucrat infractorii, nu ya întârzia mult si va pune 
mîna pe ei.

Gherasim, care nu lipsea niciodată de la aceste inves
tigatii tehnice. îl spuse lui Tomescu :

— Urmele se văd și cu ochiul liber. Așa ageamii n-am 
mai pomenit de multă vreme. Se poate presupune, cu 
multă ușurință, că au dat lovitura aici după o noapte de 
beție, cînd fie că aveau nevoie de bani, fie că vroiau 
să-și facă un mic depozit si să nu mai cheltuiască în 
zilele următoare.

— Este una din ipoteze, căpitane Gherasim, dar mai 
există și alte piste. Să nu ne grăbim. Modul de operare 
poate să fie numai aparent grosolan. Poate au fost trimiși 
să ia castanele din foc. iar cei din umbră să fie benefi
ciarii unui atare mod de operare nedibaci.

Luară loc în mașină și ploaia reîncepu sîcîitoare, mo
notonă. ploaie mocănească, care întristează străzile, 
parcurile lăsînd și pe chipul oamenilor urmele unei mih- 
niri inexplicabile, ca pe ziduri, ca pe ferestre.

— Alo, sînteti rugat, tovarășe sublocotenent, să vă pre
zentati la cooperativa meșteșugărească „Zimbrul" din 
sectorul dv„ unde vă așteaptă maiorul Aramă. Știți ce 
s-a întîmplat acolo ?

— Nu. spuse Covaliu. care abia făcuse ochi în dimi
neața aceea si nu prea era bine?dispus, mai ales că vocea 
lui Milea nu prevestea lucruri prea bune.

Milea continuă :
— O operațiune întreruptă în momentul în care omul 

de pază al cooperativei a sesizat că astă-noapte, indivizi 
necunoscuti au încercat să spargă magazia de obiecte 
finite a cooperativei, unde se află produse Si mărfuri în 
valoare de cel puțin 5 000 000 lei. de la scurte de piele, la 
pardesiuri de piele și haine de blană lucrate pentru export. 
Cînd au fortat ușile, un sistem de alarmă nu prea grozav, 
dar suficient ca să înștiințeze pe portar, s-a declanșat. 
Du-te, te rog, acolo, poate ai ceva de spus în legătură 
cu obiectivul. Știu că se află în raza dumitale de com
petentă.

— Prea bine, am înțeles. In mai puțin de o jumătate 
de oră voi fi acolo.

Cînd se înfățișă șefului judiciarului. Covaliu bătu căl
câiele si salută regulamentar, iar maiorul acela, cu o ți
nută de obicei căutată, îi zîmbi și-i întinse mîna. zi- 
cîridu-i că nu se aștepta să vină așa de devreme.

— Poți să ne dai ceva relații. Covallule ?
— Da, cum să nu 1 Despre sistemul de alarmă care a 

salvat magazia am luat cunoștință mai de mult si m-am 
declarat de acord cu conducerea cooperativei ca să-și 
încingă perimetrul cu astfel de mijloace. Nimic nu e rău 

cînd vine în ajutorul dictonului : „paza bună trece pri
mejdia rea".

— Modul de operare, zise maiorul, nu este specific 
vreunui infractor recidivist din zona noastră. Asta este 
străin de oraș si bănuielile noastre se îndreaptă tot către 
perechea despre care am mai primit sesizări. Deocamdată 
să strîngem date cît mai complete. Te rog să-1 însoțești 
pe căpitanul Ghiniță și împreună cu el să stabiliți cam 
cine și-a făcut apariția în piața mare si în port si să 
faci cîteva portrete vorbite ale unora dintre ei. Știu că 
la asta te pricepi. Ghinită și Popică vor fi peste jumă
tate de oră la agenție. Vor lua urma celor care au plecat 

" în dimineața aceasta cu prima cursă Navrom spre Galați.
Covaliu execută ordinul, plecă în fugă spre agenție, pe 

drum întîlni un pilot de remorcher pe care îl întîmpină 
cu următoarele cuvinte :

— Nichi. ce crezi tu despre niște marinari care mi-au 
adus la cunoștință zilele trecute că o dată pe săptămână, 
în restaurantul din port, o pereche compusă dintr-o fe
meie de moravuri ușoare si un recidivist își cam fac de 
cap. apărînd și dispărând ca niște meteori pe aici.

— Am auzit si eu, tovarășe sublocotenent, de existența 
acestei perechi.

— Tu iei masa pe acolo câteodată ? ântrebă ofițerul. 
E foarte important să știu, căci te-as ruga să-mi dai o 
mină de ajutor, anunțîndu-mă și pe mine orele și zilele 
când frecventează localul.

— Vă promit că mă interesez, zise Nichi zîmbind pe 
sub cozorocul care-i acoperea toată fruntea. Covaliu își 
continuă goana spre agenție si zări de departe ofițerii 
care il așteptau. Intrară toti trei la casa de bilete. O 
funcționară destul de pricepută în fizionomiile oamenilor 
relată că pe bancă, azi dimineață, cînd a venit ea la 
serviciu. dormeau, cam rebegiti de frig, doi indivizi 
străini de port. Erau singurii pasageri care așteptau să 
se deschidă ghișeul. Dealtfel, cînd a ridicat ferestruica 
i-a găsit printre primii călători care au solicitat bilete, 
dar nu numai pentru Galați, ci pentru Tulcea.

— Și aveau ceva asupra lor ?
— Da. spuse femeia. Unul din ei avea o sacoșă cu o 

curea lungă pe care era scris un nume străin de club 
sportiv, n-am putut retine exact, dar culoarea sacoșei era 
roșie sîngerie. Individul mai înalt avea o cămașă galbenă 
si un pulover cu ochiuri mari. M-a frapat. Parcă era 
destrămat. Celălalt individ, mai jnic de statură, avea ochii 
roșii de nesomn si mă privea cu ei de parcă ar fi vrut 
să-mi străpungă orbitele.

(Va urma)
EUGEN TEODORU ■
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— Publicînd în urmă eu eîțiva ani re
portajul uneia din operațiile doctorului 
Stelian Ivașcu, „Flacăra** scria despre a- 
cesta ca despre unul din pionierii și frun
tașii chirurgiei noastre toracice, autor de 
tehnici operatorii originale și îndrăznețe, 
posesor al uneia dintre cele mai vaste ex
periențe in materie, deținător de contri
buții confirmate in tratamentul chirurgi
cal al tuberculozei, al chistului hidatic, 
al cancerului bronho-pulmonar și așa mai
departe. Am greșit 
acestui rezumat 1

— N-ați greșit cu 
mează, după obiceiul 

— Ce urmează ?

cu ceva în decursul

nimic ! Știu ce ur- 
casei.

— întrebarea despre maeștrii mei, de
spre cei care m-au învățat meserie. Am 
greșit cu ceva ?

— N-ați greșit cu nimic ! Deci, tova
rășe doctor, cu ce sentimente v-ați des
părțit de sanatoriul de la Balotești, pen
tru a vă instala aici, în preajma Pieței 
Unirii, la Direcția sanitară a județului 
Ilfov ?

— Deși m-ați găsit aici, unde funcțio
nez de cîteva luni, nu m-am despărțit 
încă definitiv de sanatoriul de la Balo
tești, în incinta căruia continuu să operez, 
în cadrul normei de bază. Despărțirea se 
va produce abia în toamnăj cînd va fi 
dat în folosință Ia București, pe Șoseaua 
Vitan-Bîrzești, impunătorul edificiu al 
spitalului județean Ilfov. în care, firește, 
voi lucra, ocupîndu-mă de chirurgia to
racelui. Clădirea e în curs de finisare.

— Cîte paturi va avea noul spital ?
— Nouă sute. Prin darea lui în folosin

ță se va umple un gol și se va ridica 
mult nivelul bazei tehnico-mațeriale a în
tregului județ, vorbind din punct de ve
dere medico-sanitar. De ce un gol ? Pen
tru că. din cauza apropierii de Capitală, 
județul Ilfov a rămas printre ultimele în 
privința dotării cu un spital metodologic, 
apt să asigure asistența de specialitate și 
să îndrume, sub raport tehnic, unitățile 
din teritoriu. De-acum lucrurile sînt lă
murite și spitalul e aproape gata să-și 
primească bolnavii. De ce era neapărată 
nevoie de construcția Iui. în condițiile în 
care, în general, dotarea sanitară a ju
dețului rămîne mai degrabă modestă, voi 
argumenta cu o cifră. Anul trecut, de 
pildă, 18 mii de cetățeni din perimetrul 
județului Ilfov s-au internat în spitalele 
din București prin intermediul policlini
cilor cu plată, adică pe căi ocolitoare și 
complicate, necesitînd cheltuială de bani, 
de timp și. uneori, de nervi.

— E clar. Inaugurarea spitalului jude
țean ridică unele probleme speciale in 
fața directorului Direcției sanitare ?

— Din punct de vedere organizatoric, 
nu. Organele de partid și de stat ale ju
dețului ne-au acordat și ne acordă tot 
sprijinul și toate îndrumările necesare. 
Dificultatea constă în recrutarea unui nu
măr corespunzător de cadre de speciali
tate, dar asta e o problemă generală a 
vieții noastre medicale.

— în ce sens, tovarășe Ivașcu ?
— Cred că se poate vorbi astăzi, în 

materie de medicină, despre un hiatus în
tre generatii, despre un gol în continuita
te. O perioadă îndelungată, datorită unor 
măsuri organizatorice luate în grabă sau 
în necunoștință de cauză, accesul cadre
lor tinere către specializare a fost îngreu
nat și intîrziat Blocat chiar. Pentru fot- 
ma de secundariat s-au instituit neper- 
mis de puține concursuri, absolvenții fa
cultăților fiind, indiferent de talentul și 
pregătirea lor profesională. repartizați 
automat în mediul rural, cu șa'nse mini
me de a mai pătrunde în sfera medicinei 
de performanță. Firește, la țară, ei și-au 
adus contribuții importante dar. prin tre
cerea timpului, mulți s-au cantonat in 
rutină, s-au blazat și plafonat. Treaba 
asta n-a fost in regulă. Societatea noas
tră socialistă a acordat semnul ei de în
credere tinerilor în toate compartimentele 
vieții sociale, mai puțin în aria medicinei. 
Am să recurg, spre edificare, la o com
parație Personal, la 24 de ani am intrat 
în operatii dintre cele mai pretențioase, 
iar la 29 am fost numit director. Astăzi, 
în Ilfov, marea majoritate a chirurgilor 
cu personalitate sînt oameni în vîrstă. 
mulți trecuți de 50 de ani. Unii dintre 
ei operează la o etate din imediata apro
piere a pensionării. Noua lege a sănă
tății. al cărei proiect. în conformitate cu 
democratismul care ne guvernează țara, 
se află Ia ora de față în dezbatere publi
că, readuce lucrurile pe făgaș normal, 
îndreptînd niște greșeli mai vechi sau 
mai noi. Numai că un chirurg nu se for
mează cît ai bate din' palme. Pentru trea
ba asta e nevoie de eîțiva ani așa că, 
vrind-nevrînd, se va mai scurge o bucată 
de timp pînă la normalizarea completă a 
situației. ..

— Care e părerea dumneavoastră, în 
două vorbe, despre proiectul noii legi sa
nitare ?

— Ea asigură un cadru legal și supe-

Stelian Ivașcu ; absolvent al Fa
cultății de medicină din Cluj-Na- 
poca ; medic primar in chirurgie 
toraco-pulmonară ; fost director al 
sanatoriilor T.B.C. de la Brad (Hu
nedoara), Moroieni (Dîmbovița), 
Balotești (Ilfov) ; de la 1 martie
1978, director al Direcției sanitare 
a județului Ilfov ; autor a peste 
120 de lucrări științifice, comunica
te în țară și in străinătate, la Pa
ris, Budapesta, Edinburgh, Bratis
lava etc. ; membru al Societății in;- 
ternaționale de chirurgie cardio
vasculară și al celei de alergolo- 
gie respiratorie „Interastma", pre
cum și al Uniunii medicale balca
nice ; membru (din 1974) al Birou
lui Comitetului județean Ilfov al 
P.C.R. ; distins cu ordine și me
dalii. între care Meritul Sanitar și 
Ordinul Muncii, clasa a IlI-a.

„Organismul nu permite 
nici un fel de tocmeală"

rior organizării noastre sanitare, limpe
zind unele probleme și rezolvînd, cum 
spuneam, unele lacune. La sugestia se
cretarului general al partidului, apărarea 
sănătății populației a căpătat, în cuprin
sul noii' legi, un sens mai larg și mai 
nobil, ieșind din sfera restrînsă a minis
terului de resort și intrînd, în paralel, în 
însărcinarea unor foruri diverse, organis
me de stat și social-obștești. devenind o 
chestiune fundamentală pentru societatea 
noastră socialistă, cu implicații pentru 
fiecare cetățean. Dind prețioase îndru
mări în această direcție, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a demonstrat, o dată în plus, 
cit de profund cunoaște realitatea și ce 
capacitate extraordinară posedă, spre a 
extrage din analiza ei cele mai fericite 
soluții pentru oameni. Desigur, fiind vor
ba despre o lege cadru, ei îi vor urma 
decrete și acte normative care vor detalia 
problemele, lămurindu-le.

— Să trecem la altceva. Cu scuzele de 
rigoare, îmi permit să vă adresez o între-

pionierat. Nu existau spitale corespunză
toare, nici ca număr, nici ca dotare, nu 
existau suficiente surse de informare și 
nici o literatură de specialitate, din care 
să mai afli cîte ceva. Existau, în schimb, 
numeroși bolnavi, pe care îi tratam cum 
știam și cum puteam. Am fost între pri
mii ftiziologi, nu mă tem ’să fac o ase
menea afirmație, care au înțeles că nu se 
pot realiza progrese în lupta contra fla
gelului tuberculozei numai cu entuziasm 
și bunăvoință. M-am zbătut pentru echi
parea sanatoriului cu aparatură de cea 
mai înaltă ținută și am obținut-o. Aproa
pe 90 la sută din ceea ce ne-a fost dat, 
mie și colegilor mei, să operăm în pe
rioada Bradului reprezenta tuberculoză. 
Ajutați de echipament modern, am intro
dus chirurgia cu torace deschis și rezec- 
ția pulmonară cu intervenții simultane pe 
ambii plămîni. Cu alte cuvinte. în condi
ții de bună securitate tehnică, am în
drăznit să atacăm în același timp ambii 
plămîni ai bolnavului, iar rezultatele 
s-au dovedit încurajatoare, atît la Brad, 
cît și la Moroieni, unde lucra pe atunci 
unul din cei mai distinși chirurgi toracici 
din medicina noastră, Eugeniu Zitti, as
tăzi conferențiar la spitalul de pneumo- 
ftiziologie din București. N-am renunțat 
nici la ora de față la rezecția simultană, 
aplicind-o la Balotești, în funcție de boa
lă și de bolnav. Prin perfecționări, am 
scurtat timpul de execuție pînă la trei 
ceasuri, privind pacientul de o suferință 
în etape și asigurîndu-i o reluare a func
ției respiratorii incomparabil superioară.

— Tovarășe doctor, metoda se folosește 
în mod curent în lume ?

— Da, acolo unde există o dotare teh
nică modernă. Din acest punct de vedere, 
sanatoriul de la Balotești, de echiparea 
și extinderea căruia se leagă ultimii 14 
ani din viața mea, cred că face față ori
căror pretenții. Numai că, scăzînd consi
derabil incidența tuberculozei, grație pro
greselor medicinei și, mai ales, grație 
creșterii nivelului de trai, în prezent ope
răm la Balotești mai mult cancere pul
monare. Cancerul bronho-pulmonar. unul 
dintre cele mai frecvente raportînd la lo
calizarea pe organe, e mai puțin accesi
bil tratamentului radio sau chimio-tera- 
pic. De cele rnai multe ori, el necesită 
intervenția bisturiului.

— O clipă ! în calitate de fumător și în 
numele tovarășilor de viciu și de sufe
rință, v-aș întreba dacă există cu ade
vărat o legătură strînsă intre tutun și 
cancerul pulmonar. Da au ba ?

— Nu încape nici o îndoială. între una 
și alta e o relație directă. După statis-

la Londra, Paris și, respectiv, Edinburgh, 
chirurgi toracici la origine, practică astăzi 
în mod curent chirurgia cardiovascula
ră, cu rezultate remarcabile, în acest 
scop, am urmat două specializări, între 
care una Ia Paris, iar alta la București, 
sub conducerea profesorului Voinea Ma
rinescu, la Fundeni. Fără îndoială că ele 
mi-au prins bine, mi-au lărgit orizontul 
profesional și m-au luminat în unele pri
vințe, dar s-a întîmplat ca, Ia noi, chi- 
rurgiile respective să rămînă strict deli
mitate. Sincer să fiu, nu-mi pare rău că 
a fost să fie așa. Am continuat să acti
vez pe teritoriul chirurgiei pulmonare, pe 
care îmi place să cred că am realizat u- 
nele lucruri bune. Dincolo. în chirurgia 
inimii și a vaselor, școala românească a 
înregistrat, într-un răstimp relativ scurt, 
succese de prestigiu, ajungînd în prezent 
competitivă pe plan mondial, stimată și a- 
preciată pretutindeni. Cel care a dema
rat chirurgia noastră cardiovasculară în 
forma ei modernă a fost profesorul Pop 
D. Popa, nume de referință în lumea me
dicinei internaționale.

— Nu regretați, pricep, că n-ați trecut 
la operații pe cord. Dar așa, în general, 
ce regretați, tovarășe Ivașcu ?

— E obligatoriu să regret ceva ?
— Depinde de dumneavoastră.
— Sigur că am făcut și unele greșeli, 

ca orice om, dar respectul față de bolnav 
și față de profesie a fost și a rămas prin
cipalul meu mijloc de exprimare. După 
bisturiu, organizarea sănătății a însemnat 
a doua mea pasiune, o activitate pe care 
o exercit cu dăruire. Am avut, ca să zic 
așa, parte de amîndouă. căci s-a întîm
plat să fiu contemporan cu cea mai fer
tilă și mai frumoasă epocă din istoria ță
rii mele. Așa că. n-am ce regreta. Poate 
doar că ziua și noaptea, la un loc, nu 
string decît 24 de ore.

— Apropo de pasiunea doctorului Stelian 
Ivașcu pentru organizarea activității de
sănătate. Care e principala 
care se confruntă directorul 
uitare a județului Ilfov ?

— Problema cadrelor. în 
bază, cadrele sînt suficiente.

problemă cu 
Direcției sa-

rețeaua de
. . _______  dar in spe

ciali ta te. din motivele discutate mai de

bare la care bănuiesc că 
Care au fost, tovarășe 
dumneavoastră ?

— Am deprins noțiuni 
nerală de la profesorii

tica mea, care nu face altceva decît 
. confirme statisticile generale, cam 90 

sută din cancerele pulmonare provin 
la man fumători.

— Ce înțelegeți prin mari fumători ?

nu vă așteptați, 
doctor, maeștrii

de chirurgie ge- 
clujeni Danicico

și Pop. Mai tîrziu, la București, m-au a- 
propiat de chirurgia toracică seriozitatea 
și cunoștințele profesorului Cărpinișanu 
Sigur, a existat o dorință a mea de a 
face chirurgie, sigur, au existat și alții 
care, sub o- formă sau alta, au contribuit 
la formarea mea profesională, dar celor 
trei le port o recunoștință deosebită. Da
torită ' lor am ajuns, după multă muncă 
și multă străduință, ceea ce îmi place să 
cred că sînt.

— Anume ?
— Un medic cinstit, bine pregătit și 

omenos.
— Se pare că mai sînteți și modest, dar 

asta vă privește. Altceva, tovarășe Ivaș- 
cu. Spuneați că ați inertmt să operați de 
timpuriu. Dacă-mi aduc bine aminte, la 
24 de ani. Cînd ? Unde ? Ce ?

— Meseria propriu-zisă am început-o 
la Brad, la sanatoriu. în condiții în care 
tuberculoza era o boală la modă, făcînd 
sumedenie de victime. Munca mea, ca și 
a unei întregi generații, a însemnat pe

să 
la 
de

— Persoanele care fumează, zilnic, pes
te 20 de țigări. Eu însumi am fost. într-o 
vreme, fumător pasionat, dar am renun
țat. De 8 ani. Poate că nu sună tocmai 
cum trebuie, dar m-am lăsat de tutun 
din cauza fricii. Pur și simplu, m-am în
grozit.

— Poate că totuși le lăsați și fumători
lor o portiță de scăpare. Ar putea intra 
în discuție o cotă zilnică de țigări nedă
unătoare organismului ?

— Nu poate fi vorba de așa. ceva. Chiar 
și o țigară pe zi înseamnă un risc. Fi
rește, unul mai mic, dar un risc. Sănă
tatea omului și-a făcut un obicei, vor sau 
nu vor fumătorii, din a nu accepta nici 
un compromis. Organismul nu permite 
nici un fel de tocmeală.

— Ce-ar fi să trecem, tovarășe Ivașcu, 
la altceva ? Aș dori o lămurire ca să zic 
așa. Citind memoriul dumneavoastră de 
activitate profesională și social-obștească, 
am rămas surprins că medicul care a for
mat o întreagă pleiadă de chirurgi toracici, 
Stinghe, Culboteanu, Sereș, alții, a urmat 
mai multe specializări in chirurgia car
diovasculară ! Una dintre ele, de 6 luni, 
la Paris, pe lingă renumitul profesor 
Charles Dubost. De ce le-ați făcut ? Cu 
ce v-ați ales de pe urma lor ?

— Am avut cîndva intenția să mă ocup
mai îndeaproape 
culară, dar viața 
multe locuri din 
a preluat o parte

de chirurgia cardiovas- 
a vrut altfel. In mal 

lume, chirurgia toracică 
din sarcinile chirurgiei

cordului și celei a vaselor mari. De pil-

vreme, ele sînt puține și cu o medie de 
vîrstă ridicată. Apoi, tocmai datorită în
tinderii județului in jurul Capitalei. 85 la 
sută din cadrele medicale fac naveta că
tre locurile de muncă, locuind în Bucu- ? 
rești. E vorba, lesne de dedus, de un fe
nomen de proporții îngrijorătoare. Va 
trebui să găsim cele mai nimerite mijloa- .. 
ce spre a-1 limita, apelînd și Ia dispozi- . 
țiile incluse în noua lege sanitară. Mai 
sînt. Ia nivelul județului, și alte proble
me. Datorită migrației populației. în zona 
limitrofă Capitalei indicele de tuberculo
ză depășește. în prezent, media pe țară, 
în acest sens, am declanșat o amplă con- S 
centrare a disponibilităților către zonele 
cu endemie crescută, pentru a întări tor- S 
fele de la fața locului. în ceea ce priveș
te natalitatea, nu avern greutăți, ci nu
mai ambiții. Media din Ilfov este mai 
bună decît cea pe țară, dar sperăm să 
ajungem, cît de curînd. la un indice su
perior, anume la 21 de născuți vii la o 
mie de locuitori. Pentru realizarea aces
tor deziderate, analizăm posibilitățile de 
dotare a județului cu cîteva unități spi
talicești mai mici, cu 250 de paturi fie
care. A început construcția unui aseme- : 
nea spital la Oltenița. La Giurgiu, Urzi- 
ceni și Buftea vor apărea spitale asemă
nătoare, pînă la sîîrșitul cincinalului în 
curs. Apoi, prin extinderea și moderni
zarea unor așezăminte existente, avem în 
proiect construirea. în cincinalul următor, 
a mai multor unități spitalicești cu capaci
tate medie în viitoarele centre urbane. La 
Fierbinți, ia Fundulea. la Bolintin. la Bu- 
dești, în alte locuri. Există, din acest 
punct de vedere, o tendință pe plan mon
dial de a înconjura marile orașe, de ge
nul Bucureștiului, cu spitale capabile să 
preia, la orice oră din zi și din noapte, 
cazurile de urgență, în strînsă legătură 
eu intensificarea extraordinară a trafi
cului rutier. Este exact ceea ce avem șl 
noi în vedere.

atunci, din multe puncte de vedere, un dă, profesorii Cleiland, Mathey, Logan, OVIDi'J IOANIȚOAIA
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